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Razmislimo
in ukrepajmo
O razmerah, ki v njih žive naši vajenci

Področje dela, ki mu običajno 
pravimo skrb za življenjske po
goje delovnega človeka, je iz
redno široko. V praksi se ga če
ši© dotikamo in rešujemo posa
mezne dele tega vprašanja, spri
čo obsežnih nalog, ki jih oprav
ljamo, pa včasih pozabimo na 
nekatera, trenutno sicer majh
na, a za bodočnost izredno veli
ka vprašanja. Eno od teh, lahko 
rečemo precej zanemarjenih 
vprašanj, je področje skrbi za 
naše vajence — bodoč; delavski 
in obrtniški naraščaj.

Zadržal bi se na tisti strani 
tega vprašanja, ki jo je odprla 
nedavna anketa, v kateri je so
delovalo 9897 vajencev. Ze samo 
dejstvo, da je 62 odstotkov va
jencev pri privatnikih in le 38 
odstotkov v družbenih obratih, 
nam da marsikaj misliti, saj ne
kateri družbeni obrati vajencev 
ne žele, na drugi strani pa ni 
nobena skrivnost, če povemo, 4a 
je v zasebnih delavnicah največ 
izkoriščanja. Sedanje število va
jencev ne ustreza trenutnim po
trebam, še manj pa bodočim 
nalogam, ki jih predvideva pet
letni načrt za razvoj obrti. Če 
hočemo povečati število vajen
cev letno za 3.000, bo nujno, da 
občinski ljudski odbori na osno
vi veljavnih predpisov določijo, 
koliko vajencev morajo imeti 
obrtni obrati na določeno šte
vilo kvalificiranih delavcev. Saj 
število vajencev stalno pada v 
kleparstvu, kovaštvu, tesatstvu, 
sedlarstvu in še v nekaterih 
drugih strokah. Interes mladine 
za uk v nekaterih strokah hi bil 
verjetno mnogo večji, če bi se 
uredila nekatera vprašanja.

Podatki ankete namreč kažejo, 
da četrtina vajencev dela več 
kot osem ur dnevno, več kot 10 
odstotkov anketiranih vajencev 
opravlja dela, ki ne sodijo v 
stroko, 8,50/0 vajencev hodi vsak 
dan več kot 10 km daleč. Naj
bolj izkoriščani so vajenci v ko
vinarski, lesni, živilski in grad
beni stroki, najmanj primerov 
izkoriščanja vajencev je v obla- 
čijjii stroki, medtem ko prav ta 
stroka največ izkorišča vajenke. 
Primerov nevšečnosti, izkorišča- 
nja bi bilo seveda manj, če bi 
občinski ljudski odbori, zlasti 
njihovi sveti za delo, bolj skr
beli za odpravljanje napak in 
pomanjkljivosti. Odločno bi se 
morali boriti za to, da odpravimo 
nadurno delo, uredimo vajen
cem prevoz na delo, dosežemo 
doslednost v plačevanju in po
dobno.

Tudi delavski sveti v podjet
jih so doslej zanemarjali ta 
vprašanja, zlasti malo pa so 
storili šolski odbori na vajen
skih šolah. Zanimivo bi bilo 
zbratj podrobnejšo analizo o

njihovem delu. Površen pregled 
nekaterih šolskih odborov nam 
pove, da je v njih često preveč 
obrtnikov, ki so v naših kritikah 
prizadeti in na sejah šolskih od
borov razpravljajo le o nekate
rih manj bistvenih vprašanjih. 
Šolski odbofi s slabo sestavo 
tudi zanemarjajo družbeno-po- 
Liitično vzgojo. Naše politične or
ganizacije, predvsem sindikati, 
bi morali skrbeti, da se taki šol
ski odbor} izpopolnijo, zlasti z 
delavci.

Zanimivo je tudi dejstvo, da 
je 25 odstotkov vajencev boleh
nih in bolnih. Zato je popolno
ma upravičen predlog, naj bi se 
v vseh vajenskih šolah uvedla 
telesna vzgoja kot poseben 
predmet. Večjo skrb bi morali 
posvetiti vajencem za zdravstve
no zaščito pri delu, saj sedaj 
kar 36 odstotkov obrtnih delav
nic nima niti omaric za prvo 
pomoč. Zelo mnogo je primerov 
obolenj. 41,4 odstotkov vajencev 
in 43,7 odstotkov vajenk je bo- 
lovalo do 14 dni. Zaskrbljujoče 
je tudj dejstvo, da 62,8 odstot
kov vajencev priložnostno uživa 
alkoholne pijače, pri vajenkah 
pa je 39 odstotkov priložnostnih 
uživalk alkohola. V zvezi z vsem 
navedenim bi kazalo razmisliti 
o tem. da na šolah ustanovimo 
mlečne restavracije, kjer bi va
jenci po primerni ceni dobivali 
brezalkoholne pijače in, tudi 
brano. Tako jim ne bi bilo tre
ba ob čaka.nju^na vlak ali avto
bus posedati v gostilnah. Za iz
boljšanje zdravstvenega stanja 
pa bi bilo nujno uvesti 14-dnev- 
na letovanja. Koristno b; bilo, 
če bi pri okrajnih koordinacij
skih odborih za letovanje usta
novili poseben sklad za letova
nje vajencev, iz katertega bi kri
li stroške letovanja, vanj pa bi 
vplačevala sredstva podjetja in 
organizacije.

še daleč n? moremo biti za
dovoljni s tem. da je le 35.2 od
stotka vajencev vključenih v 
organizacijo EM in so primeri 
v mariborskem, celjskem in še 
v nekaterih okrajih, ko na šoli 
sploh nimajo organizacij EM. Po 
posvetovanju, ki je bil na CK 
LMS, se stanje izboljšuje. 1433 
vajencev je starih 18 in več let, 
toda izmed njih je le 31 odstot
kov vključenih v organizacije 
Socialistične zveze, kar prav ta
ko kaže pomanjkljivo skrb za 
pritegovanje mladine. Še slabše 
pa je stanje glede spreiemanja 
v Zvezo komunistov, saj je od 
vseh anketiranih le 70 ali en 
odstotek vključenih v ZK. Po
litično razpoloženje je namreč 
mnogo bolj ugodno, zato bi bilo 
nujno pred zaključkom šolskega 

(Nadaljevanje na str. 7.)

Kolesa so se zavrtela
Koristne razprave v tovarni koles »Rog«

Stvari, o katerih že nekaj ča
sa razpravlja pollitilčnii aktiv 
(sindikalni .odlbormilki, člani ZK 
in LMS) tovarne kole® »Rog« v 
Ljubljani in o katerih bodo na 
njegov predlog razpravljali in 
sklepali novi organi delavskega 
uipravljiaTiija, so pravzaprav 
vsakdanje zadeve. Gre za raz
pravo o določenih organizacij- 
sko-tehničniih in gosipodarskio- 
političnih vprašanjih. Napak bi 
bilo trditi, da v »Rogu« doslej 
o njih niso razpravljali. Raz
pravljali so, toda ne organizira
no, skupno vsi člmitelji v pod
jetju, temveč so razpravljali 
vsak zase, posamično. O marsi
kakšnem važnem .organizacij
sko tehničnem vprašanju orga
ni upravljanja niso dovolj po
drobno razpravljali, ker je pre
vladovalo mnenje, da gre za Ob
ravnavo izrazito strokovnih za
dev, k4 sodijo le v pristojnost 
strokovnega kolegija. Sindikat 
ni doslej dosti spremljal pro
blematike podjetja, ni dajal do
volj spodbud za urejanje raz
nih vprašanj, ker je spet v pod
jetju prevladovalo mnenje, naj 
le ta skrb4 za organizacijo do
pustov, prireditev, za prosvetno 
delo itd., naj se torej ne vme
šava v organizaciijsko-pioilitdčna 
'vprašanja.

Kolo - v 14 urah
Napak bi bilo trditi, da tovar

na koles »Rog« doslej ni dose
gla velikih gospodarskih uspe
hov. Nasprotno, ta tovarna se 
je razvila iz malega obrata do 
takšne stopnje, da že četrto le
to serijsko izdeluje kolesa. Pre
hod od obrtniškega na indu
strijski način proiiizvo(dnje in 
smotrnejši . način planiranja In 
poslovanja, kti so ga uvedli la
ni, je rodil obilne sadove. Pod
jetje izdeluje v sodelovanju s 
14 drugimi podjetji skoraj vse 
sestavne dele koles in le še ne
katere uvaža. Touning kolo je 
sestavljeno iz 566 sestavnih de
lov, njegova proizvodnja pa je 
razdeljeno na približno trd ti
soč delovnih operacij. Domala 
vse te sestavne dele izdeluje 
»Rog« sam s svojimi kooperati. 
Medtem ko je .»Rog« izdelal le
ta 1955 10.638 koles, jih je leto 
pozneje izdelal 17.622, lani pa 
je izidelail 27.838 koles ali 32 od
stotkov od skupne jugoslovan
ske proizvodnje (tovarna '»Par
tizan«, »Lasta« in »Paipufc« so 
izdelale lani skupno 58.597 ko
les). Po letu 1953, ko so v »Ro
gu« prešli na serijsko izdelavo 
koles, se je obseg proizvodnje 
po vrednosti povečal za štiri
krat, po tež4 za trikrat. Leta 
1955, v drugem letu serijske 
proizvodnje, so porabili za iz

delavo moškega Toiuring kolesa 
21,3, lani pa samo 14,4 delov
nih ur. Lani &0 dosegli za če
trtino večj© proizvodnost kot 
leto prej. Primerjave o doseže
ni storilnosti pred tremi leti jn 
lani kažejo, da se je leta 1957 
proitovodncrt povečala za 100 
odstotkov. Razmerje med do
bičkom in uporabljenimi sred
stvi kaže, da je bila donosnost 
poslovanja v »Rogu« lani dva
krat večja od donosnosti »Par
tizana« in štirikrat večja od do
nosnosti »Laste«.

Vendar, ali bi lahko bili 
uspehi »Roga« še večji'? Poslov
no poročilo podjetja za minul© 
leto načenja eno izmed teh 
vprašanj, ko pravi: »Znano je, 
da delamo razmeroma dobra ko
lesa, toda ne znamo jih še de
lati po zmerni cen1 . . . « In 
vzroki tega? Številni so, o njih 
je razpravljal politični aktiv to
varne In o njih bosta morala 
slej ko prej razpravljati delav
ski svet in upravni odbor.

Racionalizatorski 
predlogi se praše

Za serijsko proizvodnjo je iz
redno pomembna organizacija 
dela. To pa lahko ovira obrtni
ška miselnost. Posamezniki v 
»Rogu« se je še niso otresli. Se
rijski način proizvodnje zahte
va posebno disciplino. Marsi
kdo želi delati po starem, po 
obrtniško in to povzroča dolo
čene težave v proizvodnji. Po
samezniki se še niso navadMi 
takšn© organizirane discipline 
in onganizaeje dela, ki je vpe
ljana, je ne izpolnjujejo dosled
no. Zato se m&vvikdaj zgodi, da 
v posameznih oddelkih enostav
no »zmanjka« dela. Na razpola
go ni potrebnega materiala niti 
strokovnih ljudi. O organizaciji 
dela, o izboljšanju tehnološke
ga procesa ho moral delavski 
svet precej razpravljata. Pose- 
mezni proizvodi namreč potu
jejo od pritličja do drugega 
nadstropja več tisoč metrov dol
go pot. Vse to podražuje stroj
ne ure, zmanjšuje storilnost in 
seveda tudi dohodek.

K večjemu uspehu podjetja 
bi nedvomno pripomogla ures
ničitev raznih racionalizator- 
skih in novatorsfcih predlogov. 
Toda odnos do teh predlogov 
izpričuje tudi odnos do ljudi, 
do njihovih ustvarjalnih pobud. 
V »Rogu« je dokaj razširjeno 
mnenje, da sodijo predlogi za 
izboljšanje dela v redno delov
no dolžnost in da potem tega ne 
velja nagrajevati, oziroma da 
nekateri predlagajo iizboljlšave 
samo zato, da bi se materialno 
Okoriščali. In nič ni potlej čud

nega, če se v predalih komisije 
praši kopica predlogov, ki bi 
nedvomno prispevali k zvišanju
proizvodne storilnosti, k pove
čanju dohodka. Eden izmed raz- 
loSov, ki ga upravno-tehniično 
vodstvo podjetja navaja, zakaj 
komisija za razvoj ni sproti 
sklepala o raznih predlogih za 
racionalizacij e in novatorstvo, 
j,e tale: tovariš, M bi. moral za 
vsak predlog sestaviti ekonom
sko računioo, je že več mese
cev bolan! Ali je to opravičilo 
dovolj resno?

Zakaj se delavci tako 
hitro menjujejo?

Kolektivu »Roga« vsekakor 
velja priznati, da je dosegel iz
reden porast storilnosti. Toda 
ali bi lahko storilnost še .pora
sla in kaj jo zmanjšuje? Na 
ra.t storilnosti, na boljšo ka
kovost dela, na zmanjšanje iz
mečkov bi nedvomno dobro 
vplivala večja ustaljenost zapo
slenih. Toda v tej tovarni se 
delavci hitro menjujejo. Leta 
1955 je bilo na novo sprejetih 
238, iz podjetja pa jih je odšlo 

'199, leta 1956 je bil© na novo 
sprejetih 201, odšlo jih je 147, 
lami pa so sprejeli 204 delavce, 
iz podjetja pa je odšlo 132 oseb. 
Vzroki za takšno hitro menja
vanje. .. V poslovnem poročilu je 
rečeno, da je toka »fluktuaoij a« 
zaposlenih splošen.pojav, poseb
no da je še značilna za novo
ustanovljena podjetja in pa ti
sta, ki se razmeroma hitro raz
vijajo, ker zaposlujejo predvsem 
mlajše osebe. Drug vzrok, ki ga 
omenja poslovno poročilo, je 
tarifna politika podjetja. Ali 
sta za večjo ustaljenost delav
cev odločilna res samo ta dva 
vzrcka?

Sindikalni odborniki so na 
zadnji seji opozarjali, da se z 
novoispirejietimii delavci doslej ni 
nobeden dosti ukvarjal, da so 
bili na delovnih mestih prepu
ščeni sami sebi in da tudi že 
dalj časa zaposlenim delavcem 
vodstvo podjetja ni posvetilo 
dovolj skrbi, za njihovo stro-

Kolo ni enostavna stvar. Za proizvodnjo koles je potrebnih 
dobrih 4000 raznih vrst materiala; moško kolo je sestavljeno 
iz 566 delov, proizvodnja sestavnih delov zanj pa je razde
ljena na 3000 delovnih operacij. — Na sliki vidimo delavko 

tovarne koles »Rog«, ko centrira kolo.

kovn© usposabljeinje ni organi
ziralo potrebnih strokovnih te
čajev. Nedvomno je odnos do 
ljudi, do novosprejetth in že za
poslenih delavcev, do njihovih 
želljia, predlogov in pripomb, 
eden izmed tehtnih vzrokov za 
tako hitro menjavo, verjetno 
bolj tehten razlog kot pa tarif
na politika, ki resda v »Rogu« 
tudi še ni najbolje urejena, 
kajti lani, ko so v tem podjet
ju razdelili štiri presežne plače, 
premije in nagrade v skupnem 
znesku nad 32 milijonov dinar
jev, ja šlo iz podjetja 132 oseb.

V »Rogu« organi upravljanja 
tudi ntso razpravljaliS dovolj o 
raznih problemih proizvodnje, 
ker je prevladovalo mnenje, da 
le-ti sodijo v pristojnost stro
kovnega kolegija. To lahko po
trjuje nekaj dejstev. Ze dalj 
časa poizkušajo nadomeščati 
razne surovine z aluminijem, 
za to so izdali že precej denar

ja, z uvajanjem teh proizvodov 
so imeli precej izmečka, vendar 
v poslovnem poročilu za minu
to leto ta problem ni omenjen. 
In drugi primer.

Člani delavskega sveta so 
prejel1 poslovno poročilo, ki 
obsega 28 strani, tisti dan, ko 
je bila primopredaja. Razumlji
vo, da se stari In novi člani 
delavskega sveta s problematiko 
podjetja, ki je bila obdelana v 
poročilu, niso mogli seznaniti v 
nekaj urah, med delom o njej 
niso moSli razpravljati s svoji
mi volivci, slišati njhovdih mnenj 
in pripomb. In še tretja stvar. 
Ko je bil ta teden na pobudo 
republiškega odbora Sindikata 
kovinarjev Slovenije v »Rogu« 
sklican skupni sestanek uprav
nega vodstva, političnega aktiva 
in predstavnikov organov 
upravljanja, n4 bilo upravnemu 
vodstvu po volji, da bi temu se-

(Nadadjevamje na str. 2.)

Stanovanja bomo gradili
HITREJE IN CENEJE

Pred skupščino Združenja projektantskih organizacij Jugoslavije

V petek in soboto (9. in 10.
, maja) bo v Sarajevu skupšči
na Združenja projektantskih 
organizacij Jugoslavije, na ka
teri bodo razpravljali pred
vsem o nalogah, ki jih projek
tantom nalaga perspektivni 
program razvoja gradbeništva 
in program gradnje industrij
skih objektov ter objektov 
družbenega standarda. . Med 
drugim bodo govorili tudi o 
izdelavi normativov (tipizaci
je) mnogih gradbenih elemen
tov, kar bi pocenilo in pospe
šilo gradnjo, obenem pa kori
stilo vsem tistim podjetjem, ki 
so tesno povezana z gradbeni
štvom.

V poročilu o delu Združenja 
projektantskih organizacij Ju
goslavije, ki ga je združenje 
pripravilo za skupščino v Sa
rajevu, je rečeno:

»Da bi pospešili izdelavo 
projektov ter zagotovili popol
nejše in preciznejše opise del

v predračunih, je združenje 
pristopilo k izdelavi enotnih 
(tipiziranih) opisov dela. Sedaj 
pripravlja opise za stanovanj
sko graditev — za gradbena 
in gradbemo-obrtniška dela — 
kasneje pa jih bo tudi za osta
le objekte.« .

In dalje:
»Ker je pospešitev in poce

nitev stanovanjske graditve 
moč doseči že pri projektira
nju, je združenje prevzelo or
ganizacijo dela za izdelavo 
normativov (tipizacije) števil
nih elementov stanovanjskih 
objektov, kot so vrata, okna, 
sanitarni objekti in razni pre
delani elementi. Te normative 
sedaj pripravljajo in lahko 
pričakujemo, da bodo končni 
predlogi izdelani čez dva do 
tri mesece.«

Obiskal sem sekretarja re
publiškega odbora Združenja 
projektantskih organizacij ing, 
Petrovčiča in ga vprašal:

Prvomajski 
odmevi

IN SPET SMO PROSLAVILI NAS PRAZNIK. NAS 
PRAZNIK — 1. MAJ. PROSLAVILI SMO GA, KOT GA 
PAČ LAHKO PROSLAVLJAJO DELAVCI, PROIZVA
JALCI IN UPRAVLJAVCI... ZVRHANA MERA VE
SELJA, PREPROSTE SREČE IN HOTENJA JE V TEH 
PRAZNIČNIH DNEH POLNILA NASA SRCA. KAJ BI 
NAŠTEVALI, KJE VSE SMO BILI, KAM SMO SLI, 
KJE IN KAKO SMO SE VESELILI — PRAZNOVALI.

NA VEČER PRED NAŠIM PRAZNIKOM SO ZAŽA
RELA MESTA OB SVITU BAKEL IN OGNJEMETOV 
IN VRHOVI GORA SO ZAŽARELI V OGNJU KRESOV. 
IN POTLEJ KASNO V NOČ SMO RAJALI... NA SAM 
PRAZNIK PA NAS JE LEPO VREME ZVABILO V NA
RAVO': NA POHORJE, OKREŠELJ, V BOHINJ, NA 
BLED, NA KOMNO IN NA MORJE. SPROŠČENO SMO 
PREŽIVELI TE PRAZNIČNE DNI IN Sl NABIRALI 
MOČI ZA DANAŠNJI DELOVNI DAN.

»Kaj pričakujete od izdela
ve normativov gradbenih ele
mentov, zlasti elementov sta
novanjskih objektov?«

»Veliko. Kako je bilo doslej, 
veste. Podjetja izdelujejo ne^ 
šteto različnih oken, vrat itd^ 
Kdo ve, koliko tipov jih je. 
Točnih podatkov nimamo. 
Ljudje marsikaj govore. Goto
vo pa je, da pomanjkanje nor
mativov zavira in podražuje 
stanovanjsko graditev, obenem 
pa prisiljuje podjetja, da izde
lujejo gradbene elemente na 
obrtniški način, ne pa na in
dustrijski. Težnja je, da bi 
izdelali nekaj tipov posamez
nih elementov (število ni do
ločeno), ki bj jih podjetja se
rijsko izdelovala, kar bi po
spešilo in pocenilo gradnjo in 
omogočilo prihranek materi
ala. Seveda pa k temu ne te
žimo le mi, projektanti, ampak 
tudi gradbena podjetja in pod
jetja gradbenega materiala, ki 
so si že doslej precej prizade
vala, da bi posamezne elemen
te izdelovala po enotnih tipih. 
In končno, k temu težimo vsi, 
saj bi vsi radi videli, da bi 
stanovanja gradili hitreje in 
da ne bi bila tako draga.«

»Se to. Predloge normativov 
za vrata, okna, sanitarne ob
jekte in razne predelane ele
mente, pa tudi opise del pri 
gradnji stanovanj, pripravlja
mo že dobro leto dni. To delo 
je že zahtevalo veliko truda in 
še ga bo. Čez nekaj mesecev 
bo končano in tedaj, upamo, 
bodo te predloge odobrili 
upravni organi. Potem bodo 
morala podjetja osvojiti te 
normative, reorganizirati pro
izvodnjo, uveljaviti serijski 
način dela. Veliko bo odvisno 
tudi od kooperacije. To pa se 
seveda ne da doseči kar čez 
noč. In vendar — na dobri po
ti smo.« J. V.



Več kot malomarnost
V novi šoli Toneta Tomšiča, ki jo je zgradilo gradbeno podjetje »Obnova«, 
se je s stropa okrušilo okoli 7 ton ometa. — Gradbeni nadzornik je opozarjal 

na slabosti pri delu, vendar podjetje tega ni upoštevalo.
dnevniku 
bral med

S kakšno 
pravico ?

Ko jo nedavno delavski svet 
Vrhniške opekarne sklepal o za
ključnem računu za minulo leto 
je sklenil dohodek razdeliti ta
kole: milijon dinarjev za sklad 
obratnih sredstev in prav toliko 
za sklad osnovnih sredstev, 810 
tisoč 213 dinarjev dohodka za 
plače nad tarifnimi postavkami 
(bruto znesek). Komisija, ki je 
pregledovala zaključni račun, pa 
je ugotovila, da so bile nekate
re postavke nepravilno vknjiže- 
ne, da so naipake bremenile 
materialne stroške proizvodnje.
V s„vojem zaključnem poročilu 
je komisija predlagaja, naj bi 
ostala v veljav; razdelitev do
hodka na sklad obratnih in 
osnovnih sredstev, za tisti del 
zneska, ki pa je napak bremenil 
materialne stroške proizvodnje, 
naj bj zmanjšali sklad, ki ga je 
sklenil delavski svet razdeliti za 
osebni dohodek delavcev nad 
plačami po tarifnih postavkah. 
Po tem priporočilu naj bi de
lavski svet razdelil namesto 810 
tisoč dinarjev ie 336.507 dinarjev 
za osebni dohodek nad tarifnimi 
postavkami. Ko je delavski svet 
dobil to priporočilo, se s predla
gano razdelitvijo ni strinjal in 
je sklenil, naj bi tisti znesek, ki 
so ga po mnenju komisije napak 
knjižili na materialne stroške, 
bremenil sklad osnovnih in 
obratnih sredstev, to je, podjetje 
naj bi v ta dva sklada vložilo 
manj, kot je prvotno sklenil de
lavski svet.

Uprava podjetja je nato pri
pravila vso potrebno dokumen
tacijo za izplačilo osebnih do
hodkov. Ko so se predstavniki 
podjetja z listinami zglasili v 
banki, jim le-ta denarja ni 
hotela izplačati, češ da njihov 
zahtevek ni v skladu s priporo
čili komisije za potrjevanje za
ključnih računov.

Predstavniki delavskega sve
ta Vrhniške opekarne so vpra
šali republiški odbor sindikata 
gradbenih delavcev, s kakšno 
pravico banka zaustavi izplačilo 
že ustvairjlenega dohodka, 'in 
sicer dohodka, ki ga je delavski 
svet pravomočno in zakonito ter 
po svoji presoji razdelil? Na to 
vprašanje lahko rečemo le, da 
niti barka niti komisija za po
trjevanja zaključnih računov ne 
moreta izreč; končne besede, 
temveč da lahko o tej stvari 
sklepata le delavski svet in 
zbor proizvajalcev občine, če je 
delavski svet svoj dohodek raz
delil naipak. to ie. če pri razde
ljevanju dohodka ni upošteval 
splošnoveljavnih načel, ki so 
predpisana z uredbami in za
konom o razdeljevanju do-* 
hodka. P. D.

V Ljtubldanskiem 
sem pred nedavnim 
drugim tudi tofte:

»Bito je v petek, 25. aprila, 
ckolli devete ure zvečer, ko se 
je v novi šoli Toneta Tomšiča 
v Saramdčevi ulici v Iijubldani 
odkrušilo v šolski avla! skoraj 
sedem ton ometa. Na šestih po
ljih so se po dolžini avle pretr
gale žice, ki ao nosile omet.«

Za dogodek sem se začel zani
mati. Ne zato, da bi stvar sen
zacionalno naipdhnil, hotel sem 
le ugotoviti, kako so v tem 
gradbenem podjetju izpolnjeva
li obveznosti dio investitorja in 
ali so se pni gnadi# ravnali Pio 
načrtu. Zmrazilo me je olb mi
sli, da bi zaradi nekakovostne
ga’ dela gradbenega podjetja 
lahko več otrok izgubilo življe
nje.

Prebral sem zapisnik komisi
je republiškega gradbenega in
špektorata, ki j® raziskovala ta 
dogodek. Med drugim je v njem 
zapisano: V vhodni avli je stnop 
grajen po tako imenovani rabic 
konstrukciji, ki zahteva 2 do 
3 centimetre debel mavčev o- 
met. Gradbeni nadzornik, ki je 
lani v marcu mesecu prevzel 
nadzorstvo nad gradnjo, je v 
gradbeni dnevnik zapisal tole: 

»V avli je na rabic mreži po
nekod 5 do 7 centimetrov ome
ta. Apneni malti niso dodali hi
tro veizajočeiga sredstva (mavca 
ali cementa), mreža se je raz
tegnila (ker se malta ni takoj 
posušila), nastale so vzboktine, 
ki so jih zidanji zapolnili, strop
ni omet pa se je zaradi teiga 
odebelil od 5 do 8 centimetrov. 
Tako so rabic mrežo preveč 
obremenili in obstaja nevarnost 
da bo popustila. Zavoljo tega 
predlagam podjetju, naj omet 
takoj izmenja, ali pa naj da 
garancijsko pismo za dobo petih 
let.« V istem zapisniku sem tu
di bral ugotovitev komisije re
publiškega gradbenega Inšpek
torata', da je debelima ometa 
zniaBala ponetbod kar 8 do 9 
centimetrov. Po približnih raču
nih je torej teža enega kvadrat
nega metra ometa znašala 110 
kilogramov, kar je precej pre
več. (Izvajalec gradbenih del je 
gradil stnop popolnoma drugače, 
kot s° predvidevali načrti.)

Republiški gradbeni inšpek
torat je po končana preiskavi 
izdal natag, naj ves strop v 
vhodni avli takoj porušijo in 
napravijo nov omet.

Vprašal sem tudi projektanta 
ing. Gasparija, kaj sodi o ne
ljubem dogodku v šoli Toneta 
Tomšiča. Med drugim mi je de
jal: Gradnjo take šole bi pač 
morali zaupati kakemu večjemu 
gradbenemu podjetju, ki ima v 
gradnji takih modemih objek
tov več izkušenj, več strokov
njakov in več usposobljene de
lovne sile. O gradnji stropa s 
pomočijo rabic mreže pa je de-

l O TEBI, TVOJEM DELU, 
e TVOJIH USPEHIH IN 
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jal, da je tak način grajenja že 
splošno znan in pnedalkušen. Ce 
hi bila rabic mreža pravilno 
napravljena, potem bi se omet 
prav gotovo ne zrušil.

Iz teh ugotovitev lahko po
vzamemo naslednje:

Gradbeno podjetje »Obnova« 
bi moralo pri gradnji stropa v 
vhodni avli upoštevati načrt in 
se točno ravnati po njem, kaže 
pa, da so strop gradili po svo
je dn niso kaj preveč poslušali 
pripomb gradbenega nadzornika 
ki je opozarjal, da je strop ne
pravilno konstruiran.

Gradbeni nadzornik je pod
jetju predlagal, naj nepravilno 
zgrajeni omet izmenjajo, oziro
ma naj da podjetje garancijo za 
dobo petih let.. O tem predlo
gu bi veljalo reči še nekaj be
sed. Menim, da je gradbeni 
nadzornik napravil usodno na
pako, ker je predlagal, da naj 
izda graben© podjetje »Obnova« 
garancijo za opravljeno delo. 
Ali s® gradbeno nadzorstvo kon
ča le ob pismenem aktu? Grad
bena inšpekcija bi morala sto
riti veliko več. Ce je ta ali oni 
del'stavbe nepravilno zgrajen, 
bi Sa morali takoj porušiti dn

Z ZASEDANJA DELAVSKEGA SVETA RUDNIKA KAOLINA
V ČRNI

ODLOČNA BESEDA
Na prvem zasedanju delav

skega sveta rudnika kaolina v 
Črni pri Kamniku je nanesla 
beseda med drugim tudi na 
nadure.

Glavni inženir je opozoril, 
da so nadure po zakonu o de
lovnih razmerjih prepovedane 
in da to rudnik močno pri
zadene, ker morajo jamo ob 
nedeljah vzdrževati in delovati 
morajo črpalke, sicer bo voda 
zalila rov. Prav tako pa mora 
delati tudi električar. Položaj 
je tak, je dejal, da brez nadur 
skoraj ne bi šlo. Inšpektorat 
za delo je odobril nadure le 
za električarja, ker imajo pri 
rudniku le enega, v zakonu pa 
ni nikakršnih določil, ki bi do
voljevale še kakšne druge iz
jeme. Zato naj delavski svet 
odloči, kako bo z nadurami. 
On naj prevzame odgovornost 
nase, če se bo kaj zgodilo.

Takrat je završalo. To pa ne! 
Naj se zgodi, da bomo kazno
vani s kakšnim milijonom di
narjev, potem nas bodo pa 
delavci prijemali, zakaj smo 
tako sklenili. Nekaj takega

Nadaljevanje s 1. strani

Kolesa so se zavrtela
s tanku prisostvovali novoizvo
ljeni člani upra\*hega odbora, 
čeprav so na njem razpravljali 
o vseh teh stvareh, ki jih ome
njamo.

Stvari, o katerih že nekaj ča
sa razpravlja politični .aktiv to
varne koles »Roge- in o katerih 
bodo še razpravljali organi 
upravljanja, so torej res vsak
danje zadeve. Toda pohvalno je, 
da so o teh stvareh začeli raz
pravljati skupno vsi organi, vsi 
činitelji v podjetju, kajti le s 
skupnimi naporni je moč rešiti 
vsa odprta vprašanja. Predlog 
političnega aktiva, o čem naj bi 
delavski svet in upravmi odbor 
v tekočem letu predvsem raz
pravljala, pa bo tudi podlaga za 
plan dela vseh ogamov, pred
vsem organov upravljanja, pod
laga za organizirano urejanje 
vseh tistih vpašanj, ki so nere
šena ali pa bi lahko zavirala 
hitrejši razvoj »Roga«.

Peter Dornik

smo nekoč že sklenili glede de
lovnih oblek, potem smo mo
rali pa vračati in delavci so 
se jezili na nas. Delavski svet 
kot organ delavskega uprav
ljanja je prvi poklican, da va
ruje zakonitost...

In so odločili: Nadur ni več, 
tako delo je treba drugače or
ganizirati! V. J.

šahovsko prvenstvo 
jeseniške železarne

V sindikalni dvorani pri Je
lenu na Jesenicah je bilo pred 
nedavnim šahovsko prvenstvo 
jeseniške železarne. Za brzo- 
turnir se je prijavilo 14 ekip s 
70 šahisti. Moštva so bila raz
deljena v štiri skupine.

ga znava zgraditi. Res je, da bi 
se s tem uničilo mnogo materi
ala, da hi izgubili veliko delov
nih ur. Toda vprašajmo se, kaj 
je več vredno, ali številna člo
veška življenja, ki so vsak dan 
v nevarnosti zaradi slabo zgra
jene stavbe, ah pa porabljeni 
material, izplačane ure itd. 
(Resnici na ljubo velja povedati 
tudi tole: v Slovenija je le oko
li dvanajst gradbenih inšpektor
jev, Okrajni ljudski odbori po
svečajo tovrstnemu nadzoru 
prema!© skrb1. Na okrajih bi 
morali najti dovolj sredstev, da 
bi primerno nagrajevali inšpek
torje, saj nam praksa kaže, da 
se gradbeni inženirji in tehniki 
vse premalo zanimajo za ta po
klic, ker j-e pač zelo slabo pla
čan.)

Res je, da so morali šolo na 
hitro zgraditi. Prav zaradi tega 
pa bi morali še bolj paziti na 
kakovost dela, tako sami gradi
telji kot gradbeni nadzornik.

Gradbena Inšpekcija je torej 
ta primer raziskala, končno be
sedo bo izreklo sodišče. Vendar 
že dane® lahko ugotavljam po 
neštetih razgovorih, da je bili 
načrt popolnoma pravilen in ga 
je revirijslka komisija tudi odo
brila. Na žalost pa gradbeno 
podjetje »Obnova« ni upošteva
lo vseh naštetih pripomb pro
jektanta niti navodil gradbene
ga nadzornika.

Zdaj bodo strop še enkrat 
zgradili, to pot tako, kot je tre
ba. Ce bi med gradnjo šole 
vztrajali pri prvotni zamisli, bi 
nihče ne metal slabe luči na 
gradbene inženirje (povsem ne
upravičeno), nihče ne bi govoril 
o slabem delu gradbenega pod
jetja, skupnosti pa bi prihrani
li precej denarnih sredstev. 
Morda nas bo ta primer vendar
le kaj naučil?!

N. B.

Nezakonita
izplačila

Meseca marca so na seji 
Zbora proizvajalcev občine 
Ljubljana-Center sprejeli pri
poročila za revizijo premijskih 
pravilnikov. V teh priporoči
lih je rečeno, naj bi pri pre- 
miranju vodilnih uslužbencev 
v glavnem ostale tiste premij
ske osnove, ki so jih imeli že 
dosedanji premijski pravilniki. 
Občinski sindikalni svet Ljub
ljana-Center pa je 20. marca 
poslal Zboru proizvajalcev pi
smo in ga v njem opozoril, da 
so nekatera priporočila zbora 
proizvajalcev v nasprotju z 
načeli nagrajevanja po delu.

Zbor proizvajalcev je men
da spoznal, da so stališča ob
činskega sveta pravilna in je 
pretekli torek ponovno raz
pravljal o premijskih osnovah. 
Zelo težko pa je dati podrob
na navodila kolektivom, kak
šne naj bodo premijske osnd- 
ve. Zato so tudi na zboru pro
izvajalcev priporočili podjet
jem, naj sami izdelajo takšne 
premijske pravilnike, ki bodo 
proizvajalce spodbujali k var
čevanju in zviševanju storil
nosti dela.

Na seji zbora so govorili tu
di o izplačevanju presežnih 
plač in premij. Komisija zbo
ra, ki je pregledovala izplače
vanje presežnih plač v pod
jetjih te občine, je med dru
gim ugotovila, da so ponekod 
nezakonito izplačevali presež
ne plače. Ta nezakonita izpla
čila so bila predvsem v manj
ših podjetjih in delavnicah. V 
bodoče bi morala inšpekcijska 
služba posvetiti tem proble
mom še več pozornosti. Kako

potreben je družbeni nadzor 
pa nam kaže še tale primer.

V obrtnem podjetju »Grtin- 
feld« so plače za redno čtolo 
obračunavali na osnovi tarif
nega pravilnika. Razen tarif
nih postavk pa so za izredno 
delo uvedli akordni sistem na
grajevanja. Delo se je obraču
navalo na osnovi norma ur. 
Norma ure so obračunavali 
tako, da so na sestanku kolek
tiva določili, kolikšen čas je 
potreben za popravilo določe
nega stroja. To seveda nima 
nobene zveze s smotrnim na
činom normiranja. Iz plačilnih 
list je razvidno, da so neka
teri delavci v lanskem letu na 
ta način prejeli izredno veli
ke plače. Pri tem se nikakor 
ne da ugotoviti število oprav
ljenih delovnih ur, niti ni mo
goče ugotoviti, če določen de
lovni čas oziroma akord v re
snici ustreza dejanskemu de
lovnemu času za neko delo. 
Kolektiv nima pravilnika o 
normah oziroma o akordu. La
ni so nekateri delavci prejeli 
po tem načinu akordiranja 
okrog 100.000 dinarjev meseč
no. V podjetju je zaposlen de
lavec, ki je dobil izplačanih 
208 rednih in 478 norma ur. 
Torej skupno 686 ur na mesec. 
Ce računamo, da je v mesecu 
možnih 720 ur, je potemtakem 
ta delavec imel na razpolago 
za spanje in vsa opravila ves 
mesec samo 34 ur.

Pogostokrat se jezimo, da so 
usluge v obrtnih obratih dra
ge. Ta primer pa nas opozar
ja, da je tudi v takšni neure
jeni tarifni politiki del izvo
rov za visoke cene uslug.

DVIG ŽIVLJENJSKE RAVNI
NAJVAŽNEJŠA NALOGA CELJSKEGA OBČINSKEGA 
LJUDSKEGA ODBORA V LETOŠNJEM LETU

Nekateri občinski ljudski odbori so že sprejeli ali pa 
sprejemajo letošnje gospodarske načrte, drugi pa so pri
pravili osnutke, o katerih sedaj razpravljajo na zborih 
volivcev. Pri tej razpravi se je že dokaj močno uveljavila 
težnja, da bi zmanjšali gospodarske investicije v korist 
negospodarskih, se pravi, da bi oimveč sredstev namenili 
za dvig življenjske ravni. Ta težnja se je uveljavila tudi 
v celjski občini.

Pred seboj imam »Predlog 
družbenega plana občinskega 
ljudskega odbora Celje za leto 
1958«. Dokaj zajetna knjiga, 
polna podatkov o dejavnosti v 
preteklem in letošnjem letu, kii
bi jih lahko porabil za deset 
in v®č člankov. Vendar me to
krat zanima le družbeni stan
dard, se pravi, zanima me, kaj 
bodo v letošnjem letu storili 
da bi zvišali življenjsko raven 
Celjanov.

V uvodu predloga družbene
ga plana je rečeno, da je zvi
šanje življenjske ravni najvaž
nejša naloga vse dejavnosti 
občinskega ljudskega odbora, ki 
se bo trudil, da bi stabiliziral 
tržišče, povečal osebno potroš

njo, razširil tisto gospodarsko 
dejavnost, ki neposredno vpli
va na družbeni standard (obrt, 
trgovina, gostinstvo, komunalne 
storitve, turizem) in omogočil 
hitrejši tempo stanovanjske 
graditve.

Celjska občina je letos na
menila za stanovanjsko in ko
munalno graditev 578 milijonov 
din. Lani je bilo v te namene 
porabljenih 462 milijonov din. 
Letos bodo torej porabili za 
stanovanjsko in komunalno 
graditev 116 milijonov din ali 
24 odstotkov več kot lani.

Sredstva za stanovanjsko in 
komunalno graditev so razde
lili takole: za gradnjo stano
vanj 493 milijonov, za komu

nalne objekte 41,500.000, za 
gradnjo šole in muzeja 25,500.000 
za otroški počitniški dom v 
Baški pa 8 milijonov din.

Sredstva občinskega sklada za 
stanovanjsko gradnjo bodo po
rabili za dograditev 420 stano
vanj, ki jih bodo začeli graditi 
letos. Za dograditev 420 stano
vanj so iz občinskega sklada za 
stanovanjsko gradnjo namenili 
403 milijone din, investitorji 
pa bodo morali prispevati št 
120 milijonov din iz las In it. 
sredstev. Za 120 stanovanj, ki 
jih bodo začeli graditi letos, 
pa so zaenkrat namenili 90 mi
lijonov din. Tako bodo imeli 
letos na razpolago 613 milijo
nov din za stanovanjsko grad
njo.

Družbeni plan posveča po
sebno skrb razvoju trgovine, 
obrti, gostinstva in turizma, 
torej tistih gospodarskih pod
ročij, ki neposredno vplivajc 
na družbeni standard in živ
ljenjsko raven prebivalstva. 
Tem gospodarskim panogam 9o

Razmišljanje in tveganje
IDEJA Z LETNEGA DOPUSTA. — NEOPAZNE VELIKE REČI

Včasih pride novinar v to
varno ne da bi vedel, o čem bo 
pisal. Na slepo srečo vrže mrežo 
in lovi vtise in ideje. Kaj bc 
ulovil, pa je odvisno od njego
ve rutine in od — sreče. Veli 
kotorat ostane mreža prazna.

Ce človek tudi ve, kaj išče 
in kaj hoče, se mu velikokrat 
ob vtisih obogati tema ali pa 
se celo spremeni. Tako sem sam 
zadnjič prišel v Pančevačko in
dustrijo stekla, da bi pisal o 
ljudeh in o njihovem tveganju, 
katerega rezultat se kaže v šte
vilkah: vsak dan 8.200 kv. me
trov okenskega stekla, namesto 
prejšnjih 6.967. Zdaj, ko pišem, 
pa se mi pred očmi Jcar vrstijo 
stvari, na katere prej nisem 
mislil.

Prav zato, ker se tako 
dela že 25 let

Ljudje imajo različen odnos 
do svojega dela. Nekateri ga 
opravljajo zdolgočaseno, le to
liko, da delajo im ker morajo 
delati (pri nas je vedno teže 
živeti, ne da bi delal). Spet 
drugi žive s svojim delom in 
za svoje delo. Vanj vnašajo lju
bezen, Ustvarjalno strast, naj

boljši del svoje osebnosti. Le-ti 
opravljajo svoje delo in še več: 
mislijo o njem. In to je prvi 
korak k boljšemu.

To sem skoraj otipljivo obču
til med kratkim pogovorom v 
skromni pritlični pisarni, kate
re okna gledajo na tovarniško 
dvorišče, čisto in polno zelenja 
(tako ne rešujejo samo vpraša
nja estetike, temveč tudi vpra
šanje storilnosti; v lepšem je 
laže ...) .

Inženir Mirjan Grujič, ki je 
bil tedaj, ko so pripravljali ta 
poskus, šef biroja za napredek 
proizvodnje, zdaj pa je direk
tor tovarne, je dejal približno 
takole:

»Ljudje, ki se boje poskusiti 
kaj novega, bodisi da jim staro 
bolje godi ali pa ker ne tvega
jo radi, navadno pravijo: »Ta
ko delamo že več kot 25 let!« 
Ne morejo ali pa nočejo razu
meti, da prav to ni dobro, »da 
delajo tako že 25 let.« Danes se 
mora delati bolje koit pred če
trt stoletja, čez pet let pa bo
mo morali delati še bolje kot 
sedaj.

Četrt stoletja so furko-stroji 
v tej tovarni, nepretrgoma 3 in pol 
dni počasi vlekli stekleno ploščo 
iz steklene peči. nakar so za-

DELAVSKA ENOTNOST—
Glasilo smdikatov Slovenije. — Izdaja Republiški svet Zveze 

sindikatov za Slovenijo. — Odgovorni urednik Ivo TavCar. — 
Tisk Časopisnega podjetja »Slovenski poročevalec« v Ljub
ljani. — Naslov uredništva in uprave: Ljubljana, Čufarjeva 
ulica 3. poštni predal 284. — Telefon uredništva 32-538, uprave 
30-016, skupni za uredništvo In upravo 32-031. — Račun pri 
Mestni hranilnici v Ljubljani 601-606-1-221. - List izhaja vsak 
petek. — Rokopisov ne vračamo. — Posamezna številka stane 
20 dinarjev. — Naročnina v predplačilu je mesečna 80 dinarjev, 
četrtletna 240 dinarjev, polletna 460 dinarjev in celoletna 906 din

ustavili za 10 do 12 ur, da bi 
s posebnih naprav (steklarji 
vedo, s kakšnih, drugi se mo
rajo zadovoljiti s principom) 
odstranili zbrane kristale, ki 
škodujejo stekleni plošči.

Teh 12 ur zastoja po vsakih 
84 urah dela je dolgo mučilo 
inženirja Grujiča. Res, tako so 
delali četrt stoletja, toda prat 
zaradi tega je skrajni čas, da 
prenehajo s tem. Razmišljal je, 
prelistaval strokovne knjige, 
kombiniral in končno našel, kar 
je iskal. Zmes, iz katere dobi
mo okensko steklo, bi bito treba 
malo spremeniti, pa bi kristalč
ki počasneje nastajali. Teoretič
ni in kemični problem je bil 
rešen, toda številne izkušnje so 
potrdile, da praksa lahko za
frkne najboljšo teorijo. Člani 
biroja za napredek proizvodnje 
so porabili še veliko delovnih 
ur, preden so se vendar odtočili 
predlagati delavskemu svetu, 
naj bi poskusili z novo zmesjo.

Plemenito tveganje
Pravzaprav beseda poskus ni 

najprimernejša, zakaj poskusne 
peči v tej tovarni nimajo, la
boratorijski poskusi pa, čeprav 
dajo najboljše rezultate, ne mo
rejo zagotoviti uspeha v proiz
vodnji. Torej je treba opraviti 
poizkus v normalni proizvod
nji. Potrebno je angažirati eno 
od dveh peči za okensko steklo 
in sicer ne samo za dan ali 
dva; novo zmes kaže uporab
ljati vsaj mesec dni, da jo te
meljito preizkusiš.

tiva. Moral se je odtočiti za 
poskus, Za vestno preračunano 
tveganje ali pa zavrniti pred
log. Odločitev ni bila lahka, 
kajti če poskus ne bi uspel, bi 
šla po vodi celomesečna proiz
vodnja ene od peči, ki dajeta 
najvažnejši .proizvod te tovar
ne. Delavski svet je imel dovolj 
poguma in zaupanja v tehnično 
znanje svojega strokovnjaka, ki 
dela v tovarni že 12 let. Sogla
sno so sklenili: poskusiti!

Najbrž inženir Grujič, čeprav 
je bil prepričan v uspeh, ni ne
kaj noči pred začetkom poizku
sa najbolje spal. Morda so tudi 
člani delavskega sveta slabo 
spali tiste noči. Ni šlo samo za 
celomesečno proizvodnjo. Ce 
bi poskus ne uspel, kdo bi si v 
naslednjih petih letih upal pre
dlagati kakšno novotarijo?!

Bojazen pa je bila odvečna. 
Ze po sedmih dneh je postalo 
očitno, da je nova zmes uspeš
no opravila izpit. Steklo je bi
to iste kakovosti, le furko-stro- 
jev ni bilo treba več zaustav
ljati vsake 3 in pol dni, temveč 
šele vsakih šest dni. pozneje so 
izračunali; z novo zmesjo se je 
proizvodnja peči povečala za 
17.7 odstotkov. Povprečno vsak 
dan 1.233 kv. metrov več oken
skega stekla kot prej! En kva
dratni meter pa stane 250 din.

Človek, ki je mislil na 
proizvodnjo tudi med 

oddihom

številke, ki govore s skopim, 
toda prepričevalnim jezikom. 
To Pa je le ena stran uspeha, 
druga je še veliko pomembnej
ša. Pred očmi celotnega delov
nega kolektiva se je zasvetil 
zgled, kako je treba iskati no
ve poiti za napredek proizvod
nje in storilnosti. To je bila 
končna pobuda številnim čla
nom kolektiva, da so začeli 
premišljevati o novih možno
stih. v kratkem času so se po
kazali sadovi tega.

Mehko stekleno ploščo, ki jo 
izvlečejo iz žareče peči, pote
gnejo tudi skozi posebno na
pravo, ki da plošči zaželeno ši
rino. Ta naprava pa je, odkar 
pomnijo, deformirala robove 
plošče, le-ti so bili ponekod

dva prsta. S to preprosto racio
nalizacijo so zmanjšali izmeček 
od prejšnjih 9 na 4 odstotke. 
Zdaj prihranijo pri 1 kvadrat
nem metru okenskega stekla 10 
do 12.5 dinarjev.

Modema industrijska 
proizvodnja se začenja 

v delavčevi glavi
Prvi uspeh poraja drugega in 

v tovarni se je razvil novi od
nos do dela in do proizvodne
ga postopka. Porajajo se novi 
načrti. Zdaj proučujejo možno
sti za boljše in racionalnejše 
gretje peči. Ce se bodo predvi
devanja uresničila, bodo v pri
hodnje prekinjali dela na fur- 
ko-strojih! šele vsakih 10 dni, 
kar pomeni, da bodo pri istem 
številu delavcev spet proizvedli 
nekaj 1000 kv. metrov več ste
kla.

Doslej so generalno poprav
ljali peči vsako drugo lato. Ge
neralno popravilo pomeni poru
šiti peč in jo znova prezidati,

debelejši, drugod tanjši, kratko' kar več kako.r mesec dni

Tukaj se prične nova zgodba.
Ce sta bila v prvi zgodbi glav- Precej poguma je 
na junaka inženir Grujič in ,se človek zagrize 
njegov biro, je glavni junak stvar, toda ko podvig uspe, je 
druge delavski svet tega kolek- bogato poplačan. Navedel sem

treba, da 
v takšno

malo neuporabni in zato so jih 
morali odrezati ter kot izmeček 
znova predelati. Povprečno 8 
do 9 odstotkov proizvodnje je 
šlo v izmeček.

Minulo poletje je eden izmed 
izkušenih mojstrov, inštruktor 
mladih delavcev, Mirko Miku- 
iič, na letnem dopustu srečal 
steklarsko delavce iz Avstrije. 
Razgovar j ali so se o proizvod
nji in Mirko jih je vprašal, ka
ko so pri njih rešili vprašanje 
robov. Tako je prinesel z do
pusta idejo., preprosto kot Ko
lumbovo jajce. Potrebno je bi
lo le nekaj denarja in z majh
nim popravilom je bila zadeva 
urejena. Na vsako stran pri iz
hodu tiste posebne naprave eo 
namestili nekaj posebnih klešč, 
ki avtomatično raztegujejo ro
bove še mehke steklene plošče, 
tako da je nepravilni rob, ki 
ga morajo zavreči, širok samo

stane pa 30 do 40 milijonov di
narjev. Od avgusta naprej bodo 
peči popravljali le vsako tretje 
leto: ugotovili so, da > lahko
uporabijo drugo, boljše gradi
vo...

Tovarno sem zapustil z moč
nimi vtisi. Ni najvažnejše po
večanje proizvodnje, prihranki 
in racionalizacija. Moderna in
dustrijska proizvodnja se zače
nja v delavčevi glavi. Spodbu
de namesto okorelosti, pogum 
namesto konservativnosti, polet 
namesto okostenelosti — to je 
tisto pravo! In čeprav niti en
krat v vsem dopoldnevu, ko 
sem se pogovarjal, spraševal, 
poslušal in gledal, niso bile iz
govorjene velike besede o de
lavcu upravljalen, o socialistič
ni preobrazbi človeka in dela, 
so zvenele iz slehernega stavka.

Zvonko Simič

namenili vsa letošnja razpolož
ljiva sredstva občinskega inve
sticijskega sklada in sicer ta
kole; za obrt 52,500.000 din, za 
trgovino 25,500.000, za gotstanr 
stvo 7 milijonov — skupno 85 
milijonov din. Za potrebe qbr- 
ti, trgovine in gostinstva pa 
bodo dobili še 40 milijonov din 
iz sredstev okrajnega investi
cijskega sklada.

Sredstva, namenjena razvoju 
obrti, nameravajo porabiti ta
kole: za gradnjo nove pekarne 
30 milijonov, za mlekarndo 6 mi
lijonov, za gradnjo kemične či
stilnice 6 milijonov, za dokonč
no ureditev predelovalnice me
sa »Planina« 4,500.000, za pove
čanje ostalih obrtnih kapacitet 
6 milijonov din.

| Sredstva, ki so jih namenili 
trgovini pa bodo razdelili: zs 
gradnjo trgovskega paviljona 
»Na otoku« 14 milijonov, za 
gradnjo skladišča za živila tt 
kolonialno blago 10 milijonov, 
za povečanje poslovnih prosto
rov »Avtomotorja« pa- 1,500.000 
din. Iz dotacije bodo porabili 
6,500.000 din za ureditev ribar
nice.

Sredstva, namenjena gostin
stvu, bodo porabili predvsem 
za potrebe družbene prehrane. 
Skupna sredstva okrajnega in 
občinskega investicijskega skla
da, namenjena za gostinstvo, 
bodo izkoristili za soudeležbo 
pri najemanju posojil iz sploš
nega investicijskega sklada v 
naslednje namene: za ureditev 
ekspresne restavracije, kjer bi 
bila tudi mlečna restavracija, 
za ureditev restavracije v Ljud
skem kopališču, za adaptacijo 
gostišča »Petriček« in ža ure
ditev gledališke kavarne.

Družbeni plan tudi pred v ide« 
va številne organizacijske ukre
pe, ki bodo vplivali na zbolj
šanje življenjske ravni. Pred
vsem nameravajo zagotoviti 
pravočasno dograditev stano
vanj, ki jih že gradijo, zbolj
šati nadzor nad cenami potroš- 
nega blaga in zagotoviti izva
janje načrta preskrbe prebi
valstva. Občinski ljudski odbor 
in njegovi sveti bodo nadzoro
vali in pravilno usmerjali de
javnost potrošniških svetov 
stanovanjskih skupnosti, 
drugimi ukrepi pa bodo zagoto
vili ustanavljanje gospodarskih 
servisov in dnevnih zavetšs • 
Občinski ljudski odbor je tudl
priporočil gospodarskim orga
nizacijam, naj letos namenijo 
več sredstev za graditev 
novanj in za zboljšanje družbe
ne prehrane, se pravi za h1®,”.' 
ze, tople obroke, malice tod- 
Družbeni plan pa tudi zagotav
lja nadaljnji razvoj tistih gO" 
spodarskih panogv od ka Vri 
je odvisna stanovanjska in ko
munalna graditev. Gre 
vsem za gradbeništvo, predelo
vanje kovin ter za podjetja t- 
stih strok, ki so z gradbeni
štvom močno povezane.

J. V-

PREKLIC
SINDIKALNE KNJIŽICE
Sindikalna knjižica št. 0402 

je bila ukradena tovariš 
Adalbertu Končarju, Ljublja
na, Titova 14 in jo zato PrCH 
glaša za neveljavno.
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© Idealen primer »razširjenega gospodinjstva«, ustreznega za 
® naše razmere. Kuhinja, ki bo pripravljala polizgotovljene in 
g gotove jedi, mehanizirana pralnica, likalnica, šivalnica in 
0 krpalnica — servisi v naselju, ki bodo znatno olajšali delo 
9 gospodinjam.

Odveč je pripominjati, kako veliko breme 
teži dandanes ženo-mater in ženo-gospodinjo, 
še zlasti če je le-ta tudi poklicno zaposlena. 
Ne le da takšno žensko bremenita nega in 
vzgoja otrok, temveč tudi tetko gospodinjsko 
delo, kar vse mora opraviti potem, ko je že 
vzdržala poklicni napor v vsakodnevnem ča
su. Nedvomno najtežji del njenega bremena 
je gospodinjstvo, ki je tudi v pogojih naše 
družbene stvarnosti še zmerom zelo obsežno. 
Sem sodijo poleg nakupa živil in kuhe tudi 
fizično težka dela, kot pranje, sušenje in li
kanje oblačil in perila, krpanje in šivanje, 
vsakodnevno pospravljanje in vzdrževanje 
stanovanja in opreme. Vsa ta dela pa so ne 
le težavna in utrudljiva, temveč terjajo tudi 
neverjetno mnogo časa, s čimer se delavnik 
žene-gospodinje in žene-matere podaljšuje v 
nedogled.

Gospodinjstvo pa je tudi nadvse pomemb
ni člen našega proizvajalnega procesa. Med
tem ko v proizvodnji teče reprodukcija ma
terialnih dobrin, se v gospodinjstvu reprodu
cira oziroma obnavlja delovna sila, brez ka
tere bi bila brez vrednosti še tako dovršena 
delovna sredstva. Družbeni plan FLRJ vsako 
leto zategadelj odmerja precejšnje vsote za 
osebno potrošnjo, le-ta pa najde svoj izraz 
v pretežni meri v gospodinjstvu. Tako je naš 
družbeni plan za leto 1958 predvidel za oseb
no potrošnjo 720 milijard ali blizu 60% celot
ne potrošnje.

Steber dospodinjstva je žena-gospodinja in 
žena-mati, ki se spričo prekomerne gospo
dinjske, vzgojne in poklicne zaposlenosti v 
pogojih konvencionalnega gospodinjstva ne
dvomno znajde v neenakopravnem položaju 
z moškim. Izvrševanje njenega poklica kot 
osnova za ekonomsko samostojnost in enako
pravnost je torej brez pomena, če si je mo
rala v opisanih pogojih naložiti na svoja 
ramena dvojno ali trojno breme. Hkrati pa

LE I<IE J<A1<0 IN KDAJ, 
PERILO NAJ BO BELO,
PRI TEM PA JEZE NIČ, - 
NASPROTNO-LAHKO DELO.

c

ODGOVOR |E LAHAK. 
GA VSAKA VE ŽENICA,
KI V TRGOVINI KUPI
BELILO ZNAMKE MICA

je skoraj nemogoče, da bi z delom tako pre- 
obtežena ženska lahko vzorno opravljala svo
je delo bodisi doma, bodisi v službi, ne upo
števaje potrebo po njenem sodelovanju v 
družbenem dogajanju, v graditvi socialistič
ne družbe, ki je s takšno delitvijo dela skoraj 
povsem onemogočeno.

Statistični podatki kažejo, da delajo de
lavke tekstilnih tovarn v Kranju, potem ko 
so opravile svoj osemurni delavnik v tovarni, 
še povprečno najmanj pet ur doma. Če pa 
imajo majhne otroke, delajo doma še pov
prečno 10 ur, kar podaljša njihov delavnik 
na malone 18 ur.

Dr. Gojko Polovina v »Ekonomskem pre
gledu« št. 8/9 — 1957 razpravlja, da je v okvi
ru celotnega sklada delovnega časa v Jugo
slaviji na prvem mestu delež, ki ga tvori 
delo v kmetijstvu, medtem ko' jj takoj za 
njim, na drugem mestu, delež, ki ga s svo
jim delom prispevajo gospodinje, ali z drugi
mi besedami: delež delovnega časa, porab
ljenega za delo v gospodinjstvu, znaša tretji
no celotnega sklada delovnega časa v FLRJ.

Ko so v Zahodni Nemčiji ocenjevali de
lovna mesta, so ugotovili, da je delo v go
spodinjstvu težje kakor delo najbolje plača
nih kovinarskih delavcev, ključavničarje .- 
orodjarjev. Delo orodjarjev so ocenili s 370 
točkami, medtem ko so delo gospodinje oce
nili s 410 točkami.

Kakšen splošno gospodarski pomen ima de- 
lo, ki ga opravijo žene v gospodinjstvih, ka
žejo tudi podatki o porabljenih količinah go
riva in živil, saj predelajo naša gospodinj
stva 6,5 milijonov ton živil in porabijo 11,5 
milijonov ton drv in 4 milijone ton premoga 
letno. Zanimivo bi bilo tudi ugotoviti, kakš
ne količine vode, ki jo morajo gospodinje 
Večidel same prenesti, porabijo naša gospo- 
ffinjstva.

Tako smo torej tudi s številkami dokazali 
pomembnost gospodinjstev in delež gospodinj 
v tem nedvomno najtežjem delu, hkrati pa 
podkrepili nujnost, da je treba zlasti ženo- 
gospodinjo in ženo-mater, ki je hkrati še po
klicno zaposlena, v korist družbe kot celote 
razbremeniti domačega dela, če hočemo do
seči pogoj za njeno ekonomsko neodvisnost 
in dejansko enakopravnost z možem.

® KAKO RAZBREMENITI ŽENO

Da bi lahko ostvarili ta cilj, so številni 
projektanti in sodelavci, večidel univerzitetni 
profesorji in docenti, ki bodo hkrati tudi 
stanovalci, zasnovali investicijski program za 
ureditev otroškega varstva in gospodinjske
ga servisa v bodočem Univerzitetnem naselju 
na Prulah v Ljubljani. Za geslo tega nedvom
no najzanimivejšega, elaborata, ki ga lahko 
smatramo za. zametek sodobno urejenega na
selja z idealnimi otroškimi ustanovami in 
dovršenimi gospodinjskimi napravami, so si 
projektanti izbrali misel Vide Tomšičeve o 
»razširjeni družini oziroma razširjenem go
spodinjstvu«, ki predvideva razbremenitev 
gospodinje s prenosom nekaterih gospodinj
skih del na industrijo (industrlaliziranje go
spodinjstva) in na ustrezne uslužnostne obrate.

Investicijski program za ureditev otroške
ga varstva in gospodinjskega servisa v Uni
verzitetnem naselju na Prulah predvideva:

— ustanovitev »otroškega varstva«, ki naj 
odvzame materam v času, ko so poklicno za
poslene, skrb za njihove nedorasle otroke, in

— »gospodinjskega servisa«, ki naj pre
vzame skrb za prehrano in vzdrževanje 
oblačil, perila, stanovanja in njegove opreme.

»Otroško varstvo« v tako imenovanem 
skrčenem obsegu bo v prvi vrsti namenjeno 
družinam, katerih odrasli člani so vsi zapo
sleni, le-to pa bo nastanjeno za vse naselje 
v enem stanovanjskem bloku. »Otroško var
stvo« pa ne bo obsegalo tudi dojenčkov, ker 
njihovo varstvo terja ogromno prostora in 
ker je v danih razmerah potrebnega preveč 
negovalnega osebja. Prav tako pa je zelo 
zamotana tudi priprava hrane za dojenčke.

»Gospodinjski servis« bo zajemal pet enot:
— kuhinjo,
— pralnico s sušilnico in likalnico,
— krpalnico in šivalnico,
— hišno pomoč, in
— domačo delavnico.
Osnova prehranskega servisa bo kuhinja, 

iz katere bodo dobivale družine ali posamez
niki po želji na dom popolnoma, ali le delo
ma izgotovljeno oziroma pripravljeno hrano. 
Tako pripravljena hrana prihrani gospodinj
stvu mnogo časa, omogoči pa tudi končno 
prireditev hrane doma, po okusu posamez
nika. Hkrati bo prehranski servis. lahko 
oskrboval gospodinjstva tudi z nekaterimi 
živili in bo tako prihranil gospodinjam čas, ki 
ga izgube z nakupom na trgu ali trgovini.

Tehnični servis bo dalje skrbel za me
hanizirano pranje, sušenje in likanje perila 
v vsem naselju. Pomoč, ki jo bo nudil, bo 
v regeneraciji perila in v krpanju in šivanju, 
kar bodo lahko opravile gospodinje same 
oziroma pod strokovnim nadzorom, ali pa 
(kar velja za pranje in likanje) bodo pre
pustile to delo perici servisa. Šivalnica oziro
ma krpalnica bo opremljena s šivalnimi 
stroji.

Pri tehničnem servisu bodo lahko na raz
polago tudi hišne pomočnice, ki bodo skrbele 
za čiščenje skupnih prostorov v stanovanj
skih zgradbah, prav tako pa tudi pomagale 
gospodinjstvom pri velikem čiščenju in po
spravljanju ter urejanju samskih sob. Za 
takšne namene bo servis imel potrebna sred
stva kot sesalce za prah, parketne loščilce in 
podobno.

m OTROŠKO VARSTVO

Za programsko osnovo so ocenili potrebe 
približno 260 bodočih stanovalcev Univerzi
tetnega naselja na Prulah, ki bodo živeli v 
82 gospodinjstvih in prav v toliko stanova
njih. Izmed teh bo predvidoma 57 gospodinj
stev, v katerih je tudi žena poklicno zaposle
na, 8 pa bo samskih gospodinjstev. Družin 
z otroki bo 55, izmed teh jih bo 18 z nezapo
sleno materjo ali sorodnico. 19 družin bo brez 
otrok, a 17 gospodinjstev, v katerih žena ne 
bo poklicno zaposlena. •

Intelektualna raven stanovalcev bodočega 
naselja na Prulah utemeljuje še posebno po
trebo po projektiranem »otroškem varstvu« 
in »gospodinjskem servisu«, ker gre za pre
cejšnje število zaposlenih žena, mater in go
spodinj, ki se izčrpavajo z opravljanjem manj 
kvalificiranega dela v lastnem gospodinjstvu 
na škodo bolj kvalificiranega dela v poklicu.

Otroke, ki bodo potrebovali otroško var
stvo, so razdelili na starostne grupe. Glede 
na takšno diferenciacijo so projektirali tudi 
prostore, ki so situirani večidel proti jugu. 
Vrtec za starejše otroke bo večji prostor, v 
katerem se bo moč pripravljati za šolo. To 
bo dnevna soba, učilnica in jedilnica hkrati. 
Posebnih mlečnih kuhinj za jasli in vrtec 
niso projektirali, ker bodo takšno kuhinjo 
v naselju že imeli. Malice in kosila za otroke 
bodo pripravljali v glavni kuhinji, vzgojite
ljice pa bodo ob določenih urah odnašale pri
pravljeno hrano v posebnih ogrevalnih loncih, 
kakršni so v navadi v bolnišnicah.

O razbremenitvi zaposlene žene
Cene varstvenih uslug otroškega varstva 

zaenkrat še ni mogoče predvideti, ker še niso 
znani stroški za negovalno in vzgojno osebje. 
Po stroških podobnih varstvenih ustanov 
v Ljubljani pa je mogoče izračunati, da bi 
znašali verjetno do 5000 din mesečno za 
otroka. Zaenkrat tudi še ni razčiščeno vpra
šanje delitve stroškov za otroško varstvo med 
družbo in starši.

• GOSPODINJSKI SERVIS

Z ozirom na to, da smo že omenili, kaj 
vse sodi v gospodinjski servis bodočega Uni
verzitetnega naselja na Prulah v Ljubljani, 
se bomo uvodoma podrobneje zadržali pri ne
dvomno najpomembnejšem obratu tega ser
visa, pri kuhinji. Le-ta bo namreč naj občut
neje razbremenjevala zaposlene gospodinje s 
pripravljanjem polizgotovljene in gotove hra
ne, ki jo bodo potrošniki odnašali domov in 
jo doma bodisi priredili po svojem okusu ali 
pa jo izgotovljeno použili. Pri kuhinji zate
gadelj ne bo jedilnice. Samski stanovalci — 
8 po številu — se bodo po želji lahko hranili 
v bližnji Gostinski šoli. Redno bodo v ser
visni kuhinji pripravljali le kosilo, po želji 
pa lahko tudi večerjo.

Na osnovi orientacijskih podatkov o struk
turi in številu bodočih stanovalcev na Prulah 
so predvideli dnevno od 200 do 250 obrokov, 
pri čemer bo znašalo razmerje med gotovimi 
in polgotovimi4jedili 65:35 v korist gotovim 
jedilom.

Projektanti so tudi že sestavili podroben 
seznam jedil, ki pridejo v poštev za delno 
pripravo. Med takšna jedila sodi goveja juha 
s primernimi vložki (ribano kašo, rezanci, 
omletnim testom itd.), ki jih bodo gospodinje 
doma same zakuhale, dalje meso: kuhana go
vedina iz juhe, primerna tudi za predelavo 
v polpete, polpeti iz surovega mesa, neocvrti 
in spravljeni v hladilniku, naravni in pani
rani zrezki, v kuhinji le narezani in stolčeni, 
zrezki z nadevi, drobovina v kuhinji očišče
na, skuhana in narezana na rezance, golaž 
(pri čemer se v kuhinji le spraži meso s 
čebulo, ali pa se v kuhinji popolnoma dogo- 
tovi zgoščeno, tako da se doma le zalije), 
nadevana paprika, ki se v, kuhinji očisti, pri
pravi nadev in paprike napolni, doma pa se 
jih skuha, sarma, nadevani paradižniki itd. 
Izmed prikuh so za delno pripravo primerne 
naslednje: korenje, očiščeno in skuhano v 
juhi, ki ga doma lahko pripravimo za omake 
ali solate, dalje fižol, ki ga v kuhinji skuhajo 
in spravijo v hladilniku, kislo zelje (enako 
kot fižol), krompir, ki ga v kuhinji skuhajo 
in izdajo neolupljenega, stročji fižol, skuhan 
in spravljen v hladilnik, rižoto, za katerega 
se v kuhinji pripravi le meso (kot na primer 
za golaž), cmoki, ki se v kuhinji pripravijo, 
skuhajo pa doma, žganci in polenta, ki se v 
kuhinji skuhajo, doma pa zabelijo, dalje so
late (zelena, zeljna, radič in berivka ter rde
ča pesa), ki se v kuhinji sperejo, očistijo 
oziroma (velja za peso) skuhajo ih olupijo.

Problematična za polizgotovitev pa so med 
drugimi naslednja jedila: ribe, ki jih v ku
hinji lahko očistijo, nikakor pa jih ne pri
pravijo docela, ker se rade pokvarijo, dalje 
krompirjevo testo za zrezke in svaljke, kva
šeno testo za buhtelne, krofe itd., ki jih vsaj 
v začetku, dokler se kuhinja popolnoma ne 
uvede, ne bi pripravljali. Neprimerne za pol
izgotovitev pa so vse juhe razen mesnih (iz
jemoma bi morda pripravljali le juhe iz 
jušnih kock »Arrigoni« in »Franck«), dalje 
testenine, ker se naglo razkuhajo, špinača, ki 
izgubi vso vrednost, v kolikor je ne porabimo 
takoj, buče itd.

Hkrati s seznamom jedil elaborat navaja 
tudi normative prehrane, ki so posneti po 
obratih družbene prehrane, ki že obratujejo.

Da bi bili obroki hrane čim cenejši, so 
projektanti bodočega naselja na Prulah na
vezali stike z grosističnimi podjetji »Sadje- 
zelenjava« in »Meso-izdelki« ter posestvom 
na Jesenkovem, ki bodo dobavljali1 servisu 
blago po grosističnih cenah.

Jedilnike bo kuhinja pripravljala za dan 
ali dva vnaprej, tako da bo lahko upoštevala

želje abonentov oziroma pravočasno nabav
ljala potrebna živila.

Kuhinja bo opremljena z modernimi na
pravami, predvsem s plinsko kurjavo. Pri 
zmogljivosti 200 obrokov dnevno je potrebna 
naslednja oprema; kombinirani štedilnik na 
drva in plin (X. varianta), ali večji plinski 
štedilnik (2. varianta), dalje 3 pečk': pe
civo, topla miza, kotel za juho, stroj za lup
ljenje krompirja, stroj za rezanje krompirja, 
ročna pasirka, hladilne naprave, priročni hla
dilnik za glavni kuhinjski prostor, univerzal
ni kuhinjski stroj, ki opravlja 16 operacij itd.

Za kuhinjo so potrebne 4 delovne noči, in 
sicer gospodinja (ekonom), kuharica in dve 
pomočnici.

Elaborat omenja tudi orientacijsko ceno 
za obroke hrane glede na gotovo in nolizgo- 
tovljeno hrano. Kalkulacija je bila opravlje
na na osnovi 200 obrokov hrane dnevno. Po 
tej kalkulaciji je cena obrokov znatno nižja 
od cen, ki veljajo v drugih obratih družbene 
prehrane, k temu pa je jedilnik še bolj pe
ster. Običajno mesno kosilo, sestavljeno iz 
zelenjavne juhe, zrezkov v omaki, makaro
nov in zelene solate, bi stalo 110 din, medtem 
ko bi kosilo z govejo juho, kuhano govedino, 
tlačenim krompirjem in stročjim fižolom v 
omaki veljalo le 86 din. Brezmesno kosilo bi 
bilo cenejše — veljalo bi le 58 oziroma 63 
din (zelenjavna juha, cvetača s krompirjem 
oziroma paradižnikova juha s krompirjevimi 
svaljki in solato).

Razmerje cen med izgotovljenimi in pol- 
izgotovljeniml jedili bi bilo predvidoma 3:2, 
kar pomeni, da bi povprečna polizgotovljena 
hrana veljala okrog 60 din.

• PRALNICA S SUŠILNICO 
IN LIKALNICO

vala stroje in uvajala gospodinje v pranje* 
Stroji bi tekli povprečno 8 ur dnevno.

Elaborat predvideva več variant strojne 
opreme v pralnicah, izmed katerih se zdi 
najprimernejša tista, ki obsega nabavo dveh 
pralnih strojev HI-MO F-06 z zmogljivostjo 
6 kg suhega perila v 1,5 uri, centrifugo HI- 
MO C08 z zmogljivostjo 8 kg, treh pralnih 
strojev HI-MO T02 z zmogljivostjo 1,5 do 2 
kilograma in centrifuge »Rondo Bombino« 
(Maris) z zmogljivostjo 3 kg. Velika -dnost 
te variante je, da servis lahko takoj nabavi 
rezervne dele in dobi strokovnjake »Hidro- 
montaže«, domačega podjetja, v kolikor bi 
bili potrebni. Hkrati bi tako opremili pral
nico z domačimi stroji, ki so sorazmerno že 
vpeljani. Tudi za sušilnico bi prišla v poštev 
varianta z bobnastim sušilnikom Egelhof z 
zmogljivostjo 12 kg perila na uro, ker takšni 
stroji potrebujejo sorazmerno majhen pro
stor in bi jih zato lahko namestili v prostoru 
za likanje. Prednost pa je tudi, da ta jtroj 
zajamčeno ne kvari perila. Za likalnico p v bi 
nabavili stroj za likanje 140 cm širine, ki 
zlika 50 rjuh na uro ter dva likalnika z re
gulacijo. Glede na to, da je te vrste stroj za 
predvideno zmogljivost pralnice prevelik, bi 
ga lahko uporabljala vsa prulska soseska. 
Krpalnico oziroma šivalnico bi opremili z 
dvema strojema na električni pogon (1. va
rianta) oziroma na nožni pogon (2. varianta). 
V okviru hišne pomoči bi bilo treba nabaviti 
5 sesalcev in 4 loščilne stroje, za domačo de
lavnico, v kateri bi stanovalci sami opravlja
li razna manjša popravila stanovanjske opre
me in podobno, pa bi bilo treba kupiti ko
vinsko in mizarsko opremo.

Cene uslug v servisih bodočega Univerzi
tetnega naselja na Prulah bodo sorazmerno 
nizke. Medtem ko pri »Labodu« računajo pra
nje srajce 12 din in pranje rjuhe 24 din, bi 
stalo pranje omenjenih kosov perila v do-

’----j- '-‘“•‘-J^ Ziczjnapomu
gospodinjsko delo, je mehaniziranje teh del 
nujno. V bodočem servisu bodo žene lahko 
opravljale vsa dela same pod strokovnim 
nadzorstvom, ali pa jih bodo prepuščale 
servisu zaposleni delovni sili.

Kakor kažejo podatki Zavoda za napredek 
gospodinjstva v Ljubljani, potrebuje 4-član- 
ska družina tedensko 6 kg perila, se pravi, na 
osebo 1,5 kg. Glede na 260 stanovalcev prul- 
skega naselja bi potemtakem potrebovali 
pralnico s tedensko zmogljivostjo okrog 400 
kilogramov suhega perila. Potrebovali bodo 
tudi stalno nameščeno perico, ki bo vzdrže

mači servisni pralnici 8 oziroma 16 din. Ali- 
preračunano na vso oprano količino perila: 
X kg opranega perila bi veljal 28 din (vštevši 
amortizacijo stroja, plačo perice itd.), v ko
likor bi prala gospodinja sama. Računajoč 
na 40-letno amortizacijsko dobo šivalnih stro
jev, bi bile tudi cene uslug v krpalnici in 
šivalnici sorazmerno nizke, saj bi znašale ko
maj 21 din na uro. Tudr sesalci za prah ozi
roma loščilci za parket bi se kmalu popla
čali, saj bi znašala amortizacija pri 14-dnev- 
nem čiščenju od 50 ma (za eno stanovanje) 
komaj okrog 10 din.

Vse naštete cene uslug kažejo veliko pred
nost skupne nabave gospodinjskih strojev, ki 
pa so v individualnem gospodinjstvu znatno 
manj rentabilni, ker njihova zmogljivost ni 
polno izkoriščena in se le počasi amortizirajo.

N. 2.

r-02 je zelo praktičen pralni stroj za indi
vidualna gospodinjstva. Na njem lahko 
»peres 2 kg suhega perila na uro, stane pa 
75.000 dinarjev. — Spodnja slika pa pred
stavlja proizvodnjo pralnih strojev na teko
čem traku v mariborski Hidromontaži, ki 
ie zadnje čase namenila velik del svojega 
»roizvodnega programa blagu za široko po

trošnjo.
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OB SESTANKU KOLEKTIVfl VRHNIŠKE USNJARNE

Uspehi, težave in premije
Surovine in spet 

surovine

Pravijo, da je to nekaj nove
ga za kolektiv Industrije usnja 
na Vrhniki. O vsakem važnej
šem vprajšanju skličejo mno
žična sestanek in se tam pogo
vore. Samo v preteklih trehi kolektivu o gospodarskem 
mesecih so se teko že štirikrat

riši so* prejeli

sestali. Pred časom so izvolili zadn3il1 mesecih dobro delal, 
nov delavski svet. Na volitvah 't0lda morali se bodo še bolj po
ni bilo niti enega neveljavnega truditi, da bi iziboiošali kako- 
listka in čeprav je bila kandi- vost 'Proizvodnje in organteaci- 
datna lista prej preobširna kot 
premajhna, so volivci iiz.br ali 
res najboljše v delavski svet.
To je, pravijo, naša izkaznica.

Prejšnji teden je izvršni od
bor sindikalne podružnice skli
cal množični sestanek. .Dnevni 
red: proizvodnja, norme, pre
mije in nagrade.

V dvorani Cankarjevega do
ma se je ob petih popoldne

vrhniške usnja.rne pa zadevs
predelovanje odpadne masti premije v višini nad 30 tisoč
(letno več kot 900 ton) v mast- din, 16 ljudi od 20 tisoč do 30

Narimrei ie direkw nnmčal n6 alfcoh'ole, voske in podobno, tisoč, 18 ljudi od 10 tisoč do 20
JNorjprej je direktor poročal skušali bodo rešiti tudi to vpra- tisoč, ostali premijski upravi-

vprašanje. čenči pa pod 10 tisoč ddn (od tel
7 pod 1 tisoč din). Denarja pač 
niso imeli veliko. Vprašanje pa

tudi V usnjarstvu ie’ Se 80 bile vse premije spod
budne in res razdeljene na ti-

ložaju tovarne. Kolektiv
po

je v
Kooperacija

(v vsem letu) Ijala posebna komisija, v ka
teri so bili večinoma delavci iz 
proizvodnje, se vendarle mnogi 
niso strinjali s tem, kako sc 
bile premije razdeljene. Prav 
je, kot je dejal eden izmed šte
vilnih govornikov in to bi mo
ralo še posebej veljati vna
prej, da vsakdo, ki dobi premijo 
ali nagrado, ve, zakaj jo je

jo dela. Kot vedno, jim tudi 
letos primanjkuje surovin. Aid 
se bodo kdaj rešili te večne 
more? To bodo skušali oceniti

lovati z drugimi podjetji. Us- 
njame so takšno sodelovanje 

v posebnem elaiboratu. Njihove p^gTešale> zait® bodo to z usta- 
glavne surovine so svinjske n0Vltvlj0 P0®10™®«® združenja 
kože. Torej bo potrebno spo
znati probleme svinjereje. Na- *■ "na,
slednje vprašanje pa zadeva - 'la'™<r -
odiranje kož. Vse premalo kož fmartnem- Slovenjem Gradcu

Mnoge tovarne so izboljšale stih delovnih mestih, kjer so dobil. Osnova za premijo mora 
delo potem, ko so začele sode- bili najbolj upravičeni. Čeprav bi,ti računsko dokazljiva.

je premijski pravilnik sestav- V HTV so s premijami in na

gradami hoteli spodbujati tudi 
tiste, ki delajo po normi. Toda 
tudi zato mora - biti premijske 
osnova dokazljiva, kar bodo 
morali upoštevati pri izdelova
nju novega premijskega pravil
nika.

Nikakor ne bi bilo pravilno 
če bi se preprosto odpovedali 
premiranju, kajti premije, če 
so pravilno določene, so lahko 
velikega pomena. Zato tudi ni 
dobro mnenje, da bi naj nagra

jevali in premirali tiste, ki n« 
delajo po normi, ker le-ti ne 
morejo zaslužiti ničesar več, 
kot znaša njihova plača, med
tem pa tisti, ki delajo po nor 
ml, tako ali tako dobijo »pre
mije« — to ze plačilo za učinek 
pri delu nad normo. Na se
stanku pa so ugotovili, da ti 
ljudje velikokrat dosežejo viš
jo normo zato, ker delajo nad
ure, štejejo pa jih v osemurni 
delovnik, in zato visoko preko
račijo normo. Nikakor pa ne 
gre premirati administrativnega 
osebja, ker premije niso nikak- 
dodatek k plači.

O premijah bodo člani kolek
tiva IUV še naprej razmišljali, 
še enkrat se bodo sestali in 
nato sestavili nov premijski 
pravilnik.

D. D.

v najkrajšem času popravili. 
Poslovno združenje bo združe

na Vrhniki, v

oderejo klavnicah. Pravijo
zbrala dobra tretjina delavcev c*a koža nima nikakšne hranil- 
in delavk. Sestanka se niso 
mogli udeležiti tisti, ki so bili 
tedaj na delu, nekateri pa so 
dali prednost svojemu delu na 
vrtu, ker so o zadevi razprav
ljali že prej in so sodili, da ne 
bodo slišali »nič novega«.

ne vrednosti, pa jih vendarle 
veliko predelajo v hranilne 
proizvode. Klavnice se izgovar
jajo, da bi ekonomsko propa
dle, če bi odirali več kož. Za
kaj? Ali to drži?

Drugo proizvodno vprašanje

Nagrada samo po imenu

Plačevanje
C. A. Potok: Ste gozdni- delavec in zaposleni pri kmetijski 

zadrugi, kjer pa po Vašem mnenju ne ravnajo v skladu z za
konitimi predpisi. Najprej vprašujete, koliko odstotkov plače 
Vam pripada za zimski čas, ko ni bilo nobenega dela in za ta 
čas niste dobili nobenih prejemkov niti otroških dodatkov pa 
čeprav ste bali socialno zavarovani. Potem se Vam zdi, da pri 
Vaši plači v lanskem letu niso upoštevali zakona o povišanju 
plač. In končno smatrate, da je bila zelo samovoljno opravljena 
delitev plač iz dobička za preteklo leto, kjer so si trije usluž
benci pridržali kar po dve mesečni plači, delavcem pa je 
upravnik priznal le po eno. — Odgovor: K Vašemu pismu kaže 
najprej pripomniti, da ali Vi ne poznate kolektivne pogodbe, 
s katero so morale kmetijske zadruge lani urediti plačevanje, 
ali pa je tamkajšnja zadruga res nima. V njej morajo biti ure
jena taka vprašanja kot jih postavljate V pismu in na katera 
bi bito možno dati točen odgovor res na podlagi omenjene po
godbe. Seveda če jo pa zadruga nima, je to težka kršitev, ki 
daje potuho za marsikakšno samovoljno ravnanje. Zato je naše 
prvo priporočilo, dobro si oglejte pogodbo. Ce je pa nima za
druga, potem zaprosite za intervencijo pristojni inšpektorat 
dela. Na prvo vprašanje pa je možen negativen odgovor, če 
namreč niste delali, potem tudi ne morete za ta čas ničesar 
zahtevati, razven če pogodba določa kako drugače. Ce niste de
lali in niste prejeli za ta čas nobenega nadomestila plače, potem 
tudi niste mogli dobiti otroškega dodatka za ta čas. Od zadruge " 
bi pa lahko zahtevali kakšno nadomestilo edinole v primeru, 
če tako nadomestilo priznava kolektivna pogodba. Ce pa ničesar 
ne priznava, potem bi bili vsi zahtevki zaman, ker bi ne bito 
zanje nobene pravne osnove. K drugemu vprašanju je pripom
niti, da ni bilo lani nobenega »zakona o povišanju plač«. Z zvez
nim družbenim planom so bile le ustvarjene možnosti, da so 
lahko gospodarske organizacije v okviru večje ravni dotočile 
nove tarifne postavke ponekod z večjim drugod z manjšim po
višanjem, lahko pa tudi brez tega povišanjš. V kmetijskih za
drugah je bila s tem ustvarjena možnost, določiti nove osnove 
za plače kar so opravili s sklenitvijo novih kolektivnih pogodb 
ali s spremembami in dopolnitvami prejšnjih. To pa ni bila 
naloga upravnika, temveč je mogel to opraviti le upravni od
bor zadruge. Sodeloval pa je pri tem ves kolektiv kajti kolek
tivna pogodba se sklepa med upravnim odborom zadruge in de
lovnim kolektivom. Ce je res upravni odbor zadruge odločil o 
vaši pritožbi tako, da je Odločitev prepustil upravniku, je ravnal 
nezakonito. Koliko pa je Vam pripadalo povišanje, pa seveda 
nam ni mogoče ugotoviti; to lahko ugotovite samo v kolektivni 
pogodbi ali pa v sklepih upravnega odbora. Prav tako je glede 
zadeve, omenjene v Vašem tretjem vprašanju, merodajna spet 
omenjena pogodba. V njej je moralo bita namreč sporazumno 
določeno in dogovorjeno po kakšnih merilih naj se deli plača 
iz dobička. Nikakor odločanje o tem ni v pristojnosti upravnika 
in knjigovodje. Ce sta res sama odločala o delitvi plač iz do
bička je to nezakonito ravnaje in prav bi bilo, da o tej razde
litvi ponovno odloči upravni odbor. Ce imate svojo sindikalno 
organizacijo, bi ta ravnala pravilno, če bi na tako ravnanje 
opozorila upravni odbor in sama zahtevala drugačno porazde
litev. To pravico ima in prav tako je njena dolžnost, da se bori 
zoper samovoljnost kot se lahko označi ravnanje kot ga opi
sujete, seveda — poudarjamo — pod pogojem, da so Vaše trditve 
točne, resnične. Lahko pa bi dobili ustrezne informacije tudi 
na okrajni zadružni zvezi, kjer so že leta 1956 mnogo delali na 
tem, da se taka vprašanja čim najboljše urede s kolektivnimi 
pogodbami. Prav tako pa bi 9e na ta naslov obrnila sindikalna 
organizacij®.

E. T. Ribnica: Delavski svet je pred odhodom šefa računsko- 
gospodarskega sektorja iz podjetja Odobril izplačilo za nad
urno delo, ki ga je ta opravil za sestavo zaključnega računa za 
leta 1956 in za sodelovanje pri izdelavi tarifnega in premijskega 
pravilnika. Direktor in blagajnik pa sta izvršitev tega sklepa 
zadržala, češ, da je nezakonit. Radi bi vedeli, kdo ima sedaj 
prav? — Odgovor: Ce zadevo presojamo s finančno pravnega 
vidika to je po odredbi o pogojih, ob katerih krijejo gospodar
ske organizacije plače za nadurno delo iz celotnega dohodka 
pred ugotovitvijo dobička, potem ima prav direktor. Blagajnik 
nima nobene pravice odločati o tem, ali naj se kakšen sklep 
delavskega sveta zadrži. To pravico ima izključno direktor pod
jetja. Vsekakor dela, ki jih omenjate v svojem pismu, niso take 
narave, kot jih opisuje citirana odredba v II. točki. Poleg tega 
tudi niso bili izpolnjeni pogoji za priznanje take pravice. Kajti 
potreben bi bili poprejšnji sklep delavskega sveta, ki bi moral 
vnaprej dotočiti, katere so take zadeve, ki bi jih moral šef ra
čunsko gospodarskega sektorja opraviti v nadurnem delu in ki 
ne spadajo v njegovo redno delovno področje. Poleg tega bi mu 
moral tako delo izrecno odrediti direktor in sicer z nalogo, da 
ga mora Opraviti v nadurnem delu. Teh pogojev pa kot kaže 
vaše pismo ni bito, temveč je bilo vse skupaj umetno skonstrui
rano za nazaj, da se je našlo nekako pravičilo. Toda res pa je, 
da o pravici do plačila za nadurno delo odloča tarifni pravilnik 
in je treba zakonitost omenjenega sklepa delavskega sveta pre
sojati predvsem po tem pravilniku. Ce je ta ni priznal, potem 
Je ne more naknadno in celo za nazaj priznati delavski svet, 
kajti veljalo je določilo, da ne more biti nobenemu organu pre
puščeno. da po svoje mimo tarifnega pravilnika Odloča o upo
rabi sredstev iz dobička, namenjenih za plače oziroma iz pre
ostalega dela dohodka. Menimo, da bi delavski svet lahko kveč
jemu razpravljal in sklepal o tem, ali je bito delo prejšnjega 
šefa računsko gospodarskega sektorja tako uspešno, da bi bilo 
prav priznati mu kakšno — nagrado. Priznati mu pa pravico 
do plačila za nadurno delo tako kot opisujete v pismu, je pa res 
dokaj neutemeljeno. Sicer pa o zadevi dokončno ne mora od
ločiti direktor. Menimo, da je direktor storil pravilno, ko je 
v dvomu glede zakonitosti takega sklepa zadržal njegovo izvr
šitev. Vendar bi moral spor takoj predložiti v odločitev občin
skemu ljudskemu odboru.

T. D. Kranj: Ali pripada odpravnina delavcu, ki je bil v istem 
podjetju zaposlen že 20 let, pa mu delovno razmerje preneha 
sporazumno? — Odgovor: Zakon o delovnih razmerjih priznava 
V 321. členu odpravnino delavcu samo v primeru, če preneha 
delovna razmerje na podlagi odpovedi, ki jo da delavcu gospo- 

rska organizacija. Zakon pa te pravice ne priznava delavcu, 
mu delovno preneha na podlagi sporazuma.

in Kamniku ter domžalsko pod
jetje TOKO. Vrhnika in Kam
nik bosta organizirala skupen ) 
nakup kož, Vrhničani bodo s 
Slovenjgradčani v kooperaciji Malo je kolektivov, ki bi se trije: iz okrajnega zavoda za so- 
predetovali svinjske ščetine, s lahko pohvalili s takimi gospo- cialno zavarovanje, inšpekcije 
TOKO iz Domžal, ki je glavni darskimi uspehi v zadnjih letih dela in sanitarne inšpekcije 
kupec usnja z Vrhnike, pa bo- kot v rudniku kaolina v Orni OLO. V poročilu ugotavljajo 
do skupaj nastopali na zuna- P,ri Kamniku. To more posebej med drugim tudi, da je bilo 
njem trgu. ceniti tisti, ki ve, kako je bilo 1956. leta 37 lažjih in ona težja

Pred kratkim so . med člani v rudniku pred dobrimi štirimi nesreča, lani pa 46, od teh 13 na

marveč da je treba to število 
primerjati s številom proizvede
nih ton. Na veliko več proizve
denih ton kaolina odpade manjši 
odstotek nesreč, čeprav je bilo 
nesreč dejansko več ob skoro 
istem staležu zaposlenih. Po

jene za kopalnico in garderobe, 
le kredita še nimajo. Ker nima
jo nitj garderob niti kopalnic, 
hodijo rudarji domov kar v de
lovnih oblekah in v gumijastih 
škornjih, zaradi česar narašča
jo kožna obolenja, dosti pa je

delovnega kolektiva IUV (In- lieti-. Kolektiv je bil takrat raz- poti na delo ter da nesreče niso taki teoriji je lahko še veliko tu<*i nesreč na poti na delo, ker 
dustrije usnja Vrhnika) razpi- dv°ieni gospodarstvo pa zavože- nastale zaradi kršenja varnost- 
sali anketo o malici. Vprašanje n°i' ■Potle-' ^ nastopilo obdobje nih predpisov. Nekoliko dlje pa

Owio.. An ki ™ ____ _ Prisilne uprave, gospodarski in
družbeni preporod kolektiva. Od je zapisano, da je ena nesreča 
, . , . . . , , nastala zaradi nezavarovane jer-i 1 Tir., * ->*• w 1» di

se je glasilo: Ali bi se aboni
rali na dopoldansko malico in 
koliko bi bili pripravljeni pla
čati zanjo — 20, 25 ali 30 din.
Velika večina se je izrekla za 
malico, zanjo pa bi plačevali 
25 din. Vsaij 15 din k vsaki ma- 

ci pa bo prispevalo podjetje. s,0 ga ustvarili tani 60 milijonov £a opozorili,''d a je ta rudnik na
dinarjev več kot predlanskim prvem mestu glede nesreč v ob-

nila za 97 o/o, število zaposlenih 
pa le za osem odstotkov. Samo 
lani so nakopali 2600 ton koalina

je poškodovanec zdravil 70 dni. 
Naš novinar se je oglasil v po-

več kot predlanskim. Vse to se družniici zavoda za socialno za
je pokazalo tudi na dobičku, saj varovanje v Kamniku, kjer so

Premironje bo še na 
dnevnem redu

Za uvod k drugemu delu se
stanka so delavci z veliko po
zornostjo poslušali zelo nazor
no in razumljivo predavanje o

(170,854.000 din), kar je za ko
lektiv, ki šteje 218 ljudi, kar 
precej.

Seveda je k takemu uspehu 
pripomogel posebno spodbuden 
sistem norm in akordov, da se 
vsakemu rudarju splača krepke-

čini in da se je lani ponesrečilo 
33.7 o/„ ljudi. V rudniku pa je 
dobil spet drugačne podatke. Po 
teh je bilo leta 1056 57 nesreč, 
torej 20 več kot po poročilu ko
misije, lani pa 58 (12 več). To 
pomeni, da znaša odstotek lani 
ponesrečenih 26.5V0 (vsak četrti

__________ se je lani ponesrečil). Razlika
ku delavca in podrobne podat- malico (jamski dobe po 10 dkg nied podatki podjetja in podruž

nice socialnega zavarovanja je 
nastala po mnenju vodstva rud
nika zato, ker vodijo v rud
niku statistiko po koledarskem 
letu, medtem ko računajo v po
družnici tudi tiste, ki so se v 
prejšnjem letu ponesrečili, .pa 
bolujejo še naslednje leto. Tra- 

Največje razlike so med ščetd- Mali pianini, drugega pa bodo janje bolovanja po nesreči ceni
jo pri podružnici na 25 dni lani 
in predlanskim/ leta 1955 pa je 
trajalo bolovanje povprečno le 

sklenili, da varovanje v Ljubljani je nagra- 16 dni. V rudniku povedo, da so 
dil rudnik z 80.000 dinarji za

delitvi dohodka v gospodarski je zavihati rokave. Lanj so za, 
organizaciji, o osebnem dohod- čeli deliti tudi brezplačno mrzlo 

delavca in podrobne podat
ke o izpolnjevanju norm ter maščob ali po 8 dkg beljakovin 
analizo do sedaj razdeljenih ter četrt kilograma kruha, zuna- 
premij in nagrad. Približno 81 nji polovico manj, v pisarni te 
odstotkov delavcev in delavk pravice nimajo). Glavni inženir 
dela na normiranih delovnih pravi, da je proizvodnja od ta- 
mestih. Povprečno so iapolnje- krat, ko so začeli malico, pora- 
vali normo s 120 odstotki, toda sla za 12 in pol odstotka. Ure- 
razlibho v posameznih obratih, d^i so si tudi počitniški dom na 

razlike so med ščetd- Mali
narno in usnjarno. Vse kaže, odprli v začetku junija v Pi
da imajo nekje norme nekoliko ranu,
»prenapete«, drugod pa na- Okrajni zavod za socialno za-
sprotno, zato sio 
bodo tu^i to uredili v najkraj 
šem času.

Največ pozornosti pa so po
svetiti premijam in nagradam. 
Lani so razdelili za 207 tisoč 
din nagrad, nekaj več pa za 
premije. Poglejmo, kako so
razdelili premije: Štirje tova- letos obiskala rudnik, so bili

izgubili zaradi nezgod predlan- 
prizadevanje pri izboljšanju hi- skim 647 delovnih dni, lani pa 
giemskotehnične zaščite.

Ob tej nagradi kaže sprego
voriti nekaj besed.

V komisiji, ki je 5. februarja

1.260.
Pri' tem kaže opozoriti še na 

dokaj nenavadno stališče vod
stva rudnika. Menijo namreč, da 
primerjanje števila nesreč s šte
vilom zaposlenih ni realno,

več nesreč, le da je sorazmerno 
več ton, pa čeprav se polovica 
ljudi ponesreči. Bržčas niso niti 
pomislili na to.

Po poročilu komisije so v ru
dniku leta 1956 izgubili 3.612 dni 
zaradi bolezni, lani pa 2.887. V 
rudniku pa so novinarju pove
dali, da je bilo leta 1955; 2.988, 
1958. leta 4.704, in 1957. leta 
4.580 izgubljenih dni. V poročilu 
rudnika republiškemu sindikal
nemu odboru sami ugotavljajo, 
da je bilo kljub temu, da ima 
rudnik dobro organizirano HTZ 
službo, še vedno veliko bolnih 
ter da niha odstotek med 7.9 in 
11.5 (gripa in deloma tudi sili- 
koza). V podružnici pa kažejo 
podatki, da se je število bole
zenskih dni povzpelo od 4.288 
leta 1955 na 7.005 lani.

Vzrok za tako nagel skok bo
lezenskih izostankov je v tem, 
ker so šele ob koncu 1958. leta 
ugotovili, da bolujejo nekateri 
rudarji za silikozo. Ti se sedaj 
veliko bolj varujejo ter gredo 
večkrat na lastno pobudo k 
zdravniku ali pa jih kličejo na 
redne preglede. Kupili so si ma
ske, ki pa jih ne nosijo, češ da 
so ^labe, da ne morejo dihati in 
da z njimi ne morejo delati. 
Priskrbela so si že devize, da 
bodo kupili boljše maske v 
Franciji. V rudniku nimajo niti 
kopalnic nit; garderob. Nekaj 
malega je bilo pri izhodu iz 
jame, pa je letos prezivnico, 
kakor imenujejo ta prostor, za
sul plaz. Načrte imajo že nare-

v gumijastih škornjih drsi. Sicer 
pa so tudj pogoji v jami vedno 
težji, ker gredo v globino, veča 
so pritisk, zaradi česar je tudi 
nevarnost večja.

Tako podatki. Zdaj nastaja 
vprašanje, od kod komisiji drugi 
podatki, k; se vsaj za leto 1956 
ne bi smeli razlikovati, in ko so 
poročilo republiškemu odboru 
sestavili v rudniku že ob koncu 
decembra lani, komisija pa je 
bila v podjetju dober mesec po
zneje. Zakaj se komisija ni ogla
sila v podružnici socialnega za
varovanja v Kamniku, da bi 
primerjala podatke, ki jih je 
dobila v rudniku ter poiskala |e 
druge, na primer za trajanja 
obolenj? V podružnici, le ne, mo
rejo podatkov potvoriti, pa če
prav Sj z rudnikom niso v naj
boljših odnosih. Naglasitj pa je 
treba, da se je komisija razgo
vor j ala tudi z obratnim zdravni
kom rudnika in da je tud; po 
njegovih izjavah sestavila poro
čilo.

Možno je dvoje: ali so jim
dali v rudniku napačne podatke, 
ali Pa se komisija ni s preveliko 
vnemo lotila svojega dela ter 
poskrbela, da bi prišla do vsaj 
približno realnih podatkov.

Tako je torej nagrada, ki jo 
je dobil rudnik za zmanjšanje 
nesreč pri delu, pravzaprav na
grada za to, da so jih imel; več, 
dasd se ne da zanikati, da si / 
rudniku niso resno prizadeva#, 
da bi jih bilo manj.

Vlado Jaro

Ing, Slavko Marjanovič : PROUCCVANOe D6LALA ;
Najdlje trajata gretje (45 minut) in 
kaljenje (35 minut). S pomočjo ome
njenih šestih standardnih vprašanj 
analiziramo proces, potem lahko 
ugotovimo, kaj je treba storiti, da bi 
ga racionalizirali. Pravilno rešitev 
za racionalizacijo pa najdemo mno
go laže, če istočasno proučujemo gi
banje materiala, če sestavimo grafi
kon, iz katerega so razvidni položaj 
delovnih mest, smer in dolžina gi
banja materiala in ljudi.

GRAFIKON GIBANJA 
MATERIALA

Grafikon gibanja materiala je 
načrt — tloris — delavnice, tovarne 
ali prostora, kjer se opravlja tehno
loški proces. V tlorisu načrta je 
označen položaj vseh delovnih mest, 
kjer se zadržuje material. Tretji del 
načrta so puščice, ki kažejo, kako se 
giblje material od enega do drugega 
delovnega mesta. Namesto vrisova- 
nje črt pa lahko uporabimo tudi 
nitko, ker z njo laže izmerimo, kako 
daleč se giblje material. Tako tudi 
laže kombiniramo bodočo razmesti
tev delovnih mest. V povzetku je 
treba upisati seštevek, kako daleč 
gre material.

Prav tako kot je treba sestaviti 
pregled postopkov v dveh variantah, 
je treba sestaviti tudi grafikon giba
nja materiala, in sicer za obstoječi 
in predlagani način dela.

Podatke za obstoječi način dela 
dobimo s snemanjem. Predlog za
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Skica štev. 5 — Razporeditev delavnice —- obstoječe stanje

- iO » TRANSPORTA
Skica štev. 6 — Razporeditev delavnice — izboljšano stanje
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Skica štev. 4 — Pregled postopka za 
izdelavo rezil kuhinjskega noža

nov način dela pa sestavljamo po 
podatkih iz analize.

Na skici št. 5 je shematično pri
kazana razporeditev delovnih mest 
v neki delavnici. To razporeditev so 
dobili tečajniki na tečaju za prouče
vanje gibov in merjenja, ki je bil v 
začetku 1950. leta v Beogradu, kot 
nalogo, da poiščejo boljšo razporedi
tev delovnih mest. Eden izmed te
čajnikov jih je uspel razporediti ta
ko, da se je po njegovem predlogu 
skrajšala skupna dolžina poti (giba
nja materiala) od 164 m na 30 m. 
Predlagano razporeditev delovnih 
mest lahko vidimo na skici št. 6.

Na obeh skicah je prikazano gi
banje materiala samo v grobih po
tezah. Za proizvode, ki so sestavlje
ni jz več delov, pa mora pokazati 
grafikon posamično gibanje mate
riala. Ce je teh delov več, torej če je 
več poti, potem zaznamujemo to na 
istem kartonu z raznobarvnimi ali 
različno debelimi črtami. Če je veli
ko delov, potem načrtamo več grafi
konov ali pa izberemo samo tiste de
le proizvoda oziroma materiala, ki 
najbolj obremenjujejo transport. V

tem primeru včrt&mo linije samo za
nje, kajti če racionaliziramo ta 
transport, dosežemo največji učinek 
v tehnološkem procesu.

Skica št. 7 nam kaže gibanje ma

teriala za postopek, ki smo ga vi
deli na skici št. 3 (izdelava kuhinj
skega noža). Kot vidimo, je gibanje 
vsakega dela proizvoda označeno s 
posebno črto.

■ • m m m LSSSS DRŽAJ 
■S2ZIL0

SESTAVLJA
NCZ

frAHR
Skica štev. 7 — Grafikon gibanja materiala pri proizvodnji kuhinjskih nožev 
1. Krožna žaga za les. 2. Kopirna stružnica. 3. Horizontalna stružnica. 4, Eks
centrična stiskalnica. 5, Kalilna peč. 6. Mize za montažo in za zakovanje. 
r. Brusilni stroj. 8. Miza za pranje in čiščenje. 9. Mize, kjer zavijajo ma

terial. 10. Stroj za rezanje papirja.
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Mjiva 
vprašanja 
kinematografije

Večkrat si naše Svobode in 
Vodstva kino podjetij »skočijo 
V Jose« bodisi zaradi repertoar
ne politike kinematografov 
bodisi zaradi nerazumevanja 
so potrebe enega ali drugega. 
Svobode očitajo kinematogra
fom, da s predvajanjem slabih 
filmov kvarno vplivajo na 
vzgojo ljudi in tako sproti po
rušijo, kar one zgrade, da jim 
nočejo posojati dvorane za nji
hove prireditve ali pa jo tako 
drago zaračunajo, da popolno
ma izpraznijo društveno bla
gajno. Zato morda ne bo odveč 
Če si nadrobneje ogledamo in 
Poskušamo ugotoviti prave 
vzroke vseh teh sporov.

Odkar smo dobili zakon o 
filmih, se tudi v naši proizvod
ni, razpečevalni in poustvarjal
ni kinematografiji uveljavlja 
družbeno upravljanje. Pri pro
izvodnih podjetjih delujejo 
filmski sveti, pri podjetjih za 
razpečevanje filmov sveti za 
izbor filmov in pri kinemato
grafih programski sveti. Tako 
so torej dane možnosti, da 
družba vpliva in soodloča o ki
nematografiji, saj je prav film 
lahko najboljše vzgojno in 
izobraževalno sredstvo. To po
vedo tudi številke: leta 1956 
st je filmske predstave v jugo
slovanskih kinematografih 
ogledalo nič manj kot 101 mi- 
milijon 500.000 ljudi.

Pustimo tokrat ob strani 
vprašanje, kako opravljajo 
svojo nalogo filmski sveti pri 
proizvodnih podjetjih, zakaj 
veliko pomembnejša je vloga 
svetov za izbor filmov in pro
gramskih svetov, kajti naši ki
nematografi so še zmeraj veza
ni predvsem na odkup uvože
nih filmov (letno jih uvozimo 
SO do 120), dobrih in slabih, 
kakršne je pač nabavilo naših 
šest uvoznih filmskih podjetij 
oziroma podjetij za razpeče
vanje filmov, med katere sodi 
tudi »Vesna« film v Ljubljani.

Pri teh podjetjih posebni od
delki pregledujejo svetovne 
filmske repertoarje in jih pre- 
ho Jugoslovanskega filma (po
sebna agencija) naročajo iz tu
jine. Naročene filme si potem, 
ogleda svet za izbor filmov, ki 
jih oceni od O do 5, hkrati pa 
pove, ali je ta ali oni film pri
meren tudi mladini. Nato pod
jetje predloži film v pregled in 
oceno Zvezni komisiji za pre
gled filmov. Če ga ta odobri, 
ga podjetje podnaslovi in po
nudi vsem kinematografom v 
državi,- »Lovci na komercialne 
filme«, kakor pravijo nekate
rim upravnikom kinematogra
fov^ zaradi slabe repertoarne 
politike, bi torej ostali brez 
plena, če bi bila prva šfta —* 
gostejša. Seveda pa s tem ni 
rečeno, da kinematografi ne bi 
mogli kupovati samo najboljših 
izmed filmov, ki so naprodaj! 
Praksa namreč kaže, da so med 
filmskimi sporedi posameznih 
kinematografov velike razlike. 
Razlogov za to pa je več, vse
kakor pa je najmočnejši med 
njimi ekonomski. Ne smemo 
namreč prezreti dejstva, da je 
dve tretjini jugoslovanskih ki
nematografov pasivnih (se pra
ni vsi, ki imajo manj kot 1 
milijon prometa.) in da izbirajo 
Pač filme, ki »oredo«. Spričo 
Pomanjkljive filmske vzgoje 
Gledalcev pa imajo filmi slabše 
kakovosti še zmeraj največ 
gledalcev. Kinematografska 
Podjetja izdajo 60 0li) svojih do
hodkov za davščine in izposoj
nino filmar: (20 %! za davke, 
40 "Jn za izvosnianje). Verjetno 
bi že z manjšimi davščinami 
in z znižanjem izposojnine lah
ko precej izboljšali repertoarno 
Politiko kinematografov. Izoo- 
soivino hi bilo vsekakor mo
goče znižati, če bi se podjetja 
so odkup sprijaznila z manj
šim dobičkom, (lani ga je pod
jetje Jugoslavija fnlm ustvarilo 
000 milijonov!). Glede davščin 
Pa bi se verjetno tudi dalo kaj 
Urediti, če bi občine upoštevale 
Pomembno poslanstvo kinema
tografov.

Pri tem bi lahko odigrali po
membno vlogo programski sve
ti kinematografov, ki imajo pri 
izbiri filmov res vezane roke. 
Pilmov si namreč ne morejo 
ogledati, preden jih kinemato
grafsko podjetje ne odkupi. 
Četudi se ne strinjajo z izbo
rom filmov, kinematografskim 
Podjetjem ne morejo prepreči
ti, da jih ne bi predvajala, ker 
so pač vložila vanje toliko in 
toliko denarja. Kolikor imajo 
tu* razpolago informacije o fil
mih, so le-te predvsem reklam- 
ne in propagandne.

Ne smemo pa pozabiti tudi 
uu to, da bi bilo treba naše 
kinematografe njihovi vzgojni 
tn izobraževalni vzgoji primer- 
no opremiti in urediti. Za to 
Pa, kakor smo že omenili, dve 
tretjini jugoslovanskih kine
matografov nima sredstev. Tu
di tu je vzrok, d.a njihova vod
stva tako drago zaračunajo 
dvorano prosvetnim društvom 
’n da jo nerada odstopajo ob 
sobotah in nedeljah, ko so ki- 
rto predstave najbolje obiska
ne.

Pravkar ustanovljeno Zdru
ženje jugoslovanski kinemato
grafov čaka torej precej tež
kih nalog, ki jih bo skupno 
Putiko laže rešiti kakor posa
mič.

I ' _______________ ____

Ostanimo dobri 
gledališki amaterji
Festival amaterskih gledališč v Beogradu

V dtugi polovici meseca aprila je 
bil v Beogradu tretji festival srbskih 
amaterskih gledališč. Za razliko od 
Slovenije, kjer gledališki amaterji de
lajo zgolj v okviru dramskih sekcij 
Svobod in prosvetnih društev, imajo 
danes v Srbiji 97 amaterskih gleda
lišč, od katerih marsikatero opravlja 
nalogo poklicnega gledališča, številna 
pa prejemajo znatne subvencije. Po
leg amaterskih gledališč deluje v Sr

biji tudi 2500 dramskih sekcij in sku
pin.

Pogoj za udeležbo na festivalu je 
bila izbira domačega odrskega dela in 
seveda kvalitetna uprizoritev. Naj
boljše predstave je žirija gledaliških 
strokovnjakov ocenila na sektorskih 
revijah in pripravila za izvajalce kri
tične večere. Obenem so podelili na
grade za igro, sceno in režijo. Sek
torske revije so se Spremenile v pra-

S proslave ob desetletnici Tovarne pohištva v Novi Gorici. 
Nastop tovarniških združenih pevskih zborov.

ve kulturne manifestacije In so v po
sameznih krajih vzbudile izredno za
nimanje za gledališko umetnost. Po
vsod so bile predstave razprodane, v 
Pirotu pa je bil tak naval za vstop-, 
niče, da so jih prodajali po 200 dinar
jev in še dražje.

Na festivalu je sodelovalo osem 
amaterskih gledališč iz raznih krajev 
Srbije; na sporedu so bila izključno 
domača, po vojni nastala dela. Izbira 
je bila zelo pestra in razumljivo je, 
da kvaliteta izvajanih del ni bila na 
enaki ravni, Žirija je na zaključnem 
kritičnem pogovoru to omenila kot 
eno bistvenih pomanjkljivosti festi
vala, to je, da bi posamezna gledali
šča mogla uprizorjeno delo skrb ne j e 
izbrati. Sicer pa je bil uspeh dovolj 
zadovoljiv: festival je pokazal dosto
jen nivo dramske igre in režijo, in 
žirija, ki so jo sestavljali ugledni beo
grajski gledališki delavci, je z vese
ljem ugotovila, da so se nastopajoči 
v primeri s prejšnjimi festivali v ve
liki meri otresli ddlemtantizma in v ne
kaj primerih pokazali nadpovprečne 
igralske stvaritve.

Med predstavami, ki smo jih vi
deli, se nt nobena odlikovala z izvir
no, umetniško pomembno sceno. Pač: 
inscenacija Obrenovičevih VARIACIJ, 
ki jih je uprizorilo amatersko gleda
lišče »Branko Krsmanovič« iz Beo
grada. Ta predstava je bila pravza
prav izjema tudi glede izbire dela, 
igre in režije. Bila je izjema zalega-

GRE ZA ZAVEST
Mladina v Svobodi »Slavko Černe*'

Svoboda, o kateri pišem, je še mla
da. Komaj tri leta življenja ima za 
seboj. Pred ustanovitvijo društva so 
kranjskogorski kulturniki nekaj let 
počivali. Zdrahe, prerekanja, na
sprotja nazorov. Da je zdaj že vse to 
davna preteklost, ima morda v 
majhni meri zasluge razmeroma 
mlad upravni odbor društva. Ta se 
je namreč pri delu naslonil pred
vsem na najmlajšo, v spopadu sta
rejših še nevtralno generacijo. Cas 
je pokazal, da je bilo samo tako mo
goče zgladiti spore in združiti v dru
štvu vse, ki čutijo veselje do dela na 
odru in v sekcijah.

Mnogi vaščani so že pred 1. mar
cem 1955, ko je bil ustanovni občni 
zbor, napovedali Svobodi hitro smrt. 
Pa so bili razoračani: že v maju so 
se z dobro pripravljenimi programi 
predstavile pevske, ljudska plesna in 
igralska skupina. Šahovska je res 
ostala na papirju (in je še danes), 
izobraževalna pa je šele iskala pota, 
kako priti do ljudi. Največ težav je 
bilo z mladinsko sekcijo. Kje in ka
ko začeti? Sestanki? Z nekakšnimi 
»Pokaži, kaj znaš!?« Poskusili so in 
bili smo prepričani, da nam je te
meljito spodletelo. Sele ko so mla
dinke in mladinci vztrajno prina
šali izpolnjene vpisnice za pristop 
k Svobodi, smo začeli verjeti, res da 
še zmerom z dvomom v srcu, toda 
začeli smo verjeti v uspeh.

Prižel je sam od sebe, po sili raz
mer. Sredi najlepše jeseni je bilo 
treba pripraviti kvalitetno akademi
jo. Na sodelovanje odraslih nismo 
smeli kaj prida misliti. Sklicali smo 
člane mladinske sekcije. Najstarejši 
je bil star 19, najmlajši 14 let. Na 
programu je bila tudi Delakova 
»Jernejeva pravica«. Razdelili smo 
jim tekste in se precej obupani raz
šli. Tile zelenci — pa Cankar! Člo
vek bi resnično obupal,

Naslednjega dne na vaji smo bili 
vsi nekam neprespani, toda edini iz
med številnega zbora, ki je še bral 
svoj tekst, je bil — hlapec Jernej... 
Na drugi vaji ga je tudi on že znal. 
Previdno smo krotili pogum in nav
dušenje mladih ljudi. Režiser se je 
bal, da bo imel težave s kostuma- 
cijo. Mislil si je pač, da se na primer 
15-letni fant ne bo hotel obleči kot 
hlapec, ki odhaja na polje. Toda 
mladina mu je sproti dokazovala, da 
nima predsodkov. — Na akademiji 
se je trlo ljudi; najuspešnejša točka 
je bila prav »Jernejeva pravica«. 
Mladina je žela priznanje za svoje 
delo, mi pa smo bili rešeni vseh dvo
mov vanjo.

Poslej bi lahko na prste epe roke 
našteli prireditve, pri katerih niso 
sodelovali člani mladinske sekcije. 
Kar nekako samo po sebi umevno 
je postalo, da ves govorni del vsake 
akademije ali proslave naštudirajo 
mladinci. Ob 200-letnici rojstva A. 
T. Linharta so se lotili celo tretjega 
dejanja Kreftovih »Kranjskih ko
medijantov«, za 109-letnico Prešer
nove smrti pa odlomkov iz »Visoke 
pesmi« like Vaštetove. Za seboj ima
jo že dve igri: Pavla Golje »Ubogo 
Ančko« in Kristine Brenkove »Naj
lepšo ro?o«. Za lanskoletni dan mla
dosti so samostojno pripravili zelo

uspel in kvaliteten kultumo-zabavni 
večer. Na letošnji akademiji za dan 
žena je razen treh starejših sodelo
vala sama mladina.

Svoboda »Slavko Černe« ima letos 
že osem prireditev za seboj (štiri 
akademije, literarni večer, mladin
sko igro, mladinsko tekmovanje in 
veseli večer); tri je mladinska sek
cija samostojno izvedla, za druge 
štiri (izjema je literarni večer) pa 
je največ storila.

Jedro mladinske sekcije je na 
osemletki. Vendar so v njej tudi sko
raj vsi vajenci in precej kmečke 
mladine. Tisti, ki se po zaključnem 
'osemletnem šolanju raztepejo po 
svetu, v vsakih počitnicah zagrabi
jo za delo. Užaljeni so, če jih ne po
kličemo. Samo en primer: med le
tošnjimi semestralnimi počitnicami 
smo pripravljali akademijo v poča
stitev naših velikih pesnikov (Vod
nika, Prešerna in Župančiča). Vabila 
smo poslali članom mladinske sek
cije, tudi tistim, ki so za tri dni pri
hiteli domov iz Kranja, Ljubljane, 
Pirana in iz drugih krajev. Kljub 
vsej pazljivosti pa smo dva,le spre
gledali. Prišla sta sama In se skrom
no ponudila za kakršnokoli delo. 
Težko je torej govoriti samo še o 
ambicioznosti mladih ljudi; gre za 
zavest!

O naši Svobodi bi se dalo še mar
sikaj napisati: o našem Čufarjevem 
nagrajencu Alojzu Plantanu, ki je 
85 let svojega življenja posvetil kul- 
tumo-prosvetnemu delu, o predsed
niku društva Milošu Sodji, ki popri
me povsod, o vseh tistih, ki so lepo 
število ur žrtvovali za najrazličnej
še vaje. Upam, da mi bodo vsi ti 
starejši ljudje, ki so že dobili pri

znanje za svoje delo (ali pa ga še 
bodo), oprostili, če sem se zadržal 
ob najbolj razveseljivem pojavu v 
naši »družini«; ob naših najmlajših, 
zakaj ti so s svojim neutrudnim de
lom pritegnili za seboj vse, ki jim je 
mar slovenska beseda in pesem.

Janez Svoljšek

del j, ker ima društvo svojevrstvene 
delovne pogoje, to se pravi dolgoletno 
tradicijo, izvrstnega režiserja, zadovo
ljive prostore in finančna sredstva, 
igralce-študente in ugodno okolje, ki 
ga ustvarja gledališka bogatija vele
mestnega Beograda. Zaradi vsega na
štetega je marsikdo pomislil, ali se 
sme beograjsko akademsko gledališče 
meriti z drugimi srbskimi amaterski
mi gledališči. Toda predstava amater
skega gledališča iz Uroševcev 'je tem 
pomislekom postavila nasproti nove 
pomisleke. Zakaj?

Igrali so v šiptarskem jeziku dra
mo domačega pisca Muharema Dje- 
nija. Nihče od gledalcev ni razumel 
jezika, ki so ga govdriili igralci — in 
vendar je bilo o tej predstavi na kri
tičnem večeru največ govora. Vsi di- 
skutanti so si bili edini, da jim je 
predstava šiptarskih igralcev odkrila 
nov svet, da se je v njej iskril svoj
stven čar, ki ga more vzbuditi le 
pristno doživetje amaterskih igralcev. 
Amatersko gledališče v Uroševcih 
dela šele leto dni v slabih materialnih 
pogojih, režiser je po poklicu foto
graf brez . strokovnega gledališkega 
znanja — in vendar se je povzpelo 
tako visoko, da se 'je postavilo ob 
stran najboljšim amaterskim gledali
ščem z neprimerno ugodnejšimi delov
nimi pogoji. Mladi amaterji iz Uro
ševcev so ujeli v svojo predstavo 
utrip življenja, ki ga živijo, z odra 
je zavel dih njihove zemlje. Vsega te
ga druge skupine niso mogle pregla
siti s svojo strokovnostjo.

To so bili tudi enoglasni zaključki 
žirije v pogovoru o festivalu. Izzve
neli so v misli, ki so lahko dragocene 
tudi za slovenske amaterje, da nam
reč cilj dobre amaterske predstave ni 
kopija poklicnega gledališča, marveč 
svojstveno podajanje, ki je njihovi 
publiki znano in ljubo in da naj ama
terji igrajo predvsem taka dela, ki so 
njihovim gledalcem blizu in domača; 
da je veliko smotrneje, če amaterji 
ostanejo dobri amaterji, kot pa da po
stanejo slabi profesionalci; da ugodni 
materialni pogoji še zdaleč niso bistve
ni za pravo amatersko delo, ampak 
da sta nesebična ljubezen do gledali
šča in želja po kulturnem dvigu do
mače publike tisti poglavitni živec, ki 
daje amaterskim predstavam sok in 
življenje. D. T.

Kako bo 
s šolanjem 
gradbenih kadrov

Pred nedavnim so se v Ljubljani 
sestali starši tistih dijakov, ki obisku
jejo Gradbeno srednjo šolo v Ljublja
ni. Sestanka se je udeležilo približno 
300 očetov in mater iz vseh krajev 
Slovenije, od Prekmurja do Primor
ske.

Poročilu predsednika šolskega od
bora in direktorja šole o šolski pro
blematiki je sledila živahna diskusija, 
v katenj so obravnavali uspehe in ve
denje dijakov ter pomanjkanje stro
kovnih predavateljev - inženirjev. To 
vprašanje postaja iz leta v leto bolj 
pereče, tako da grozi šoli nevarnost, 
da bo morala postopoma ukinjati po
samezne oddelke in odseke, če ne bo 
dobila novih strokovnih kadrov. V 
zadnjih nekaj letih je zapustilo šolo 
16 inženirjev, ki zavzemajo danes vo
dilna meta v naši gradbeni operativi, 
v tehnično-upravnih službah ali pa so 
jih namestili kot profesorje na teh
niški visoki šoli. Na teh novih mestih 
dobivajo večje prejemke oziroma so 
razvrščeni v višje plačilne razrede. V 
letošnjem šolskem letu sta odšla tz 
šole že dva strokovnjaka, tretji pa je 
dal ostavko. Ze letos so strokovni pre
davatelji prekomerno obremenjeni. 
Nekateri imajo tedensko do 36 učnih 
ur. Na drugi strani pa ni mogoče do
biti niti honorarnih predavateljev, 
ker so honorarne ure po starih, veljav
nih predpisih slabo plačane. Poleg vse
ga tega ima večina strokovnega kadra 
že pravico do upokojitve in je le malo 
verjetnosti, da bodo nadaljevali s po
učevanjem na šoli.

Vsa ta dejstva so bila- dijakom in 
tudi staršem dobro znana. Zato so v 
skrbi za svoje otroke na roditeljskem 
sestanku sprožili razgovor o vpraša
nju učnih strokovnih kadrov.

Predsednik šolskega odbora je pred
lagal, naj zbor staršev pooblasti šol
ski odbor in šolsko upravo, da pred
ložita Izvršnemu svetu LRS pismo 
oziroma resolucijo, v kateri naj po
jasnita nevzdržno stanje glede stro
kovnega kadra, posebno še, ker bo z 
uvajanjem šolskege reforme mladina 
vedno bolj silila v srednje in stro
kovne šole. Z e sedaj starši vsak dan 
sprašujejo šolsko upravo glede vpisa 
svojih otrok, a uprava jim ne more 
odgovoriti nič določnega, ker ne ve, 
ali bo sploh mogla sprejeti nove di
jake v I. razred. Pit tem pa je po
trebno poudariti, da je povpraševanje 
po tehnikih in delovodjih vedno 
večje.

Glede na kočljivi položaj in okoli
ščine čuti šolski odbor dolžnost, da 
seznani našo 'javnost in oblastvene or
gane s težavami te šole in da prosi 
pomoči pri reševanju tega vprašanja. 
Sola je do sedaj izšolala 1150 tehnikov 
in več sto delovodij, ki vodijo danes 
gradbeno operatdvo. V. K.

Prvomajsko
veselje
na
Polževem
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Itlajnti&o jutto
Zbudilo me je grmenje mož- 

n ar jev.
»Budnica, ata!«
Vprašujoče se zazre vame in si 

mane zaspane oči. Ne more ra
zumeti ...

»Prvi maj...«
Okrog usten mu zaigra smeh

ljaj.
»Prvi maj...«
Skozi odprto okno se zazrem v 

košček neba — čistega, jasnega, 
majskega...

»Lep dan bo.«
Ura bije pet.
Sosedje odpirajo okna.
»Dobro jutro... Vesele prazni

ke... Srečen prvi maj. i.«
Na cesti nekdo prešerno vri

ska.
*

Ata zre skozi okno in poje:
»Šuštarjev, Žnidarjev polno 

dvorišče
Micka poroči se, sreča te išče...«

»No, veste kaj...« odgovarja 
zvonek dekliški glas, »veste 
kaj...«
»Kam pa greš, Micka, tako zgo
daj?«

»Na izlet. Na Trakoščan. S 
podjetjem.«

»In s Francetom.«
France je namreč, fant sosedo

ve Micke.
»In z njim.«
»Eh, Micka, Micka...«
Deklič se veselo zasmeje.
»Eh, ata, ata. i.«
»Mladost in starost,« pravim in 

si potegnem odejo čez glavo, člo
vek bi še tako sladko spal.

»Vstani, zaspane! Prvi maj je 
danes...«

Sestra je pripravila zajtrk. Do
ber, prazničen.

Ata se oblači, požvižgava in 
pravi:

»Pojdiva, fant.«
»Kam?«
»Kamorkoli. Ven. Po mestu, na 

grad — kamorkoli.«
In greva.
Mesto je kakor umito. Zastave 

vihrajo. Venci, transparenti.
Stara Tereza je pritrdila na 

svoje okno papirnato delavsko za
stavo.

Ata trka:
»Rezka, Rezka, al’ še spiš ...«
Na Uršičevih oknih so nageljni. 

Na Kovačevih tudi. Nageljni in 
zastave.

Na cestah je vedno več ljudi. 
Nekateri nosijo polne nahrbtnike 
in torbe in nekam hite. Drugi 
postajajo pred okni in na trgu, 
se zbirajo v gruče, se pomenku
jejo, smejejo...

Pred 'občino igra godba. Otroci 
se vrste okrog muzikantov.

»Glej jih, paglavce, so že 
vstali.«

Novakova družina stoji na 
pločniku pred hišo. Oče, mati, 
trije fantje. Oče očita:

»Neža, kje imaš deko. In 
zarce, si vzela? Mojduš, za 
sem sam.«

Hiti v hišo.
Neža se v zadregi smehlja.
»Na Pohorje gremo, veste. i i«
In spet zagrme možnarji.
»Vsi nekam gredo,« pravi ata. 

»Ti na Pohorje, drugi na Trako
ščan, na Bled i.. Midva pa poj
diva na grad.«

ko-
vse

Na gradu je že precej ljudi. 
Mlinar z ženo in otroci, Sobrova 
družina, Štefka in Tonek, stari 
Sever s svojo palčko..!

Možnarji so utihnili.
Kmalu bo vzšlo sonce.
»Včasih smo hodili na Rožnik. 

Veliko let je minilo od tedaj,. 
Rdeči nageljni na suknjičih, rde
če kravate... Sli smo zgodaj, še 
temno je bilo, in čakali, da bi 
sonce vzšlo. Eh, pa tudi tekli smo. 
se tepli z žandarji. Nekoč ...«

In ata pripoveduje, kako je bi
lo nekoč...

Mesto se je prebudilo. Pred ob
čino še vedno igra godba.

Otroci se primejo za roke in 
se zavrte v kolu. Droban fantek, 
pegastega obraza, začne peti: 
»Druže Tito, mi ti se kunemo, 
da sa tvoga puta ne skrenemo...

»Veste,« pojasnuje njegova ma
ti, »poslušal je radio, sedaj, ob 
kongresu.« '

Otroci pojejo.
Stari Sever mrmra:
»Kdo bi si mislil...«
Otroci in Sever in ata in jaz 

in tisoči in milijoni nam enakih. 
In rdeči nageljni v gumbnicah, 
veselje in smeh. In »Druže Tito, 
mi ti se kunemo...«

Prvi maj je danes.
Sonce vzhaja.

J. V.
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Paberki iz mariborskega 
okraja

- y RAVNAH NA KOROŠKEM 
je amatersko kulturno delo iz
redno razgibano. Mladina kar 
išče možnosti,-kako bi aktivno 
sodelovala v raznih kulturnih 
ustanovah in mladinska gledali
ška sekcija ima 80 članov. Tudi 
dnugi amaterji so zelo razgiba
ni. Svoboda pomaga vsem oko
liškim društvom pri urejanju 
odrov. Na sodobno urejenem ra
venskem odru se vsak teden vr
stijo različne prireditve poklic
nih in amaterskih skupin. Pri
hodnje dni bodo pripravili po
seben seminar za režiserje in 
amaterje iz okoliških krajev, na 
katerem bodo obiskovalci dobi
li praktične scenografske na
potke.

V KOTLJAH NA KOROŠKEM 
imajo nemajhne težave z dvo
rano, v kateri je skladišče umet
nih gnojil. Ker je dvorana brez 
dimnih dovodov, pozimi ne mo
rejo imeti predstav, sicer pa so 
zaradi slabe električne napelja
ve vse prireditve prepovedane. 
Dvorana je tako neurejena, da 
še kinoprojektorja ne morejo 
uporabljati Kljub vsem oviram 
se pripravlja sindikat gozdnih 
delavcem na uprizoritev Molie- 
rovega SKOPUHA.

V DRAVOGRADU imajo ama
terji zelo hvaležno publiko. 
Imeli so lep uspeh z Moškriče- 
vimi RDEČIMI R02AMI, gle
dalci pa radi gledajo vse pred
stave, naj bodo vesele ali resne 
vsebine. Seveda imajo igralci 
nemalo težav pri pripravah, saj 
smejo šele ob zadnjih vajah na 
oder.

SLOVENJ GRADEC Je znan 
po pestrem kulturnem življenju. 
Amaterska družina uprizarja 
številna dela domačega režiser
ja Edvarda Roessnerja, prihod
nje dni pa bo uprizorila Kore
novo komedijo AMBASADOR. 
Tudi tam ni z dvorano vse v 
redu, saj morajo zanjo plačeva
ti 7.500 din na večer.

NA FRONTI SESTRE 2IVE 
so igrali pretekle dni v Mislinju. 
Amaterji so navezani zgolj na 
šolske prostore, pa še tam so 
jim pred kratkim zaprli vrata. 
Sanitarna inšpekcija maribor
skega okraja namreč ne dovo
ljuje nobenih izvenšolskih pri
reditev. To spravlja v obup ne 
samo mislinjske amaterje, mar
več številna prosvetna društva 
v severni Sloveniji.

DRAMSKI SOSVET OKRAJA 
MARIBOR je brezplačno oskr
bel vse občinske svete s sezna
mi iger, ki so primerne za ama
terske odre, zdaj pa v Rušah 
in v Mariboru pripravlja dvo
dnevni seminar za scenografijo. 
Jeseni bodo v raznih krajih 
mariborskega področja prosla
vili 40 obletnico osvoboditve Ma
ribora; oh tej priliki bodo po
novili vse v letošnjem letu naj-. 
bolj uspele predstave igralskih 
skupin.

NA TEZNU PRI MARIBO
RU so pritegnili mlade sodelav
ce k amaterskemu delu z zani
mivimi predavanji v ljudski 
univerzi. Uspeli so organizirati 
abonmaje za sindikalne podruž
nice in obisk je zelo dober, ne 
glede na to, ali uprizarjajo dra
me ali komedije.

SVOBODA TABOR V MARI
BORU ima eno najmočnejših 
sekcij. Lani je uprizorila Can
karjevega HLAPCA JERNEJA, 
komedijo ZARADI STANOVA
NJA, Potrčevo dramo LACKČ) 
IN KREFLI ter Držičevega 
DUNDA MARO J A. Dramski re
pertoar tega društva je brez 
dvoma lahko marsikateremu 
društvu v zgled.

jdSsns**««* It

Na seji občinskega sveta Svo
bod in prosvetnih društev v 
Šoštanju so ugotovili, da prihaja 
k njim veliko več slabih filmov 
kot dobrih. Da bi preusmerili 
programsko politiko kino podje
tij, bodo v kratkem sklicali 
upravnike le-teh in se z njimi 
pogovorili o skrbnejši izbiri fil
mov. Hkrati bodo svetovali, naj 
bi kino podjetja šoštanjske ob
čine skupno nabavljala filme. 
Tako bi se znižali stroški in 
izbor filmov bi bil boljši. Ra- 
zumljvo, da se slabim filmiom 
ne bi mogli izogniti, dobili pa 
bi nedvomno več kvalitetnih 
umatnalških filmov.

Sklenili so tudi, da bodo pred
lagali občinskemu svetu za šol
stvo, naj materialne izdatke za 
šolanje odraslih v šoli v Velenju 
In Šoštanju predvidi v rednem 
proračunu. Ker letos občina še 
ne bo imela večjih sredstev za 
to šolanje, bi bilo prav, če bi 
izdatke krila sama podjetja, saj 
njihovi delavci obiskujejo te 
šole. Svobode, ki nimajo rednih 
dotacij, jih ne morejo kriti. Ob
čina Šoštanj do danes še nima 
sklada za kadre, zato bi bilo 
predlagano reševanje gmotnih 
problemov izrednega šolanja 
najuspešnejše.

Na isti seji so sklenili, da 
bodo kulturno življenje poživili 
z 'gostovanji amaterskih umetni
ških skupin v okoliških občinah. 
Doslej je največkrat gostovala 
glasbena sekcija velenjske Svo
bode. >

UNESCO je odkupila dva 
naša dokumentarna filma
Mednarodna organizacija 

UNESCO je odkupila oba, na 
festivalu v Cannesu nagrajena 
dokumentarna filma Franceta 
Kosmača “Mrtvi ples« in “Svet 
grafike«.

Hotenja in uspehi?
.Vlisli ob posvetovanju belok r'a njskih režiserjev

i-ormad Ljubljanici

Ati se Bela krajina močno razli
kuje o<I naših zaostalejših kmečkih 
področij, ali tudi tam obupujejo nad 
materialnimi težavami in razvijajo 
zgolj amatersko igralsko dejavnost in 
tu in tam še skromen zborček, ali pa 
čutijo, da je treba spričo težav ubrati 
pravo pot? To vprašanje sem si za
stavil, ko sem prisostvoval posvetu 
režiserjev metliške in črnomaljske 
občine.

Vtis, ki sem ga dobil, je bil ugo
den. Belokranjci hočejo, močno si 
prizadevajo, da bi kljub vsem oviram 
le nudili ljudem prijetno razvedrilo, 
da bi jih pomagali izobraževati.

Metliška knjižnica, čeprav sama ne 
premore več kot 1300 knjig, pomaga 
okoliškim vasem. Občinski svet Svo
bod je s pomočjo nekaterih sloven
skih založb, , Delavske knjižnice iz 
Ljubljane in okrajnega sveta organi
ziral sedem potovalnih kovčkov, kar 
pomeni sedem potujočih knjižnic z 
približno 140 knjigami, ki jih vaščani 
prebere, nato pa jih knjižnica zame
nja. V Metlikii so spoznali, da nimajo 
ddvolj sredstev, da b; lahko razvijali 
in bogatili vse knjižnice, marveč da 
vsi skupaj, vsa občina komaj zmore 
dovolj sredstev za eno samo skromno 
knjižnico. Kljub temu pa bodo vašča
ni le lahko prebirali najboljše, na no
vo izdane knjige.

Naslednja težava, ki je značilna za 
vse naše podeželje, je izbira dramskih

N a odrskih deskah
V primeri s preteklimi leti so 

igralske skupine letos zelo razgiba
ne. Ta aktivnost n; zgolj rezultat 
dejavnosti posameznih dramskih 
sekcij, marveč je deloma tudi zaslu
ga nekaterih republiških in okrajnih 
ustanov, ki bistveno vplivajo na rast 
amaterskega kulturnega dela. Pred
vsem so to dramski sosveti pri okraj
nih svetih Svobod in prosvetnih dru
štev pa tudi Prosvetni servis in De
lavski oder v Ljubljani. Dramski so
sveti so. v nekaterih okrajih dosegli 
res zavidljivo raven, delajo popol
noma samostojno in uspešno usmer
jajo igralske skupine k smotrnejše
mu delu. Omenimo naj samo sosvet 
v Mariboru, ki zajema izredno ob
sežno področje in zato še teže dela. 
Sosvet se vztrajno trudi, da bi nave
zal z društvi čim tesnejše stike. Re
zultate povezave objavlja v biltenu 
sveta, ki brez dvoma mnogo pomaga 
pri medsebojnem obveščanju. Kakor 
povsod, je tudi v mariborskem 
okraju dopisovanje šibka točka in so 
zato osebni stiki toliko pomembnejši. 
Na posvetih režiserjev, ki jih prire
jajo za posamezne sektorje, razprav
ljajo o vsebinskih in organizacijskih 
problemih dramskih sekcij, izmenju- 
jejo izkušnje in si zastavljajo nove 
naloge. Tako so se na posvetu jeseni 
1957 dogovorili, da bodo društva se
stavljala program za leto dni naprej 
ali celo za dve leti. Tako je kajpada 
možno skrbneje izbirati repertoar in 
uspeh ne bo izostal. Izbira iger po
vzroča namreč povsod, ne samo v 
mariborskem okraju, največ skrbi 
dramskim družinam.

Razen tega, da skrbi za kvalitet
nejši repertoar, se ukvarja sosvet 
tudi s tečaji za režiserje in igralce- 
amaterje. Že več let dela v Maribo
ru dramska šola, ki jo vodijo igralci 
mariborskega gledališča. Vsako leto 
se v tej šoli zberejo mladi ljudje, ki 
imajo veselje do igranja in ljubezen 
do gledališča. Po produkciji ob za
ključku šolanja odide večina tečaj
nikov službovat izven Maribora in 
vse pogosteje prihajajo s podeželja 
poročila o mladih ljudeh, ki so pri
jeli za delo; to so. nekdanji gojenci 
dramske šole, 'ki so dobili v šoli po
gum in veselje za amatersko delo, 
zdaj pa oboje uspešno prenašajo na 
svoje sodelavce.

Igralskim družinam gre tudi za 
dobre režiserje. Zato pripravljajo v 
mariborskem okraju skoraj vsako 
leto tečaj za režiserje-amaterje, letos 
pa še seminar za scenografijo. Ra
zumljivo, da strokovni nasveti niso 
edino, kar predavatelji posredujejo 
tečajnikom; bistvena naloga tečajev 
je, da dajejo obiskovalcev smernice 
za širše delo, za vsestranski razvoj

amaterjev. Ce govorimo o maribor
skem okraju, ne moremo mimo vzor
no urejenega servisa, ki je na voljo 
gledališkim amaterjem. Bogata izbi
ra tekstov, lutkovnih igric, kostumov, 
rekvizitov itd. v veliki meri pomaga, 
da so amaterske predstave primemo 
opremljene. Servis nameravajo še 
razširiti, izposojati tudi reflektorje 
in zavese in pomagati pri opremlja
nju odrov. Dodati moramo, da v 
mariborskem okraju tudi več poklic
nih gledaliških delavcev pomaga 
amaterjem, samo gledališče pa Igra 
v severnem delu. Slovenije pomemb
no vlogo pri širjenju gledališke kul- ' 
ture. V nekaterih drugih okrajih se
veda nimajo tako ugodnih pogojev 
in zato ni čudno, če tam organiza
cija amaterskega dela bolj šepa. Ta
ko na primer v Trbovljah in v Mur
ski Soboti še nimajo servisov in mo
rajo režiserji drugam po tekste. De
lo zavirajo tudi finančni in perso
nalni problemi. Tako v Trbovljah ne 
morejo sklicati posveta režiserjev, 
ker nimajo sredstev. Podobne teža
ve imajo tudi v Murski Soboti in še 
marsikje. Zato seveda ni mogoče so
diti dela zgolj po absolutnih rezulta
tih, marveč je upoštevati tudi različ
ne delovne pogoje in prizadevnost 
posameznih dramskih sosvetov. Raz
veseljivo je,-da so v Murski Soboti 
kljub skromnim sredstvom med pr
vimi sklicali posvet režiserjev in se 
dogovorili o nadaljnjem delu. Letos 
v januarju so organizirali tečaj za 
režiserje, izvesti pa' ga niso mogli 
zaradi pomanjkanja predavateljev. 
Vendar nočejo odnehati; tečaj so 
prestavili na mesec junij. Sploh bo 
junija vrsta tečajev; organizirali jih 
bodo še v Novi Gorici, Mariboru in 
v Novem mestu.

V ljubljanskem okraju so zelo po
hiteli s tečaji; zaključili so jih že v 
aprilu, Ta dramska šola z dolgoletno 
tradicijo je letos zajela zelo širok 
krog igralcev iz oddaljenejših kra
jev. Člani dramskega sosveta so ne
nehno povezani z društvi; njihovi 
posveti so že dvakrat zares uspeli.

Te dni zaključujejo sestanke v 
kranjskem okraju. V posameznih 
občinah so se zbrali igralci, režiser
ji, vodje dramskih sekcij in drugi 
ljubitelji gledališča in razpravljali o 
bodočem delu. Prijetno presenečenje 
so pripravili v Radovljici, kjer ži
vahno dela občinski sosvet za dra
matiko, kar je tembolj pohvalno, saj 
je eden redkih tovrstnih sosvetov v 
Sloveniji. Na Gorenjskem snujejo 
klube, ki bodo združevali ljubitelje 
gledališča. Zamisel je treba pozdra
viti ne samo zato, ker ustreza pripo
ročilom kongresa Zveze Svobod, 
temveč tudi zategadelj, ker daje iz

redno široke možnosti za izobraže
vanje.

V novogoriškem okraju je mar
sikje treba orati trdo ledino. Kljub 
pomanjkanju denarja pripravljajo 
tečaje, seminarje in posvete in pri
zadevnost tamošnjih amaterjev je 
včasih občudovanja vredna. V pre- 
nekaterih krajih igrajo po skednjih 
in lopah, marsikje pa sploh nimajo 
odra in igrajo samo na prostem. Si
cer pa je požrtvovalnost še zmerom 
značilna lastnost večine amaterjev 
v Sloveniji. To dokazuje primer iz 
Trebnjega, kjer pripravljajo “Kar
dinalov greh« v dramatizaciji do
mačega režiserja. Ker nekateri igral
ci stanujejo poldrugo uro daleč, so 
se dogovorili, da vaje ne bo, kadar 
bo deževno. No, v februarju je ne
koč popoldne močno snežilo in reži
ser je bil prepričan, da ne bo niko
gar na vajo. Sel pa je vseeno pogle
dat v dvorano — in našel tam vse 
igralce. Rekli so, da jih sneg ne mo
ti, drugo je, če dežuje. s.

Podobno kot lani v Ljubljani bodo 
letos v Kopru in Celju pripravili re
vije najboljših igralskih skupin. Ra
zen tega bo v Velenju konec junija 
republiška revija amaterskih dram
skih predstav, k; pomeni začetek 
vsakoletnih pregledov naše amater
ske odrske dejavnosti. Tako bodo 
uspehe naših gledaliških amaterjev 
videli ne samo zelo številni gledalci 
iz bližnje okolice, marveč jih bosta 
morala opaziti tudi tisk in slovenska 
kulturna javnost. V drugih republi
kah pa tudi v drugih državah so 
festivali amaterskih odrov že tradi
cionalen kulturni dogodek. Vendar, 
česar še ni, se še lahko zgodi, in ni 
izključeno, da bo slovensko govorico 
slišati prihodnje leto tudi v Pesaru 
(Italija), kjer bo mednarodni kon
gres gledaliških amaterjev.

Dušan Tomše

del. Zastopnik iz Drašičev je pove
dal, da pri njih vsako jesen: dva do 
tri mesece iščejo novo igro. In kje jo 
naposled dobijo? V zaprašenem pre
dalu, igro, ki je vzniknila v možganih 
avstrijskega malomeščana, ki obrav
nava kmeta v stilu Murnikovega Ma- 
tajevega Matije. Skoraj v vsaki taki 
burki je nekaj bebcev, od narave za
znamovanih, ki ustvarjajo nenavadne 
situacije in v stilu neumnega Avgusta 
vzbujajo smeh pid nekritičnih gledal
cih. Še zmerom uprizarjajo Svoje- 
giavčka, Dva para se ženita, Nevesto 
iz Amerike, Poslednjega moža, Stare 
grehe, Prisego o polnoči, 7akcnci 
stavkajo itd. Ob veliki požrtvovalno
sti pomenijo ta dela slabo žetev. S 
takšnim prosvetljevanjem, s takšno za
bavo smo močno podobni tistemu 
kmetu, k; na dobro pognojeno njivo 
seje hkrati z zdravim zrnjem tudi 
ljulko in plevel. Vesel, je bohotne ra
sti, premalo pa ga skrbi, koliko žita 
bo s te bohotne njive lahko odnesel 
v mlin. K sreči je takšnih kmetov vse 
manj in upam, da bo kmalu zmanj
kalo tudf podobnih prosvetnih delav
cev.

Ob tem očitku pa moram priznati, 
da niso takšnega stanja krivi samo 
režiserji. Premajhna izbira sodobnej
ših, za podeželske odre primernih del, 
je rezultat premajhne zainteresirano
st; slovenskih dramatikov, da bi pi
sali tudi za takšne odre, kakor tudi 
premajhne organizacijske sposobno
sti, da bi z različnimi dramatizacija
mi, s prevodi odpomogli tej suši.

Vprašujemo se, zakaj slovenski pi
satelji nočejo pisati za takšne odre. 
Prvič vsakdo, ki napiše igro, želi, da 
bi jo uprizorili najboljši igralci, kajti 
le tako bo delo prišlo do polne ve
ljave, Torej je slovenski dramatik po 
svojem interesu obrnjen k poklicne
mu gledališču. Drugi, nič manj važen 
razlog je odškodnina za njegovo delo. 
Ce namreč neko poklicno gledališče 
uprizori dramsko delo, dobi dramatik 
honorar in tudi tantieme, kar pa na
ši amaterji le preradi pozabljajo. 
Spomnim naj naše režiserje samo na 
Marinčevo Komedijo o komediji, ki 
jo je v tej sezona uprizorilo najmanj 
dvajset amaterskih gledališč. Doslej 
pa so tantieme plačali samo maribor
ska Svoboda Tabor in »Dušan' Jereb« 
Iz. Novega mesta. S takšnim kratko

vidnim prehranjevanjem ne bomo 
spodbujali slovenskih dramatikov, da 
bi pisali tehnično manj zahtevna dela 
za amaterske odre. Ravno zaradi teh 
slabosti ima urednik Dramske knjiž
nice pri Prosvetnem servisu velike te
žave pri pridobivanju slovenskih pisa
teljev, da bi pisali za naše odre.

Suši na tem področju bomo skušali 
odpomoči tudi s strokovnimi nasveti 
preprostim piscem ljudskih iger. Ce 
že leta in leta ugotavljamo, da neka
teri podeželski odri uprizarjajo slabe 
igre, potem je.za začetek bolje, če jim 
ponudimo igre, ki jih oblikovno vsaj 
dosegajo, so pa po vsebini napredne 
in imajo sodobno vsebino.

Obisk v Beli krajini me je pre
pričal, da so lanske izdaje v Dram
ski knjižnici za podeželske odre pre
zahtevne in da bomo morali v letoš
nji program vključiti tudi tehnično 
manj zahtevne igre. Hkrati pa sem se 
spomnil izreka iz drame Ostrovskega 
»Goreče srce«, ko župan plaši ruske 
mužike: »Visoko je bog in car je od 
rok. sem prav rekel...«

Da, Ljubljana in, tudi Novo mesto 
je za belokranjskega režiserja daleč. 
Kako naj izbira dela? Sčasoma bo 
lahko dobil seznam igre, ki mu bo 
v marsičem olajšal izbiro. Seveda pa 
ima ta seznam kot vsak podoben iz
bor to slabost, da so podatki v njem 
zelo skopi, zgolj informativni. Igro 
pa je treba videti ali prebrati.

Na posvetu smo se odločali, da bo
mo v Črnomlju osnovali podružnico 
Prosvetnega servisa, kjer bodo lahko 
dobili prosvetni delavci na posodo 
igre, skladbe, predavanja, priročnike, 
šminke itd. To zamisel, ki 'je vzniknila 
v Bel; krajini, bomo skušali uresni
čiti tudi v ostalih večjih središčih na 
Slovenskem.

Belokranjski prosvetni delavci ima
jo zelo težke delovne pogoje. Pred
vsem jim primanjkuje sredstev, kajti 
kmetijstvo je zaostalo, industrije pa 
zaradi geografske odmaknjenosti sko
raj ni. Ko smo se vračali iz Bele kra
jine, pa smo zagledali rahel obet. Na 
skrčenem, brezovem gozdu so postav
ljali drogove za hmeljsk; nasad. Ce 
bo hmelj ali kakšna druga donosnej
ša rastlina v Beli krajini uspevala, bo
do tudi prosvetni delavci laže oprav
ljali težko, a plemenito delo.

Vinko Trinkaus

POSVETOVANJE 0 DELU ŠOLE 
ZA DELAVSKO UPRAVLJANJE 

V TESARJIH PRI CELJU
Na šoli za delavsko upravljanje v 

Teharjih pri Celju je bilo pred krat
kim posvetovanje predstavnikov sin
dikalnih organizacij, okrajnih politič
nih vodstev in predavateljev te šole. 
Osnovni namen posvetovanja je bil, 
kritično pregledati in oceniti doseda
nje delo šole, njene uspehe ter seveda 
tudi sam program. Izkušnje prvih pe
tih mesecev so namreč pokazale, da 
bo šola v celoti lahko dobro uspevala 
le, če bodo družbene organizacije, 
posebno pa še sindikati, sodelovali in 
pomagali pri njenem delovanju.

Od decembra lani je bilo v petih 
seminarjih skupaj 132 tečajnikov, čla
nov DS in. UO iz podjetij celjskega 
okraja. Doslej je seminarje obiskovalo 
premalo žena in mladine. Vsi semi
narji tudi niso bili polno zasedeni, 
ker podjetja niso pravočasno poslala 
svojih članov nanje. Ponekod niso iz
biri posvetili dovolj pozornosti, niso 
se posvetovali, koga naj bi poslali v. 
šolo, marsikje so določili kar nekoga

iz. uprave. Sicer so ti primeri bili le 
redki, opozarjajo pa, da bodo morale 
v bodoče razen DS in UO tudi sindi
kalne organizacije vestneje izbirati 
tečajnike.

Udeleženci posvetovanja so podrob
no razpravljali o programu in delu 
šole. Večina je bila mnenja, da bo 
potrebno tudi v bodoče seminarsko 
delo s predavanji in razprave v manj
ših skupinah, kjer bi obdelali dolo
čene teme. Bolj kot doslej bi morali 
v bodoče pri pouku uporabljati razne 
grafikone, slike, pa tudi magnetofon
ske posnetke govorov političnih in 
gospodarskih voditeljev.

Dosedanji seminarji so trajali po 
14 dni in so bili združeni z obiskom 
seje DS v enem izmed celjskih pod
jetij. Izkušnje pa kažejo, da je bil 
ta čas prekratek. Zato je prevlado
valo mnenje, naj traja seminar 18 
dni. Temu bo potrebno tudi prilago
diti program šole,

L. V.

Zgodba o jezičnem dohtarju
Gledališka predstava v Kopru

JESENIŠKA SVOBODA 
IZOBRAŽUJE

Svoboda Toneta Čufarja je že ne
kaj let žarišče družbeno-poldtičnega in 
strokovnega izobraževanja delovnih 
ljudi in mladine v jeseniški občini, 
veliko skrb pa posveča tudi zdravemu 
kulturnemu razvedrilu občanov. Od- 

. sek; Svobode in njeni krožki združu
jejo lepo število delovnih ljudi in 
mladine, ki se vsi po svojih najbolj
ših močeh trudijo prizadevajo, da 
bi dali od sebe čimveč. Nastopi pev
cev, godbenikov,- folklorne skupine, 
gledaliških igralcev in lutkarjev so 
številni in kakovostni, vse priznanje 
in pohvalo pa zasluši izobraževalni 
odsek, ki je od lanske jeseni priredil 
že več ko 90 zelo uspelih in aktualnih 
predavanj ne samo na Jesenicah, 
temveč tudi v sosednih in oddaljenej
ših vaseh. Največ zanimanja je bilo 
za ciklus predavanj »Sola za starše« 
in »Vse za vse«.

Delovni ljudje, star; in mladi, si 
še in še žele tako vsebinsko bogatih 
in aktualnih ter dobro pripravljenih 
predavanj, zlasti takih, ki so ponazor
jena s filmi ali z barvnimi diapozi
tivi.

Posebna predavanja pa je jeserrtška 
Svoboda organizirala v delovnih ko
lektivih in gospodarskih organizacijah 
za mlade proizvajalce, sindikalne 
aktiviste in člane delavskega in druž
benega upravljanja. Na Jesenicah je 
društvo izvedlo tri cikluse dobro pri
pravljenih Jo izbranih predavanj, na 
podeželju pa celo šest.

Občinski izobraževalni center, Id 
ga vodijo člani jeseniške Svobode, je 
izvedel tu,di številne jezikovne in ad
ministrativne tečaje, za katere 'je ka
zala posebno ženska mladina izredno 
zanimanje.

Uspehe jeseniške Svobode pri iz
obraževanju delovnih ljudi gre pripi
sati tudi tesni povezavi z glasbeno 
šolo,, s Čufarjevim mestnim gledali
ščem in z drugimi Svobodami in kul- 
tumo-umetniškdmi društvi v tej ob
čini.

Na Jesenicah se sedaj vsi odseki 
Svobode pripravljajo na kulturni te
den, ki bo trajal od 21. do 29. junija.

V. 2. Prebrisani ovčar — Aleksej Bevk

Koprski delavci sicer niso kdio v< 
kako aktivni v tamkajšnji Svobodi 
zato pa v lastnih sindikalnih podruž' 
nicah pripravi jajc razne kulturni 
prireditve. V podjetju »Stil« so jo iz
vedli pred kratkim, v »Tomosu« P{ 
pravkar študirajo Griinov »Atomsk 
ples«; tudi v tovarni za predelavo rit 
»Ikra« so postali aktivni. Najve* 
uspeha pa je žela doslej sindikalni 
podružnica CZR »Primorski tisk«, k 
je po daljšem, temeljitejšem študij' 
uprizorila starofrancosko burko o je‘ 
žičnem dohtarju (Maistre Pierre Pa’ 
thelin).

Prikupna burka, ki so jo že »a 
mnogih odrih po svetu uprizorili v 
najrazličnejših inačicah, je našla v 
mladih primorskih igralcih zveste in* 
terpretatorje, čeprav obsega 1599 ver
zov. Slovenska priredba se precej n®' 
slamja na original in je neprisiljeno 
presajena na naša tla.

Kot jezični dohtar je nastopil J°^e 
Cerkovnik, star gledališki praktik, & 
je zahtevno vlogo odigral z veltk0 
mero odrske iznajdljivosti, doživeto 
in naravno. Mlada Kristina Morgan je 
dokazala, da tiči v njej veliko igral
skega talenta. S kultiviranim glasom 
in prikupnim nastopom je napravil®, 
na gledalce najboljši vtis. Alek&tf 
Bevk je z velikim smislom za humor 
oblikoval ovčarja, prebrisanca, ki o'3 
koncu ukani samega »dohtarja«. Se
veda velja pohvaliti tudi vše druge, 
ki so pripomogli, da je predstava 
uspela.

Prizadevna dramsk® skupina »Pri
morskega tiska« je to igro uprizoril* 
že devetkrat, med drugim v bolnišni
ci za pljučne bolezni v Ankaranu ka
kor tudi v Valdoltri, kjer so jo pa
niki hvaležno sprejeli. Na dan žen* 
je igralska skupina »Primorskega ti
ska« nastopila v JcoRrski tovarni 
»Iskra«, gostovala je še v Rudarskem 
domu v Sečovljah. IT-
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Zakaj je splav škodljiv? F-jZAGREBŠKI TOVARNI 
»POBJEDA«

•w-pr" adar govorimo o škod
il Ijivosti splava za že- 

-» m- nino zdravje, mislimo 
Ha tiste najtežje poškodbe žen
skih organov ter na tiste težke 
okužbe, ki pripeljejo do kata
strofe ter se končajo na ob
dukcijski mizi ali pa na sodi
šču. Toda posledice splava so 
mnogo širše jn raznovrstnejše.

Splav je nasilno prekinjenje 
določenega fiziološkega procesa 
ki je z zdravstvenega stališča 
velikega pomena za ženski orga
nizem. Materinstvo je dalo žen
skemu organizmu izrazite fizič
ne jn duševne odlike, ki dajejo 
ženi njen poseben značaj. V 
ženskem organizmu se odigrava 
pod vplivom žlez z notranjim iz

ločanjem (jajčnikov in hipofize) 
od pubertete do starostne mene 
vrsta izprememb, ki žensko ne
nehno pripravljajo za materin
stvo, kar se zrcali tako na po
sameznih organih kot na celot
nem ženskem organizmu. V dobi 
ženske spolne zrelosti dozoreva
jo vsak mesec jajčne celicfe, kar 
se dogaja v središču zelo zani
mivega kompleksnega mehaniz
ma hormonskih vplivov hipofize 
in jajčnikov, dveh zelo važnih 
žlez z notranjim izločanjem. 
Vsklajeno delovanje teh žlez po
vzroča stalne mesečne spremem
be, ki pripravljajo nosečnost. 
Ženski organizem je torej ne
prestano pod vplivom delovanja 
hormonov. Zato so motnje na

ZADNJE ČASE JE BlLO VELIKO ZA
NIMANJE ZA RAZPRAVO O SPLAVU IN 
KONTRACEPCIJI. TEMELJNO VPRAŠA
NJE, OKOLI KATEREGA SE JE VRTELA 
KAZPRAVA, JE BILO, ALI KAŽE SPLAV 
LEGALIZIRATI ALI NE. VSI, TUDI ZA
GOVORNIKI LEGALIZACIJE SPLAVA, 
NAGLASAJO, DA JE PREDVSEM Z MEDI
CINSKEGA STALIŠČA SPLAV ŠKODLJIV.

ki je sicer normalno rodila in le 
enkrat splavila brez kakršnih 
koli vidnih posledic, postane ne
nadoma neplodna. Še pogostejši 
pa so primeri, da je spremenje
na ali poškodovana sluznica ma
ternice in jajčnikov, kar po
vzroči popolno zamašitev jajčni
kov in s tem seveda neplodnost.

Prav tako lahko nastane tudi 
delno poškodovanje sluznice 
jajčnikov in zožitev jajcevoda, 
zaradi česar lahko pride do za
nositve izven maternice. Razen 
tega so lahko spremembe zaradi 
infekcije in vnetij maternice in 
njene sluznice tolikšne, da ma
ternico tako poškodujejo, da ni 
sposobna donositi plod do konca. 
Tako nastanejo predčasni poro
di, če ne celo spontani splavi.

Splav pa škodljivo vpliva tudi 
na sam porod, če je ženski le 
uspelo donositi. Ni tako redko, 
da ženski, ki je že prej nekoč 
splavila, prekmalu odteče voda 
alj, pa začno krvaveti zaradi ne
pravilne ločitve posteljice, kar

Razmislimo
in ukrepajmo

Nadaljevanje s 1. str. 
leta sprejeti nekatere dobre in 
zaslužne vajence v ZK.

Že dalj časa razpravljajo tudi 
o višini vajenskih nagrad. Le
te so namreč prenizke in neka
tera podjetja in celo zasebniki 
izplačujejo večje nagrade, kot 
jih'predvidevajo predpisi. Kljub 
temu pa bi morali predpise spre
meniti tako, da bj se minimal
na nagrada povečala v I. letu na 
2.500, v II. 3.500 dn v III. letu na 
4.500 dinarjev s tem, da se uve
de načelo spodbude za delo in 
učenje. V zadnjem letu so nam
reč narasli življenjski stroški, 
povečale so se plače zaposlenih, 
nagrade vajencem pa so ostale 
iste.

Se vrsta problemov je bila na
četa v zvezi z anketo, zlasti na

posvetovanjih pri O-brtni zbor
nici LRS in Ck LMS. Neobde
lana je problematika vajenskih 
odnosov, obstajajo različni kri
teriji za 'razdeljevanje sredstev 
iz sklada za kadre, zanemarjeno 
je vključevanje vajencev v or
gane upravljanja in podobno.

Dne 22. maja praznujemo od
slej vsako leto dan vajencev. 
Letošnjemu posvetimo posebno 
skrb g tem, da se bomo na naj
širši osnovi lotili reševanja te
žav, ki dnevno ovirajo vajence, 
in le-tem omogočili, da z lastnim 
sodelovanjem in povečano ak
tivnostjo sodelujejo v prizade
vanjih za čim večje gospodar
ske uspehe, ki so osnova tudi za 
njihove boljše življenjske po
goje.

M. R.

tem področju pogosto vzrok ali 
pa posledica raznih drugih 
splošnih obolenj.

V nosečnosti proizvajajo hipo- 
fiza in jajčniki mnogo več hor
monov. Mimo tega se pojavi v 
žeskem telesu še nova žleza z 
močnim notranjim izločanjem — 
posteljica. Pod vplivom tako 
bogatega in zapletenega hor
monskega delovanja za časa no
sečnosti se naglo razvijejo ne 
le organi za materinstvo, mar
več ves ženski organizem. Ce 
v takem položaju z masilnim 
splavom nenadoma prekinemo 
vse to dogajanje, bo to vseka
kor zelo škodljivo vplivalo na 
zapleteno hormonsko delovanje. 
Pri občutljivih ženskah se lahko 
poškodujejo hipofiza in jajčniki, 
njihovo delovanje pa oslabi. Po
sledica tega je lahko spet zakr- 
nitev maternice, ki lahko ostane 
včasih trajna ter jo je nemogoče 
ozdraviti. Zaradi motenj v Izlo
čanju hormonov prihaja do ne
redne, redke ali prepogoste men
struacije z zelo slabo ali pa 
premočno krvavitvijo. Včasih je 
posledica splava tudi trajna iz
guba menstruacije. Take ženske 
postanejo neplodne, pogosto pa 
postanejo težki živčni bolniki, 
včasih celo s hudimi duševnimi 
motnjami. Niso redki primeri, 
da postane ženska po splavih 
nevrastenična m spolno hladna.

Najpogostejše so take posle
dice, kadar je nasilno prekinje
na prva nosečnost. Znano je, da 
so zdravniki posebno proti pre
kinitvi prve nosečnosti. Med 
neplodnimi ženskami je največ 
takih, ki so postale neplodne za
radi splava v prvi nosečnosti. 
Zelo pogosto sledi prvemu na
mernemu splavu še vrsta nena
mernih in se ženske silno trudi
jo, da bi vsaj enkrat donosile. 
Niso 'redki primeri, da ženska,

vse zahteva nujen zdravniški 
poseg. Posledice prejšnjih spla
vov so tudi gilno dolgotrajni po
rodi, ker se pri takih ženskah 
grlo maternice zelo počasi širi.

Najpogeetnejše posledice spla
va pa so kronična vnetja, ki se jih 
ženske dostikrat ne morejo zne
biti vse življenje kljub dolgo- 
trajmeimu zdravljenju. Taki pro
cesi n. pr. gnojni tumorji so po 
navadi silno dolgotrajni in žen
ske silno trpe. To so bolnice, ki 
jih srečujemo nenehno po Zdra
viliščih in v bolnišnicah.

Pri nasilnem splavu nastanejo 
krvavitve, poškodbe in Infekcije 
tudi takrat, čeprav je splav iz
vršen najstrokovneje in na naj
sodobnejši način.

Pni takih posegih zelo rado 
poči grlo maternice. Obenem pa 
so lahko poškodovani tudi so
sednji organi v trebušni votlim 
(čreva, sečni mehur). Take po
škodbe so smrtne in terjajo naj
nujnejšo kirurško intervencijo. 
Z njo žensjco sicer irešimo smrti, 
vendar je ne moremo rešiti in
validnosti. Pri umetnem splavu 
lahko poškoduje maternico tudi 
najboljši ginekolog, lahko se to 
zgodil tudi v bolnišnici, kjer 
imajo na razpolago najsodobnej
še instrumente. V neki naši 
ustanovi je bilo v letu dni 33 
primerov .poškodbe maternice, 
ko so vzeli plod po sklepu po
sebne komisije.

Prj vsakem nasilnem splavu 
preti nevarnost zastrupitve. Do 
zastrupitve pride lahko celo ta
krat, ko so vsi instrumenti ste
rilni, zaradi tega, ker so v za
četnih delih genitalnih organov 
kljub pazljivosti prisotne škod
ljive klice. Skoraj je nemogoče 
preprečiti, da bi teh klic ne

prenesli v nasilno odprte rane 
na maternici. Na ranjeni površi
ni najdejo klice zelo ugoden te
ren za razmnoževanje in tako 
nastane infekcija maternice ter 
jajčnikov, ki se lahko razširi 
še na trebušno prepono. Če pa 
se zgodi, da se infekcija prene
se v kri, lahko nastane splošna 
zastrupitev.

Po vsem tem je popolnoma 
jasno, da z medicinskega stali
šča nikakor, ne moremo sprejeti 
splava kot sredstva, s katerim 
naj hi reševali ostale probleme, 
ki so v zvezi z nosečnostjo. Zato 
je zarej nerazumljivo, da danes, 
v dobi preventive, ne le laiki, 
marveč tudi nekateri strokov
njaki smatrajo, da je splav edi
na in najboljša rešitev.

Menim, da zasluži kontracep
cija prav zato, ker predstavlja 
preventivno sredstvo, posebno 
pozornost in je v tako zaplete
nem vprašanju najboljši način, 
s katenim, je moč rešiti vse te
žave. To kaže posebej naglasiti.

Po navadi si ipod pojmom kon
tracepcija predstavljamo določe
na sredstva za preprečevanje 
nezaželenega spočetja. Kontra
cepcija pa je v bistvu le metoda, 
k; razna sredstva uporablja. 
Dandanes so že velike možnosti, 
da jo uporabljamo po individu-' 
ailnih možnostih in nagnjenjih, 
zato bi morala kotracepcija ena
ko zanimati moške in ženske. Z 
zdravstvenim prosvetljevamjem 
mladine in odraslih je treba po
staviti to plat preventive v va
rovanju zdravja in materinstva 
na vidno mesto. Samo tako bo 
dobila kontracepcija tudi svojo 
pravo veljavo.

Dr. B. M.

Nekaj novosti
za gospodinjstvo

Sokovnik, eden novejših proiz
vodov Tovarne emajlirane po
sode v Celju, s katerim lahko 
s pomočjo vodne pare izcejamo 
zdravilne sokove iz zdravilnih 
zelišč. Ta praktična priprava 
tudi ni draga, saj je proizvajal

čeva cena le 3950 dinarjev.

Nekatere naše tovarne so po
stavile zadnji čas na trg nekaj 
novih proizvodov za gospodinj
stvo, s čimer bodo zamašile 
marsikatero vrzel v izbiri pred
metov za široko potrošnjo.

Podjetje »Plastika« iz Zemu
na je začelo proizvajati nekaj 
novih predmetov iz plastičnih

snovi: kozarce s pokrovom, ču- 
tarice s kozarcem, otroške ba
njice, vedra itd'. Banjica stane 
komaj 1300 dinarjev, čutarica 
400 dinarjev, kar je precej ce
neje od uvoženih. Tovarna 
»Emanit« iz Novega Sada pro
izvaja prav tako predmete iz 
plastičnih snovi. Servis za črno 
kavo za šest oseb stane 510 di
narjev, za belo kavo pa 990 di
narjev, cedilo za čaj 60 dinar
jev. Razen tega proizvajajo tudi 
razne krožnike, skodelice, jediL 
ni pribor itd., kar je vse cenejše 
od kovinskega ali porcelanaste
ga, mimo tega pa so ti predmeti 
še prlročnejši In se ne razbijejo.

»Jugoplastlka« izdeluje pre
cej novih predmetov iz. domačih 
plastičnih snovi. Novost je pred
vsem obešalnik iz plastične sno
vi, ki stane okoli 120 dinarjev. 
Zanimive so tudi prevleke za 
obleko, ki jo ščitijo pred pra
hom in molji. Z zadrgo stanejo 
620 din, brez nje pa 420 dinar
jev. To podjetje proizvaja tudi 
majhne omare za obleko iz pla
stičnih snovi, ki so zlasti pri
merne za majhna stanovanja, 
stanejo pa od 1500 do 3000 dinar
jev, kar je odvisno od velikosti 
omarice.

Skupnost podjetij s skupnim 
imenom »EKA« bo že ta mesec 
postavila na trg praktične se
salce za prah, ki stanejo 21 tisoč

dinarjev. Ti sesalci imajo tudi 
priključke za loščenje parketa. 
V podjetju »Elektron« proizva
jajo majhne električne bojlerje 
za pet litrov, stanejo pa okoli 
13.000 dinarjev. Zagrebško pod
jetje »Ikom« je začelo proda
jati praktične avtomatske plin
ske grelce na plin. Tak grelec 
stane 27.800 dinarjev. Posebno 
je primeren za stanovanja, kjer 
imajo samo tuš; s kubičnim me
trom plina segreje 125 litrov 
vode.

Perefo m tisoč
ljudi

V veliki zagrebški tovarn 
ni bombažnih tkanin »Po- 
bjeda« jc zaposlenih okoli 
1300 delavcev, od česar jo 
80 odstotkov žena. Vozijo 
sc od blizu in daleč, vstajajo 
že ob petih in še prej, do
mov pa se vračajo ob treh, 
štirih popoldne. Problem je 
isti kot skoraj v vseh naših 
tovarnah. Delovni dan žene 
je mnogo daljši, saj jo ča
kajo še vsi gospodinjski 
opravki.

In v tej tovarni je delav
ski svet sklenil, da bo že
nam pomagal. Ustanovili so 
pralnico, jo opremili s stro
ji, namestili osebje — toda 
začetek jc bil težak. Žene 
niso zaupale strojem. Bale 
so se, da bo perilo strgano- 
Zato je moralo vodstvo pral
nice poiskati delo drugod. 
Prali so za razne menze, do
move in podjetja, sčasoma je 
poskusila ena, potem druga 
in ker je bilo perilo dobro 
oprano, ni bilo strgano, ra
zen tega so ga dobile še zli
kanega in zašitega — je po
buda delavskega sveta zma
gala.

Najbolj privlačna pa je 
bila seveda cena. Pranje, li
kanje in krpanje kilograma 
suhega perila stane komaj 
45 dinarjev. Pranje balon
skega plašča v kemični či
stilnici (kjer ga večkrat tudi 
samo operejo in zlikajo pa 
niti ne zašijejo) stane okoli 
700 dinarjev, perice računaj« 
za pranje erie rjuhe 50 di
narjev, za srajco 30 itd. pa 
moraš perilo še sama zlikati 
in zašiti, potem je korist 
očitna. Danes perejo v tej 
pralnici perilo že za tisoč 
ljudi. Edina težava je še s 
tem, kako prinesti in od
nesti perilo tistim delavkam, 
ki daleč stanujejo.

Vsekakor je primer te to
varne zelo spodbuden, saj 
kaže, kako se da tudi v pod
jetju v marsičem pomagati 
zaposlenim ženam. Seveda 
je organizacija takih usluž- 
nostnih servisov predvsem 
stvar občin, zlasti pa stano
vanjske skupnosti pa se po
časi oživljajo, zato je prav, 
če tudi v podjetjih mislijo 
na take stvari, zlasti tam, 
kjer so žene v večini.

V letošnjem proizvodnem programu tovarne »Tobi« je tudi 
velik štedilnik za hotele oziroma menze

Pokrila je košaro z prazno vrečo, zmašeno 
iz raznobarvnih in nerodno sešitih krp, in 
se' napotila po glavni ulici. Drobno je sto
picala, toda tega nisi mogel dobro videti, ker 
ji je krilo segalo do tal, da je bolj drsela 
kakor stopala. Bila je zelo drobne rasti, 
ozkih, pobešenih razen in upadlega prsnega 
koša — vse je kazalo, da je strpljena in so
čutja vredna ženska. Snažna, toda ubožno 
zakrpana ruta, zavezana pod brado, ji je 
skrivala domala vso glavo in je radovednežu 
dopuščala samo, da je videl dvoje drobnih, 
zlobnih oči, neverjetno tenak, oster nos in 
vodoravno črto brez barve in svežine: njena 
usta. f

Kakršna je bila, je lahko v vsakomur 
vzbudila sočutje in željo, da bi ji dal kaj 
vbogajme. Če bi ji hotel določiti starost, bi 
jo morali vsekakor delj časa ogledovati, ker 
samo po tistem, kar se je lahko videlo izpod 
rute, ni bilo mogoče ničesar sklepati. Če pa 
bi ogledoval njeno obličje, bi videl, da je od 
bliže mlajše, od daleč pa starejše. Vsekakor 
ni bila daleč od petdesetega leta, ne navzgor 
ne navzdol.

Zenska je prišla do cerkve, tu pa se je 
umaknila za zid, da je pustila zeleno kolono 
mimo.

Vojaki sa stopali v vrstah po trije. Raz
krite prsi, zagorela polt. Čvrsti, naučeni marš 
je odmeval enakomerno in gromko. Prah se 
je dvigal s tal in legal na zamaščene, rdeče, 
še otroške obraze. Oči v brutalnem skriv
nostnem zanosu," poželjivo uprte nekam daleč, 
daleč. Črte mladih teles so bile napete, obrazi 
so se potresali, škornji udarjali, da je vse 
pokalo. Ulica je drhtela in bučala.

Vojaki so peli. Osamljen vzklik, nato vo
dilni glasovi, še nejasni in negotovi, nato 
zbor kakor prelom, kolona se pretaplja v 
ritmično, ostro arijo_. Topli zrak brni. 
Tenorji pojo razločno.

Marširamo, marširamo . ..
Nad stisnjenimi pasovi se napenjajo prsi. 

mlada, rdeča lica se pote in se kade, iz grl 
se izvija, odločno in uničujoče, brezumna 
iluzija zaslepljenega pokolenja:

... marširamo, marširamo ... 
čez ves svet...

Neko okno se odpre in neka roka jim 
navdušeno mahlja. Beli zobje se bleskečejo 
pod rdeče namazanimi ustnami:

»Heil!«

Dobro oblečen star gospod stoji ob ženi 
in napeto posluša glasove in pri tem maje 
z glavo. Nato se grenko nasmehne. Zena ga 
pogleda. Mož kolcne, urno odide In živahno 
maha s palico.

Dva ustaša planeta iz krčme. Prvi Je 
gologlav, razpet, pijan. Majavih nog iztegne 
roko, pozdravlja kolono in zarjove: »Za 
dom!«

Drugi odvrže čik, maha z obema rokama 
in vrešči, nato pa z desnico meče poljubčke. 
Neki deček se skloni in brž pobere čik.

Romirje opoldne.
Kolona gre pevaje mimo. Na levi in na 

desni se pred njo kar po vrsti spuščajo za

vese na oknih. Kolona pušča prah za seboj. 
Ženska se zgane in se napoti čez ulico.

Poslopje je imelo obliko podkve. Nizka 
stavba, prizemlje razvlečeno v polkrogu. Pred 
njo okusno urejen majhen park s cvetjem. 
Sredi vrta zelena trava, pokošena v obliki 
kljukastega križa. Pred vrati je stal stražar, 
pod čelado, nem, tog.

»Halt!«
Zenska je vzela prepustnico izza nedrja. 

Stražar jo je spustil noter.
Razen dragocene preproge znamenitega 

porekla, ki je pokrivala skoraj vsa tla nje
govega delovnega kabineta, so bili tu še trije 
usnjeni naslanjači, dva navadna stola, stroje
pisna mizica z »adlerico«, majhen, diskretno 
nameščen bife, radijski sprejemnik in 
Hitlerjeva podoba na steni. Pod njo je sedel 
on, za pisalno mizo, pogrnjeno z zelenim 
suknom in pokrito s lesketavo, debelo šipo. 
Stilna neskladnost oprave je očitno naspro
tovala njegovi gosposki in kulturni vnanjosti. 
Harmonično razviti možak je z zamišljenim 
pogledom božal šopek temnega gozdnega 
cvetja, ki je ležalo pred njim na mizi, kratka 
pipica v ustih se mu je malomarno pobesila, 
visoko ravno čelo nad srebrnkastimi obrvmi, 
čelo misleca in fantasta. Črni, podaljšani 
brkci 5 la Adolphe Menjou, rahlo posiveli in 
harmonično skladni z nakodranimi, skrbno

namazanimi lasmi, ki so se na zaliscih pre
livali v rahlo, nežno srebro. Život močan, s 
komaj opaznimi plastmi maščobe pod napeto 
uniformo. Njegovo obličje, okrašeno spodaj 
s prikupnim, skoraj nevidnim podbradkom, 
je pogrešalo morda samo še monokel, pa bi 
imeli pred seboj lik pravljičnega barona. 
Čudna kombinacija tevtonskih in sredozem
skih vplivov.

Ta dostojanstvena figura je imela na na- 
ramenkah samo znake poročnika, kar je bilo 
očitno zelo malo v primerjavi z njegovo 
oblastno, mogočno vnanjostjo.

Pred njim je ležala lepo v ufnje vezana 
knjiga. Odprta je bila na sredi, toda njegove

oči so zamišljeno blodile po temnordečih 
glavicah svežega cvetja in vpijale vase nji
hove nedosegljive barvg. Oči so se vtapljale 
vanje, v njihove .čarobne prelive, sijale so 
s strastjo slikarja, umetnika, v očarljivi oma
mi razburljivega romantičnega zanosa, v 
organični povezanosti s skrivnostnimi na
vdihi narave.

Rahli šumi opoldanskega pouličnega vrve
ža, poslednji, nerazločni akordi oddaljenih 
povelj in brezumnega marša, skomponirane- 
ga v trenutku patološke obsedenosti, so pri
hajali skoz okno in umirali v uspavajočem 
ritmu pod visokim, rožnato popleskanim 
stropom.

Hans Fimag je poročnik in šef Gestapa v 
Romirju. \

Nepoklicni slikar-peaniik, poklicni obve
ščevalec.

... Daljna, sanjava Ukrajina. Škrlatna 
prostranstva pod žarečim razprtim nebom, 
Ugasli lesket močvirij, obrisi brezimnih stol
pov, fantastične misterije barv, izrazitosti in 
verske impresije svetih podob. Ukrajina mi
nulih stoletij in Ukrajina razgnanih kolho. 
zov, domovina negibne, zagonetne stepe, ne
prehodnih ilastih kaluiž, begunskih legend in 
zaledenele tišine gozdov, v katerih se skri
vajo bajne čarovnice, gozdne vile in parti

zanske zasede. Ukrajina odpora in napete 
opreznosti, poslednja kriza praznoverja in 
strahu, mračna minljivost slave v megli iz
gubljenih iluzij. Mestece na ravnem, obdano 
z .blatom in skrivnostno tišino bobnanja, eno
lično vreščanje zvočnikov dn »posebnih ob
jav«, zvoki krvi in groze, odmev največje 
in najibližje zmage, mrtvaška parada v pu
stem,, mrtvem mestecu, dolgi strahopetni 
sprevodi talcev in ujetnikov, zadah po znoju 
in ognojenih ranah, togo nihanje vislic, stru
peni zadah jetniške vlage, osamljeni obrisi 
opazovalnic ob bodeči žici taborišč, preklet, 
stvo pregažene Ukrajine.

Hans Fimag je slikar po naravi, pesnik po 
duhu. Ukrajinsko mestece, porušeno in po
siljeno, je neizčrpna zakladnica motivov in 
navdihov za Fimaga — slikarja: orjaške re
lacije vzhodne vojne v nepregledni ravani, 
nad katero buči stepski veter in noter se za
bojno črto razvija drama odpora _ to je
pravo pesniško odkritje za Fimaga — pesni
ka. Toda komsomolske konspiracije in nočne 
igre z dinamitom, lokave zasede in iznenad- 
ni napadi na sivkastih, blatnih cestah, ta 
omamna skrivnostnost podzemske Ukrajine, 
njenih gozdov in močvar navdihuje Fimaga 
— gestapovca k iznajdljivim kazenskim deja
njem. Lepota in strahota, svetloba in tema se 
družijo v njegovi naravi, da s; tega kar ne 
more razložiti. Ta biološki fenomen zaslep
ljuje s svojimi izrednimi pokrajinskim sli
kami dn slikovitima posebnostmi, goji redko 
cvetje v pesniških barvah, oplemenjuje du. 
ha z vzvišenim svobodnim stihom, iz dolgo
časja pa precizno pokomčuje neizobraženo, 
manjvredno odpadniško sodrgo. V očeh viš
jih oblastnikov je vzbudila pozornost iz
redna policijska nadarjenost vrlega podčast
nika, zato so ga kmalu povišali v podporoč
nika in brž nato še v poročnika in so ga po
častili z redom zaslug za domovino.

Široka, sanjava Ulkraljlitna je životarila, 
plapolala in cvrčala, a biološki drobci, ne
raziskani in nedešifrirani, drobci, ki že sto. 
letja in od davna mirujejo pritajeno in ne
opazno v krvi mirnega, dobrodušnega na
cista. — humanista, izdajatelja kulturno- 
umetniškeiga obzornika, dobrotnika in po
krovitelja slikarsfceiga društva v D.resdenu

■"1

— Hansa Fimaga — so se spremenili pod 
mističnim vplivom vojne dinamike v nagon 
in kri pračloveka in Hans Fimag je v Ukra
jini doživel prečuden preporod; on je Hans 
in Fimag, slikar in pesnik, ampak ne več 
tisti Hans in tisti Fimag iz Dresdena, mar
več, čisto nov, drugačen Hans, Hans — po
ročnik iz Ukrajine, biološki medij svojega 
pradavnega prednika Hansa iz Neandeirtala, 
Hans, ki je iznenada zasijal kot vidna zvez. 
da na mračnem nebu Gestapa, In obadva 
Hansa živita skladno v njem, drug zraven 
drugega, v njegovi krvi: eden sanjari v 
senci začaranih lepot, drugi ugaša ogorke 
cigaret na dojkah komsomolk. Sokovi ne
raziskane dvojnosti njegove nravi napadajo 
enega in drugega Hansa. Nagel pri delu, 
iznajdljiv v obveščevalni igri živcev in raz
streliva, okruten v svojih sklepih je Hans 
Fimag kmalu postal krvnik malega, razde
janega ukrajinskega mesteca. Njegov lik je 
poslednji, ki so ga mnogi, mnogi brezimni 
ilegalci videla na tem svetu, in njegovo ime 
so v molčečih nočeh omenjali in širili širom 
po ilovnati stepi kot nekaj, za kar se je 
treba maščevati. In ko je posadka Wehr- 
machta v tem mestecu s topovskimi salvami 
in bleščečo parado počastila nekakšno zma
go nad Moskvo in proslavljala v zanosu vo
jaškega opoja, prav v takem času na j večje, 
ga, ampak tudi najbolj preuranjenega ger
manskega zmagoslavilja v zgodovini, je slabo 
pomerjeni strel nekje od blizu — z okna 
ali iz kleti ali pa s strehe, tega ni mogel 
pozneje nihče ugotoviti — za trenutek za
senčil blišč parade: Hansa Fimaga so na 
rekah odnesli z odra, kri je oblila njegovo 
odlikovanje s hrastovim listom. Še tisti ve
čer je pristalo letalo v Hanovru in ko si je 
kirurg tisto noč po operaciji umil roke in 
se olajšano oddahnil ob pravkar odprtem 
oknu, so bila pljuča viteza hrastovega lista 
izven nevarnosti. Nato svinčeni pritisk ne
ba, vlažni dih pozne jeseni, preproge žol- 
tega listja pod klopmi v bolniškem parku: 
Hans Fimag si je opomogel, naglo ši je opo
mogel — domovina je znova klicala, 
vina pohodov in koračnic, domovina zve
stih, nespremenjenih tradicij — in Hans Fi
mag je odrinil v Romirje.
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V NEDELJO: DL PflETIZJlNSKI POHOD OB 2ICI OKUPIRANE LJUBLJANE

Med mnogimi - Telekomunikacije in TOPS
Pohod ob žici okupirane Ljub

ljane bo tudi letos prireditev, 
IjS bo v nmogočem presegla 
Športni okvir. Z njim bomo po
častili spomin herojske Ljublja
ne. Letos je tekmovanje še pri
vlačnejše, še posebno zato, ker 
bodo ekipe tokrat morale 35 km 
(moški) dn 13 km (ženske) diolgi 
progi prehoditi in ne preteči. 
Mestne reprezentance pa bodo 
tekmovale v teku, vendar v šta
feti, vsaka s petimi tekmovalci.

Tudi v sindikalnih podružni
cah se pripravljajo na to veliko 
preizkušnjo...

Pred dnevi smo pohiteli v dve 
ljubljanski tovarni, seveda z na
menom, da bi zvedeli kaj več o 
teij prireditvi, ki bo letos 11. 
maja v počastitev osvoboditve 
Ljubljane.

Veste, prav danes smo bili še 
na zdravniškem pregledu, nas 
vseh pet: mehanika Dušan Bez
laj dn Franc Fišer, ključavničar 
Anton Verdin in brusilec Jože 
Puhan«, nam je pripovedoval 
Bogo Tvrdi, ki bo sam tekmoval 
v moštvu.

»Seveda se bomo kar najskrb- 
neje pripravili za pohod. Kon
kurenca bo namreč huda, zato 
bomo veseli, če bomo med prvi
mi prišli na cilj.«

Se stisk roke in stroj v tovar
ni je spet zapel svojo pesem ...

Dobro uro pozneje.
»Aha, s katero od naših šport

nic bi se radi pomenili o parti
zanskem pohodu?« je dvignil

obrvi vratar »Telekomunikacij« 
v Pržanju.

»Milenca, pridi za trenutek!« 
je pomahal dekletu, ki je v sa
mokolnici prevažalo bel pesek, 
ko so naj marljivejše v odmoru 
ob 10. uri urej evale prostor pred 
tovarno.

»Pravzaprav hi se morali po
govoriti z Ivanko,« je menila 
Milena Jarc in pri tem mislila 
na delavko Ivanko Kukovec, 
predsednico upravnega odbora 
Telekomunikacij in poslanko re
publiškega zbora proizvajalcev, 
ki je že lani s tovarniško ekipo 
zasedla II. mesto na pohodu. 
Tudi letos je zanj pridobila de
kleta, ki so se seveda takoj lo
tile treninga z namenom ...

»Da, dobro se želimo odrezati; 
računamo namreč na III. mesto.

čeprav smo bile sprva pesimi- 
stke. Toda Ivanka je znala vpli
vati na nas pa tudi v odločilnih 
trenutkih nam bo prav gotovo 
pomagala z lanskimi izkušnja
mi,« je pripovedovala Milena 
Jarc, sekretarka kluba mladih 
proizvajalcev. Razen Ivanke 
Kukovec in nje se za tekmova
nje pripravljata še nameščenki 
Breda Podlesnik in Breda Ver
nik, finančni knjigovodja Silva 
Trampuž in delavka Ančka 
Smuk.

To so torej dekleta sindikalne 
podružnice Telekomunikacij, ki 
jih v tovarni že zdaj vsi spod
bujajo, čeprav je do odločilnih 
minut drugega pohoda »Ob žici 
okupirane Ljubljane« še nekaj

DELAVCI - ŠPORTNIKI ZA 1. MAJ

Osrednji nastop v Ajdovščini
Pred vratarnico v tovarni pi

salnih strojev (TOPS) v Savljah 
nismo dolgo ugibali, kdo je pri
javil tovarniško ekipo za tek
movanje.

»Veste kaj,« so nam dejali, 
»Tvrdi bo vedel vse!«

Minuto pozneje se je v tovar
ni zaustavil stroj in mož v naj
lepših letih se je predstavil: «

»Ključavničar Bogo Tvrdi.«
»Pa ne morda prav tisti, ki je 

tudi nogometni sodnik?«
»Da, prav ta!«
No, in tako je pogovor stekel 

po pravem tiru. Prav na pobudo 
prizadevnih nogometnih igralcev 
v tovarn,; (ki so se — mimogre
de povedano — opremili in za
ložili z rekviziti in denarjem, ki 
so ga dobili za zbrane odpadke) 
se je TOPS prijavil za pohod.

»Brž sem stopil k tajniku sin
dikalne podruž. Jožetu Gramcu 
in po internem razpisu smo iz
brali tekmovalce za našo ekipo.

Delovni kolektivi po vsej 
domovini so tudi letos kar nai- 
lepše proslavili delavski praz
nik — 1. maj. Najrazličnejših 
prireditev je bilo povsod precej, 
pa tudi delavci sami so marsikje 
prispevali k pisanim in zanimi
vim sporedom. V teh sporedih 
smo vselej lahko zasledili tudi 
najrazličnejša športna in tele- 
snotoultuma tekmovanja.

Nedvomno največje in najpo
membnejše tekmovanje v minu
lih dneh so bile prve delavske 
športne igre na Goriškem. Na 
teh igrah v Ajdovščini, ki jih 
je priredila Okrajna športna 
zveza iz Nove Gorice s pomočjo 
Okrajne sindikalne zveze in ob- 
činstkah sindikalnih svetov, te

tekmovalo v najbolj priljublje
nih športnih panogah kar 500 
delavcev. V Ajdovščino, ki je za 
tc priložnost popolnoma spreme
nila zunanji videz, so prišli 
športniki — delavci iz Kanala, 
Idrije, Nove Gorice in domačih 
delovnih kolektivov. Tekmovali 
so v nogometu, kegljanju, od
bojki, streljanju, atletiki ter ba
linanju, ki je na Primorskem 
zelo priljubljena športna zvrst. 
Že izbira posameznih iger za to 
tekmovanje je vnaprej zagoto
vila izreden uspeh ajdovščinske 
prireditve. Celotna organizacija 
je povrh bila v spretnih rokah, 
razumevanje posameznih podje
tij za zdravo udejstvovaneje de
lavstva pa veliko; prav zato je

bila udeležba na tekmah zelo do
bra, zanimanje ljudi pa pre
cejšnje.

V končni oceni je zasedla naj
boljše mesto ekipa Ajdovščine, 
ki je zbrala 26 točk, za njo pa 
so se razvrstile: Kanal in Nova 
Gorica (po 24 točk) ter Idrija (16 
točk), V posameznih konkuren
cah so zmagali: v nogometu 
Idrija, v streljanju, balinanju in 
atletiki Nova Gorica, v keglja
nju med moškimi in ženskimi 
vrstami Ajdovščina, v odbojki 
pa ženska in moška ekipa Anho
vega.

Športnice in športniki iz Aj
dovščine so z zmago v skupni 
oceni osvojili lep pokal Okrajne 
športne zveze, pa tudi druge 
ekipe in najboljši posamezniki 
so dobila lepe nagrade.

Tekmovanje je uspelo v zado
voljstvo prirediteljev in vseh 
tekmovalcev, ki vs; želijo, da bi 
odslej ta prireditev bila vsako 
leto.

Mladi strelci Industrijske ko
vinarske šole TAM so že pred 
prvim majem tekmovali v stre
ljanju. Za tekmo'se je prijavilo 
9 mladinskih petčlanskih mo
štev. Prvo mesto je zasedla 
ekipa IKŠ TAM I. (842 krogov 
od 1600 možnih) pred TAM I. 
(818), IKŠ TAM II. (740) in dru
gimi, najboljši posamezniki pa 
so bili S. Žvanut (IKŠ TAM I.). 
Zeme (TSŠ) in Belec (TAM I.).

Na novo zgrajenem strelišču 
Okrajnega strelskega odbora 
Celje na Zelenem travniku se je 
27. aprila odzvalo vabilu okraj
nega sindikalnega sveta 31 strel
skih ekip s 155 najboljšimi 
strelci. Tekmovali so z zračno 
puško. V hudi konkurenci je 
zasedla ekipa sindikalne podruž
nice »KOVINOTEHNE« iz Celja 
prvo mesto z 820 krogi od 1000 
možnih, dočim so naslednja vid
nejša mesta zasedle sindikalne 
podružnice: Železarna Store — 
786 krogov; Tovarna emajlirane 
posode 774 krogov; Cinkarna 
759 krogov in Tapetništvo 757 
krogov. ,j

Tekmovanje je bilo razpisano 
v počastitev delavskega prazni
ka 1. maja. Zmagovalec je pre
jel pokal sindikalnega sveta in 
zračno puško, ostali pa zračne 
puške in praktična darila.

Posnetek z lanskega pohoda Ob žici okupirane Ljubljane. Jeseniška ekipa je bila najstarejša,
pa vendar med najhitrejšimi.

O

m
IB
&
m

9

©

O

0

©

mm
c?
v?-
©

©
©
©

)©©© pil
: ' '' '1 

/ . Jli

Športna 
Skand navija: 

zantm va 
in poučna

Potovanje po skandinavskih državah je zsl 
športnika izredno poučno in zanimivo. Na 
severu namreč prav v tej panogi človeškega 
udejstvovanja najdemo marsikaj, kar je 
zares posnemanja vredno.

Od Fincev se* lahko predvsem naučimo 
pravilnp vrednotiti šport. To je dežela, v 
kateri je šport potreba vsakega človeka. Ves 
čas bivanja na Finskem nisem srečal niko
gar, ki bi se bil drugemu smejal v brk, če 
bi se le-ta kar na vsem lepem podal v gozd 
ter tekel ali pozimi smučal. To je na Fin
skem povsem naravno, četudi ne gre za 
tekmovalca.

Tudi telovadba ima med finsko 
mladino mnogo pristašev

Smučanje in atletika sta finska narodna 
športa. Sicer je veliko zanimanja tudi za 
druge panoge, toda omenjeni sta vendar 
nekaj posebnega in prednjačita. In zato se 
na Finskem zgodi, da je bilo na svetovnem 
smučarskem prvenstvu skupaj pol milijona 
gledalcev, da je razprodan stadion ob kakem 
večjem atletskem dvoboju, da pa so stadioni 
pol prazni tudi ob najpomembnejših nogo
metnih tekmah. Toda to samo mimogrede.

Redkobesednemu in skromnemu Fincu je 
šport v krvi. Morda zato, ker je bolj na
vezan na svojevrstno naravo kot naš človek. 
Morda tudi zato, ker si je redko kje na 
svetu kak narod prav s športnim udejstvo
vanjem pridobil toliko veljave kot Finci. 
Znan je izrek, da so si Finci pritekli prostor 
na zemljevidu.

Hočem opozoriti na nekatere prijeme, ki 
so Fincem všeč in s katerimi oni propagirajo 
šport. Seveda ne gre, da bi jih zaradi zares 
dobrih rezultatov kar presadili k nam, kajti 
specifični so — pač Finci. V nekem smislu 
pa so vendar prototip, ki bi se mu naj sku
šali približati vsi.

Ko smo si razgledovali s stolpa čudovi
tega helsinškega olimpijskega stadiona pre
krasno panoramo finskega glavnega mesta, 
je eden izmed naših finskih prijateljev pri
pomnil:

»Vidite v tistem gozdičku pa je bil v 
nedeljo cilj teka »Tahko«.

Tako smo povsem po naključju načeli to 
temo in dobili naslednjo razlago:

Izredno priljubljena panoga športnega 
izživljanja Fincev so ljudski smučarski teki. 
Če rečemo ljudski, si nikar ne mislite, da 
gre za kdove kako preprosto športno preiz
kušnjo. Prav nasprotno. Tak ljudski tek 
terja tudi od nespeeialista veliko priprave. 
Res pa je, da tak tek ni tekma, v kateri 
bi šlo zato, da premagaš čimveč nasprotni
kov. Vsekakor pa je to tekma s samim seboj 
in prav to privablja Fince. y

Tek »Tahko«, ki ga prirejajo v Helsinkih, 
obsega eno samo kategorijo. Presmučati je 
treba progo dolgo 70 km. Udeležba je bila 
letos kljub neugodnemu vremenu in megli 
zelo velika. 2800 prebivalcev Helsinki; a je 
tisti dan presmučalo progo. Med njimi je bil 
s startno številko 1 tudi že skoraj 60-letni 
predsednik republike Urho Kekkonen. Isti 
dan pa so bili taki teki tudi še v najraz
ličnejših drugih mestih. Računajo, da se je 
v vsej sezoni takih prireditev udeležilo okoli 
40.000 ljudi. In pri tem nihče ne teče za 
kakršno koli nagrado (ki je ni), marveč zato, 
ker mu je všeč in čuti potrebo, da se te
lesno okrepi.

Zanimivo je, da se za takšno ljudsko 
smučanje ne zanimajo strokovne športne 
zveze. Te imajo na skrbi predvsem tekmo
vanja. Take teke prirejajo časopisi, tovarne 
in najrazličnejše druge organizacije. Mimo 
teh maratonskih prog, so zelo priljubljene 
tudi krajše — predvsem 10 kilometrska, v

kateri se skandinavske države vsako leto po
merijo med seboj.

Pri tem tradicionalnem tekmovanju gre 
zato, da kar največ prebivalcev preteče 
progo, ne g lede na čas. Čeprav računajo 
izide v odstotkih na prebivalstvo (Švedska 
ima mnogo več prebivalcev kot Finska), ven
dar Finci vsako leto zmagajo tako v rela
tivni kakor tudi v absolutni razvrstitvi. Po
dobna tekmovanja imajo tudi šolarji skan
dinavskih držav.

Jasno je, da takšna množična dejavnost, 
čeprav morda niti nima tega namena, rodi 
tudi Visoko kvaliteto. In prav to je mimo 
zares ugodnih podnebnih pogojev vzrok, da 
so Finci nenadkriljivi v smučarskih tekih.

Kar je smučanje pozimi, je atletika po
leti, pri čemer pa je treba to panogo gledati 
širše. K atletiki sodijo tudi pohodi (tudi v 
hoji na 10 km imajo Skandinavci medsebojna 
tekmovanja), pa tudi orientacijski tek, ki je 
na severu prav tako zelo priljubljen.

Tujcu se zdi, da je šport na Finskem, pa 
tudi na švedskem in Norveškem nekaj, za 
kar skorajda ni več treba propagande. Toda 
severnjaki ne mislijo tako. Propagiranje 
športa je pri njih vsakdanja zadeva in če
prav so po množičnosti in tudi kvaliteti 
daleč pred nami, so tudi v propagiranju 
športa še zmeraj mnogo prizadevnejši.

Na Norveškem je na primer izredno za
nimanje za tekmovanje za športni znak. 
Norvežani so pri sestavljanju programa za 
ta znak bili silno iznajdljivi. Ta je sestavljen 
tako raznovrstno, pa tudi stimulativno, da 
kar vabi k sodelovanju.

Preizkušnje za ta znak, ki je v nekaterih 
ozirih podoben našemu ZREN, ki pa smo ga 
žal opustili, so razdeljene v več kategorij in 
niso preveč lahke. Toda to zanimanje zanje 
samo povečuje, kajti kdor osvoji znak, res 
nekaj velja. Značka ima več stopenj in sta
rostnih razredov in je tako zmeraj vabljiva. 
Kar pa je najbolj zanimivo: za sodelovanje 
v tej športni preizkušnji je treba celo pla
čati. Osvojeni znak mora tekmovalec odku
piti! Toda to nikogar ne zadržuje, da se ne 
bi udeleževal tega tekmovanja.

Bralci pa si naj po vsem tem nikar ne 
ustvarjajo sodbe, da na Finskem in Norve
škem vsi samo mislijo na šport in so samo 
športniki. Množičnost je res brez primere z 
našo (računajo, da je vsak sedmi Finec član 
kakega športnega društva), najdemo pa se
veda tudi ljudi, ki se teh tekmovanj ne 
udeležujejo.

Ko sem na primer v Oslu prišel v športno 
redakcijo nekega velikega dnevnika in se z 
novinarji pogovarjal o vseh teh športnih 
problemih, sem jih tako mimogrede vpra- 
šaL če tudi oni vsako leto sodelujejo v skan
dinavskih smučarskih in atletskih dvobojih.

In veste, da prav nihče izmed njih teto« 
ni bil med tekmovalci.

Sicer pa izjeme samo potrjujejo pravila ...
(-eb)

srdite množične partizanske vojne. Nekaj 
velikega se je zgodilo v življenju Hansa 
Fimaga, ljubitelja umetnosti: spomeniki mo
hamedanske civilizacije so čudovito zamikali 
njegovega radovednega duha, strastno je 
proučeval orientalistiko, njegov duh je taval 
po labirintih burne otomanske preteklosti, 
po sledovih slavnih perzijskih arhitektov, 
velikih vezirjev osvajalcev, sončnih samo
glasnikov' starega arabskega stiha. Hkrati pa 
je tisti drugi Hans, ki so ga v Romirju ob
dajali s častmi in spoštovanjem, Hans sme
lih akcij in okrutne iznajdljivosti, ta Hans je 
spet v svojem elementu — poln častihlepja, 
policijske fantazije in energije. Ima svojo 
metodo, ki rodi uspehe. Ilegalna organiza
cija odpora ni zmožna slediti njegovim, kom
binacijam. Hans ji pripravlja pogostna iz- 
nenadenja, neusmiljeno ji zadaja udarce. 
Njegova senca sega tudi do svobodnega 
ozemlja, kajti on je Hans iz Dresdena, po
ročnik in šef Gestapa, mojster svoje obrti. 
Se celo kadar spl, delujejo njegove tipalke 
— partizanski poveljniki si razbijajo ^lave.

Cvetje se preliva v čudovit splet barv. 
Ozračje je kakor mehak, dišeč travnik, blagi 
šumi ulice segajo le-sem v valovih. Hansu 
zardeva obraz, pogled mu tava po travnikih, 
posutih z vijoličastimi cvetkami. Žuborijo 
bistri, urni potočki. Hans globoko vdihava.

Zdajci mu oči zasijejo. Urno, živčno po
gleda — kazalca sta se znašla na številki 
dvanajst.

V Romirju je poldne.
Poldne, pomisli Hans in pritisne s prstom 

na okrogli zvonček pred seboj. Ne podleči 
čustvom, to je geslo poročnika Hansa. Po
ročnik se pravkar prebuja v njem, žilav in 
močan, pripravljen, da se bo boril z dvojno 
silo. Njegov dvojnik —' pesnik — iznenada 
zamre.

Vstopi podčastnik, čokat, r grobimi pote
zami.

»Fric!« reče Hans.
»Da, gospod poročnik.«
»Ah, za vraga! Se ta svinja, poldne je že 

Nauči jo. da bo točna.«
»Saj je tu.« odgovori Fric, 

j Hans se umiri

»Res? Človek, zakaj pa ne poveš? Pusti 
jo noter.«

Friou pri hoji malo klecajo kratke noge, 
nemir zaradi tega, ker je bil ranjen. Kmalu 
nato stoji ženska pred Hansovo mizo. Oči so 
videti preplašene in ko vošči »dober dan«, 
se sliši samo poslednji zlog. »gospod« pa je 
sploh pozabila reči.

Hans Fimag odrine cvetje.
»Nu, si prišla? Kako je doma? Ali ti sina 

pišeta?«
Fric Rosten, gestapovski podčastnik, pre

vaja besede svojega predstojnika v jezik, ki 
ga govori žena. Le-ta globoko vzdihne in 
brez besede zajema zrak.

Poročnik je nestrpen.
»Zaboga! Zakaj se pa jočeš?«
Tale Hans je pa res imel vražje oko. Kaj

ti žena je res jokala, čeprav nisi mogel tega 
po ničemer sklepati. Njene oči so bile suhe. 
brez solz, ramena negibna. Samo tanka črta 
usten se je raztegnila, nosnice- so pa kar ne
opazno podrhtevale in komaj slišno vsrka
vale zrak. Hansa pa to ni premotilo; bil je 
tisti notranji jok, ko človek požira solze, lica 
po ostanejo suha.

»Že dolgo mi nista pisala,« je zašepetala 
žena.

Poročnik si je s prsti pogladil srebrnka- 
ste zalisce. Glas se mu je spremenil v toplo, 
pomirjajočo tolažbo.

»Ali, draga moja, jaz mislim nanju.«
Oči so se mu lokavo svetlikale.
Nič hudega jima ne bo, če boš še naprej 

ubogala kakor treba.«
Zena je brž prikimala.
»Bom, gospod.« Tiho je pomislila: »Mati 

bi zanju vse storila.«
»Seveda,« se je nasmehnil Hans, »saj sl 

pametna žena. Se kak teden, pa bomo po
končali komuniste, tako tu kakor na Ru
skem, in tvoja sinova se bosta vrnila zdrava 
in cela, ti pa boš dobila zasluženo plačilo. 
Svojih prijateljev nikoli ne pozabimo.«

»Bog ti poplačaj,« je rekla žena.
Tedaj je poročnik izvlekel predal in vzel 

la njega dvoje pisem, belih, čistih, jetniške- 
ga formata. Pismi sta prispeli iz Nemčije, iz 
nekega taborišča vojnih ujetnikov. Izročil 
ju je ženi.

»Lej, jaz skrbim;zanju.«
»Bog ti poplačaj,« je rekla žena, ko je 

plaho razvijala pismi in ju boječe ogledo
vala. Nezaupanje pa je kmalu splahnelo, ksr 
je bila enemu pismu prišita fotografija, s 
katere sta se ji smehljala dva mladeniča v 
ujetniški uniformi. Glavi sta se stiskali in 
žena je zdaj videla, da se sploh ne smeh
ljata, kajti njun izraz je bil resen, nekoliko 
zamračen, kakor turoben odsev daljne, ugas
le luči, ki se spreminja v praznoto, v votlo 
brezupno pričakovanje. Sključena in prevze
ta od nenadne slabosti se je žena zagledala 
začudeno iiti vdano v ta dva obraza, ki sta 
zaživela pred njo, kakor da bi prihajala iz 
daljnega sveta, kjer ni sonca. Težko je di
hala in pri tem neslišno vzdihovala.

Poročnik Fimag ni bil človek brez vsakrš
nega razumevanja ob takšni priložnosti. Po
vzdignil je obrvi in začel rahlo mahljati s 
šopkom cvetja.

»Zdaj se pa nehaj sliniti! Tvoja sinova 
sta bandita, pa ju bom kljub temu zaščitil. 
Ko boš napisala odgovor, mi prinesi pismi, 
da ju bom poslal na Nemško. Dobro delati, 
biti milostljiv tudi naspnot; sovrašniku — 
to so vrline, v katerih so me vzgojili. Naše 
dogme, lepe, lepe dogme!«

Sprašujoče je ogledoval ženo in pri tem 
vsrkaval vonj gozdnih cvetlic. Zena je ne
hala drhteti, ni se mu upala pogledati v oči. 
Se iz otroških let je vedela, da božanstvu ne 
smeš pogledati v oči. Pred bogom moraš biti 
ponižen, krotek, ničen. Prikupiti se mu mo
raš, dokazati, da ga spoštuješ in da si mu po
koren. A moč gospoda Fimaga. žlahtnega 
tujca, je nedvomno' božanskega porekla — 
kdo drug bi našel njuna dva sina, Izgubljena 
v hudourniku ujetniške poplave? Ni vsak so
vražnik brez usmiljenja, a tale viteški go
spod se vede plemenito kakor kak vladar, 
kar gotovo tudi je,, kaj neki bi mogel biti 
drugega. On je njen odrešenik, rešitelj nje
nih sinov. On ji je prvi povedal, da sta njena 
sina živa, ko ji je iz Nemčije prinesel njuno 
pismo, nepričakovano, domala po celem letu 
moreče negotov-osti in materinske žalosti. In 
zdaj, po njem in zavoljo njegove dobrote, si 
redno dopisuje z njima. Kdo je srečnejši od 

nje? Njena sinova živita in kar je poglavit

no, tale dobrotljivi rešitelj skrbi zanju, oba- 
dva sta v njegovi oblasti, on pa je vsemo
goče® in hkrati dober in prisrčen. In zakaj 
ga torej ne b; ubo-gala, saj ne zahteva nič 
strašnega in nemogočega. Prikupiti se je 
treba in se ponižati, kdo pa ve, kaj vse še 
pride — tale grozotna vojna leta so prepolna 
nevarnosti in nedoumljivih sprememb. Vse
mu temu ne vidiš ne konca ne kraja, nesre
čo pa lahko v trenutku izzoveš. Njena sina 
sta v njegovih rokah. Tistega, ki ga kaže 
moliti, nikar ne razsrdi.

Fimag je iznenada vstal.
»Fric!«
Podpetnika sta ostro trčila.
»Da, gospod poročnik.« — Fritz Rosten je 

stal mirno.
»Kje je paket za ženo?«
»Takoj ga prinesem.«
Navdušeno je trčil s škornji in odšel. 

Poročnik Fimag je počasi ohšel izbo In 
hladno, zapovedovalno pogledal ženo.

»Torej boš storila, kar ti bom zapovedal?«
Zena je molče pokimala. On se ji je pri

bližal. čutila je, na sebi njegove oči, težke 
in hladne kakor mraz. Čudno, kako hitro 
se je njegova vnanjost spremenila. Govoril 
je naglo in rezko. Čeprav ni razumela niti 
besede, je žena kar naprej prikimavala.

Fimag je zardel.
»Donnervvetter, saj ničesar ne razumeš?«
Spet je prikimala.
Ozmerjal jo je ...
»Psica!« — Nato je kliknil: »Fritz! Sto 

hudičev, kod se pa obiraš?« Vtem se je Fric 
vrnil. V roki je držal zabojček, na gornji 
strani izrezan in obrobljen s tankimi kovi- 
nastimi palčicami. Spredaj je imel zabojček 
vratca, zaklenjena s ključavnico. Fric je 
spustil zabojček k ženinim nogam, nato se 
je vzravnal in se oholo izprsil. V roki je 
držal drobno, zvito pisemce.

»Gospod poročnik! Pravkar je prispelo.«
Poročnik Fimag Je pisemce urno zgrabil 

in razvil. Nato je priskočil k mizi in vzel 
iz predala povečevalno steklo. Pisemce je 
položil pod lečo, ga obrnil proti luči in se 
zagledal vanj.

Tišina. Zena je skrivaj ogledovala za- 
.bojčefc ob svojih nogah, podčastnik Rosten

pa je z napetim Izrazom gledal Fimaga. 
Trenutki so minevali neopazno. Slišalo se je 
daljno, mehko brnenje zvona z dolnjega 
konca mesta. Kembelj je udarjal zateglo in 
žalofono, glasovi so vzletevali pod visoko, 
jasno nebo. Svetloba je trepetala na steni.

Hans Fimag je vzravnal glavo in izpod 
obrvi nezaupljivo pogledal Frica.

»Kdaj je prispelo?«
Fric je priprl oči.
»Pravkar, gospod poročnik. Ko sem stopil 

po zabojček, sem slišal, da je na 'vrtu po
zvonilo.

Fimag je stresel in bral dalje, pri tem 
pa s prsti bobnal po kristalnem pepelniku.

»Prekleto!« je zdajci rekel pridušeno. 
Gornja ustnica se mu je dvignila, obraz 
se mu je skisal.

Fric je zaslutil, da se je zgodilo nekaj 
izredno pomembnega, pa tudi nevšečnega, 
kajti njegov poročnik je vrgel pisemce na 
mizo, pristopil k oknu in gledal dolgo in 
molče čez nalomljene obrise cerkvene strehe. 
Desnico je vtaknil v žep, z levico pa je 
živčno cikcakal po šipi. Obraz se mu je 
mrščil in bledel. Nato se je obrnil in strogo 
pogledal ženo, obstal je pred njo na videz 
miren, v resnici pase je bolj in bolj razburjal, 
zato so njegove svetle oči temnele. Kljub 
temu je bil njegov glas tih, ampak tako 
hladen, da je izzival grozo.

»Kar ti bom zdajle povedal, prevedi tejle 
živini natanko od besede do besede.«

»Razumem,« je rekel Fric.
Iz Fimagovih ust so pokukali kosi ledu-
»Dobro si zapomni, baba smrdljiva! Do

volj je . bilo šale, zdaj bodo te reči res
nejše. Ce boš samo pomislila, da bi me pre
slepila, bom tvoja dva sina še tisto uro 
poslal na vislice, tebe pa, psica banditska, 
bom skuhal v loncu. 'V loncu, si razumela? 
Torej, si razumela?«

Zena je oledenela in pogledovala zdaj 
Fimaga, zdaj Rostena, ampak na oči ji j® 
legla vlažna zavesa. Večkrat je zajela sapo 
In skušala nekaj izustiti, toda vsakikrat se 
ji Je jezik zapletel, ustne pa so onemogle 
popustile. Fimaga je dražilo, da bi jo usekal 
po licu.
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hiši je bilo veliko otrok. 
T*®0 3 e Mairjaina morala od 
r0*^- Rnjšla je v Ljubljano, 
"ila je spirevodnica v tramvaju 
1Tl ^a|hirait sita se spoenala. Pozimi 

ii,o osi vozil v službo s tramva- 
3€m, poletti Pa s kolesom. O njej 
80 Pripovedovala potniki, ki so 
fifi redno voziili »z eniko«, da ’e 
čedna m prijazna in marsikomu 
3e bila všeč.

Spoznala rjie veliko ljudi dn sl 
Zapomnila;mnogo obrazov. Tudi 
Ojega je zapomnila.

Medtem, ko je trgala karte, 
aprejemnala denar, so jo znanci 
pozdravljali; nekateri so se ji 
nasmehnili, in med njimi so biii 
™di takšni, ki so vedno kaj 
rekli: »Lep dan, kajne?« ali:
*Lep film smo gledali.« Gospo
dinje so najiraje povedale kaj o 
tožnih cenah, neki študent, 
suhljat fant z očali, pa je na- 
vadlno reikel: »2 e spet sem po
zen, zdaj samo še rampe — pa 
8«m dober!«

■Pa je prišel on.

pa vam pokažem karto!«
Smejala se je; seveda, ga ni 

poljubila. Kako bi ga tudi, v 
tramvaju. Bil pa je čeden fant.

*

Bilo je leto dni pozneje. Sle
kla je uniformo električne cest
ne železnice in jo zamenjala z 
oelovno haljo v neki tovarni. Ni 
vedela, da bo odslej delala blizu 
njega.

Spet sta se srečala.
»O, niste več pri tramvaju?« je 

vprašal.
»Ne, nisem zdržala. Nočna 

služba, prepih, jeza s potniki — 
posebno z nekaterimi, ki bi jih 
morala poljubiti zato, da bi mi 
pokazali svojo mesečno vozov
nico.«

Zasmejala sta se, tokrat je bil 
črn od saj in beli zobje so se mu 
nekam čudno svetlikali sredi 
sajastega obraza.

Potem sta se pogosto ' sreča
vala. Nič več slučajno. Hodila 
sta skupaj v kino in na ples. 
Neki večer ga je res poljubila.

Tudi z njim je govorila. Vozil 
®e je s šestim tramvajem, ki je 
hil vedno nabito poln in ni bilo 
dssa za dolg razgovor. Samo po
sedala sita se, šele popoldne, ko 
se je vračal z deila, ji je včasih 
Ponagajal: ni ji hotel pokazat', 
vozovnice. Reikel je: »Dimnikar 
Prinaša srečo. Lahko se vozi 
zastonj.«

Nekoč je bil posebno »pore
den«: »Poljubite me, če si upate.

vanje, sekala drva in kuhala 
črno kavo.

Čas je mineval...
Nekega dne sta jo nenadoma 

poklicali k sebi, jo premerili od 
nog do glave, stisnili glave sku
paj, zakašljali in starejšo je 
rekla:

»Pri .. naši hiši ne maramo 
otrok. Zato boste odšli drugam.«

Iskala je stanovanje. Kdo bi 
ga našel v enem mesecu!

S prvim se je izselila.
Stala je med dvema velikima 

kovčkoma, v katerih je bilo vse 
njeno premoženje, ki si ga je 
prigospodarila v Ljubljani.

Ozrla se je in za zaprtim! 
ckni je opazila odgrnjeno zaveso.

Gospe sta stali ob oknu in gle
dali za njo.

Gledalj sta za Marjano, zmig- . 
nilj z rameni in spustili zaveso."

Morda s« jima je dekle smilila.
Morda nista niti vedeli, na 

kako težko pot sta spravili de
kle?

Marjana sl je obrisala solzne 
oči, pograbila kovčke dn sklju
čena pod njihovo težo odšla, da 
bi čimprej prispela do hiše, kjer 
je upala, da bo lahko spravila 
stvari.

Potem je odšla na poSto in 
mu pisala.

*

Dopoldne je navijala transfor
matorje, popoldne pospravljala 
tuje stanovanje, zvečer pa čaka
la, da je na mesto in polja v 
okolici legel mrak, da je lahko 
splezala na kozolec, kjer je pre
nočevala. ■

Mislila je, da bo obupala.
Na delo j e. prihajala objokana, 

utrujena in dišala je po senu.
»Marjana, kaj je s teboj?«
»Kaj je s teboj?«
»Povej!«
Tovarišice, med katerimi ja 

sedela za dolgo delovnio mizo, so 
bile navajene vesele, živahne 
Marjane. Zato je zdaj šlo od ust 
do ust:
^Marjana, Marjana. Morali bi 
ji pomagati...«

Kako? Nekdo je predlagal:
»Odstopimo ji sindikalno sobo. 

Dobra je. Ključavnice nima, a 
kaj bi to, saj so stranke v bli
žini.«

boste našli tistega.
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ga želite!

batorja prišla v dečji dom ta od 
tam v jasli.

Le ob neieljah je prebdela 
Marjana sama nad hčerkico, v 
svoji sobi, fej ji jo je odstopil 
sindikat. V ponedeljek zjutraj 
jo nese v jasli. Ob vsakem vre
menu.

Sobota zvečer. Marjana je 
ugasnila luč ta za trenutek za
držala dih, da hi slišala enako
merno dihanje speče deklice. 
Nato je zaprla oči jm zaspala.

Vrata so .se potihoma odprla 
ta skluČena postava, ki je držal»

učena delavka, sama, brez sta- 
nbvanja (čeprav z imenom na 
prioritetni listi), brez moža, brez 
zaščite. In po vrhu vsega še . 
predčasno rojenim otrokom, k' 
je v jaslih zbolel in ga je -,ato 
morala vzeti iz jasli, zaradi česa 
ni mogla na delo ta ima pod
jetje, kot je mojster že nešteto
krat ponovil »samo izgubo z 
njo...«

Marjana 'je čutila krivico 
Prenašala je težave in si priza
devala, da bi našla pravico. In 
njene tovarišice so ji pomagale.
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Čez nekaj časa j« fant odšel k 
vojakom. Dve leti ga ne bo na
zaj.

*

Prišla je iz drugih krajev, zato 
jc bila podnajemnica. Njeni go
spodinji sta bili stari gospe, ki 
sta preživljati svojo starost ob 
črni kavi, pletenju, sprehodih in 
neskončnih razgovorih. Bili sta 
prijazni in zadovoljni s podna
jemnico, ki jima je čistila stano-
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RAZPIS
's

za tečaj Politične šole pri CK ZKS 
(od 2. septembra 1958 do 30. januarja 1959)

Tečaj ' Politične šole je namenjen predvsem delavcem In de
lavkam v industriji in kmetijstvu, ki že delajo v organih de
lavskega in družbenega upravljanja in jim je zato nujno po
trebno osnovno znanje iz politične ekonomije in znanstvenega 
socializma.

Prijave z osebnimi podatki, s podatki o dokončanih šolah, 
tečajih, o osnovnem poklicu, zaposlitvi, višini mesečnih pre
jemkov ter tudi o stažu in funkcijah v političnih organizacijah 
in družbenih organih, pošljite do 25. 6.1958 na upravo Politične 
šole pri CK ZKS, Ljubljana, Parmova 39 in tudi na svoj ob
činski komite ZKS. Sola ima tudi svoj internat za slušatelje. 
Isi so doma izven Ljubljane.

O sprejemu v tečaj bo vsak posameznik pismeno obveščen 
in sicer najinanj 14 dri pred pričetkom točaja. Podrobnejše in
formacije dobite na upravi šole. oziroma na občinskem komiteju 
svojega področja.

Vodoravno: 1. mesni izdelek, 
7. pristojbina za šolanje, 14. pri
prava za risanje, 15. v skladu s 
pravili, 16. zabuhniti, 17. ilir
ski pesnik v Prešernovem času 
(Stanko), 18. kopica, 19. romar
sko mesto mohamedancev, 20- 
čolnar, brodnik, 22. dabela pa
lica, 23. predpona, ki označuje 
davno preteklost, 24. upravna 
enota v ostalih republikah 
FLRJ, 25. podoba, 26. osebni 
zaimek, 27. oslov glas, 28. hodi
ti, 29. glavni števnik, 31. hiter, 
32. ostri konci zemlje v morju, 
34. prebivalec stare države v 
Mezopotamiji, 36. občutek po
manjkanja tekočine v telesu, 
37. nenaravni pojavi, 39. židov
sko moško ime, 40. glavni štev
nik, 41. ljubezenski, 43. del no
ge, 44. notranji premer cevi pri 
strelnem orožju, 45. ženski 
plesni čeveljček.

Navpično: 1. zemeljski sadež 
(pomanjševalniča), 2. književ
nost, 3. upadanje morja, 4. kraj 

. ob progi Jesenice — Gorica s

tekstilno tovarno, 5. ločilni vez
nik, 6. oblika pomožnega gla
gola, 7. pisarna, 8. eden od 
prstov, 9. samoglasnik ta so
glasnik, 10. krik, 11. mesto pod 
Frušfco goro, 12. neoverjena, 13. 
razčlenjevalec, 15. skozi katere
ga se vidi, 17. ribniški medmet, 
20. otirače, 21. glavno mesto so
sednje- države, 24. oblika po
možnega glagola, 30. kurir, 31. 
jezen, divji, 33. malik, 35. pre
bivalec Iberskega polotoka, 36. 
orožje nekaterih žuželk, 38. 
arabskih žrebci, 40. kotlina, 42. 
začetnici pisatelja romana »Te
leskop«, 43. ime črke.

REŠITEV KRIŽANKE ŠT. 14 
Vodoravno: X- srk, 4. vrednot

nica, 13. kolesar, 15. obraz, -r, 
16. opetek, 17. tresk, 18. ph, 19. 
potok, 20. proti, 21. pri, 22. etan, 
23. Prusi, 24. klot, 25. lar, 26. 
arest, 27. kvote, 28. I. M., 29- 
zrast, 30. kratek, -c, 31. zlogi, 
32. bakrast, 33. aeronavtika, 34. 
rti.
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Veliko prej kot j e pričakovali 

jo povila deklico. Zdravniki 
rekli: »Ni čudno, ob takem živ
ljenju!«

čas je mineval.
Marjanina hčerka je iz dnku-

v rokah čevlje, se je približala 
postelji. Marjana ni vedela- več, 
ali jo je zbudil šum ali močan 
duh po alkoholu.
• Prižgala j« luč in kriknila. 
Pred njo je stal njen mojster.

Prijel jo je za roko.
»Izginite!« je zavpila.
Kmalu se je pred vrati poja

vila soseda. Mojster se je naglo 
cbuil in se odmajal fikozi vrata.

»Še žal ti bo za to!« je za
grozil.

Ali je s tem mislil, naj obža
luje, ker jo je postavil z normi
ranega dela na nenormirano. 
kjer je zaslužek manjši, ker ni 
dovolil, da bi električar njihove
ga podjetja popravil električno 
napeljavo v sindikalni sobi... 
ker je on mojster, »rvuijmio« po
treben strokovnjak, ona pa pri-

O vsem tem mu je pisala. Do
bivala je čudne odgovore. Zdelo 
se ji je, da jo ne razume, da ne 
čuti z njo. Prenehala mu je 
pisati.
Nenadoma je prišel. Vstopil je 

v sobo v trenutku, ko je Marja
na oblačila hčerkico. Deklica je 
uprla va*)j velike modre oči ta 
spustila na tla rokavičko. Po
bral jo je ta jo dal Marjani.

Molče sta zrla drug v drugega. 
Povesil je oči in pogledal hčer
kico.

»Kako je velika!«
Stopil je k Marjani, jo objel 

in dejal:
»Le kako si zmogla vse to?«
Naslonila se mu je na prsi fn 

dolgo ihtela. On pa je preko 
njene glave pogledoval hčerki
co, ki mu je z drobnimi prsti 
ponujala igračko.

D.D.

AVT0P0DJETJE

»SLAVNIK«
KOPER
ŽELI VSEM DELOVNIM LJUDEM PRIJETNO 
VOŽNJO NA SVOJIH AVTOBUSIH!

Telefoni: direkcija 77

promet 1-65 
komerciala 2-76 
direktor 2-74
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| Delavski sveti, upravni odbori, občinski ljudski odbori, = 

Ustanove, komisije za razpis delovnih mest!

KO RAZPISUJETE
' a

• ■

delovna mesta
I

NE POZABITE
da prebira naše glasilo na tisoče delovnih ljudi

IN PREV MED NJIMI

mulil*?:

lil

103. Babica je vedela, da se Martinček ne bo ločil 
od mule. Preveč mu je prirasla k srcu. In ko je ne
kega dne prišla v vas izvidnica s prav posebnim n?- 
menom, se je Martinček ojunačil in zaupno vprašal 
starejšega partizana: »Kaj misliš, tovariš, ali bi me 
vzeli v brigado? Imam mulo in puško!« »Fantiček, to 
dvoje, kar Imaš, je kljuka, ki ti bo odprla vrata!«

104. In potlej je tudi babici zaupal svoj sklep. Ba
bica ga je stisnila k sebi in čutila je, kako mu bije v 
prsih še otroško srce. Toda zatajila je v sebi plamene
čo skrb za ljubega vnuka. »Očetova kri ti burka srce; 
mati v ječi ti potiska puško v roko; požgane vasi te 
kličejo. Pojdi, junaček moj!«

105. »Babica, ne jokaj, potem mi bo hudo!« je za
stokal Martinček. »Saj ne jokam zaradi žalosti, am
pak od bolečine, ker ne morem s teboj!« mu je de
jala babica in ga prijela za roko ter ga peljala proti 
komisarju brigade, ki je na konju jahal v požgano 
vas. Ob njem je jahal komandant in za njima se je 
vila cela brigada.
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106. »Tu ga imate, tovariši, doma ne more več , str
peti!« je vzkliknila babica. »Tebi ga izročim, komisar 
Janko, ker vem, da ti ne bo delal sramote!« Komisar 
je gledal v svetle oči babice, srce mu je kipelo, ko 
je videl tolikšno ljubezen stare žene do rodne grude. 
Objel je Martinčka in vzkliknil: »Sin brigade si po
stal, Martinček!«

107. In tako je postal Martinček partizan. Bil je naj- 
mlajšl partizan v brigadi. Ker pa sta bila z mulo ne
ločljiva prijatelja, je bil oborožen mulovodeo. Dode
lili so ga spremstvu brigadnega štaba. Težko je bilo 
slovo od babice, od Tineka in Mojčke, toda babica ni 
jokala. Ko je brigada odhajala, je stala pred kovač
nico z roko na srpu. Srce ji je jokalo, oči pa so ji ža
rele od ognja ljubezni do zemlje.

108. Toda že drugi dan so iz trga prihrumeli v Hrast
je fašisti ter odgnali s seboj babico in oba otroka. 
»Zdaj je gadje gnezdo v Hrastju prazno!« je olajšano 
vzkliknil njih poveljnik. In dal je do tai razstreliti 
-kovačnico. »Zdaj je Hrastje za partizane mrtva vas!« 
Zaprli so jih v klet starega gradu in mati, ki je bila 
zaprta v gradu, je videla skozi okence, ko so jih pri
gnali.
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Mednarodne posledice recesije
v ZDA

Pogled v sedanje gospodarsko 
gibanje v svetu odkriva nekaj 
značilnih činiteljev. V prvi vrsti 
je opaziti dejstvo, da je zelo 
upadla hitrost gospodarskega raz
voja, ki je bila značilna za ne
kaj preteklih let. Gospodarstva 
nekaterih držav pa je zasegla 
močna recesija. To velja prav po
sebno za gospodarstvo ZDA. Kar 
zadeva Zahodno Evropo, slika ni 
tako jasna, ker je neenotna. Ni 
moč še govoriti o popolni- recesiji, 
vendar pa o zaostajanju v gospo
darskem razvoju. Tiste dežele pa, 
ki dajejo surovine, so prisiljene 
zmanjševati svoj izvoz, poleg te
ga pa so se1 tudi cene surovin ze
lo zmanjšale.

Na kratko rečeno, težko je dati 
določeno oceno današnjega stanja 
v svetovnem gospodarstvu. Vsaka 
država poskuša na svoj način od
straniti motnje in znova vzposta
viti normalno gospodarsko delo
vanje in polno zaposlenost. Res 
pa je, da je recesija postala da
nes dejstvo ne samo v ZDA, tem
več tudi v vrsti drugih držav.

Vse to pa ni slučajno, temveč 
neobhodno. Recesija je dosedaj 
najhuje zadela razvite industrij
ske dežele na Zahodu, ker so bili 
tam tudi najmočnejši vzroki. Sele 
v svojem nadaljnjem razvoju je 
postala recesija tak činitelj, ki 
ima mednarodni pomen in ki 
ustvarja pogoje za nadaljno raz
širitev gospodarskega nazadova
nja v svetu.

Zanimivo je, da pojava recesije 
nihče ni predvideval, kajti v tem 
primeru bi lahko ukrenili marsi
kaj, da bi zmanjšali njene posle
dice.

RECESIJA IN SVETOVNO 
GOSPODARSTVO

Prav zaradi tega tembolj pada 
v oči sedanja mlačnost glede na 
recesijo v mednarodnem pogledu. 
Težko je verjeti, da ameriška re
cesija ne bi mogla imeti posledic 
svetovnega obsega. Gre samo za 
čas, kdaj se bodo te posledice po
javile, in pa za to, kako globoke 
in obsežne bodo. Do zdaj je že 
dovolj dejstev, ki kažejo, dg rece
sija nastopa že v mednarodnem 
obsegu. O tem priča gibanje cen 
zlasti surovin na svetovnem trgu, 
težkoče v plačilnih bilancah raz
nih držav in pa veliko pomanj
kanje dolarskih rezerv v raznih 
državah, ki so gospodarsko pove
zane z ZDA. Ker je bilo v zad
njih 25 letih dosti takih pojavov, 
zato je tembolj težko ugotoviti, 
koliko le-ti danes pomenijo samo 
kronično stanje v nazadovanju 
ali pa akutno stanje nastopajoče 
krize. Za gospodarski razvoj v 
svetu je namreč značilno, da je 
bila njegova hitrost razvoja zelo 
različna in da so velike razlike 
med razvitimi in nerazvitimi dr
žavami. Vse to pa je ustvarjalo 
v mednarodnem gospodarstvu 
stalne težkoče.

V zadnjih dvajsetih letih sta 
se iskristalizirala dva principa 
ekonomske politike v svetu. V 
razvitih deželah je bil to princip 
polne zaposlenosti, v nerazvitih 
pa razvoj proizvajalnih sil. Vse to 
je vplivalo na razvoj gospodar
stva v posameznih deželah in na 
določanje gospodarske politike v 
njih. Najtežje vprašanje, ki se je 
pri takem stanju postavljalo pred 
državnike in gospodarstvenike, 
pa je bilo, kako zagotoviti usta
ljenost gospodarstva. Do prve 
svetovne vojne je vladalo prepri
čanje, da se gospodarstvo lahko 
ustaljuje samo od sebe. Poznejši 
razvoj pa je to prepričanje po
polnoma izpodbil.

Pri sedanjem pojavu recesije v 
ZDA je treba imeti pred očmi, 
da ne gre samo za notranje ame
riško vprašanje, temveč da je to 
mednarodno vprašanje, kajti tudi 
posledice recesije se raztezajo na 
ves svet. Kakšno je trenutno sta
nje v ZDA? Proizvodnja jekla 
izkorišča zmogljivosti samo z 
48.1°/". Proizvodnja avtomobilov je 
upadla od 154.000 dnevno pred

enim letom na komaj nekaj nad 
83.000 dnevno v letošnjem aprilu. 
Proizvodnja nafte se je zmanjša
la za več kot 1 milijon baril. Šte
vilo brezposelnih se je po uradnih 
podatkih povečalo na 5,200.000, 
neuradni podatki pa govore celo 
o, 7 milijonih delavcev, ki so brez 
posla. Vse to dokazuje, da je re
cesija v ZDA postala dejstvo.

POSLEDICE V SVETU

Posledice v drugih državah so 
se pokazale zelo različno in v 
različnem obdobju. To pa zato, 
ker je bil tudi razvoj gospodar-, 
stva v teh državah drugačen ka- ' 
kor v ZDA. Do recesije v med
narodnem obsegu morda'niti ne 
bi prišlo, če bi bilo mednarodno 
tržišče sposobno porabiti in pla
čati ves presežek proizvodnje raz
vitih držav. Dejstvo pa je, da je 
9 desetin vsega svetovnega kapi
tala koncentrirano v razvitih de
želah in prav zato je kupna moč 
nerazvitih dežel tako manjhna. 
Poleg tega so v zadnjih letih 
razvite dežele velik del razpolož
ljivih sredstev vlagale v investi
cije, kar je po drugi strani krčilo 
kupno moč lastnega tržišča. Ce 
bi se z dolgoročnim finansira
njem nerazvitih dežel krepila 
njihova kupna sposobnost, da bi 
tako lahko nabavljale vse pre
sežke, ki jih daje proizvodnja 
razvitih dežel, morda do recesije 
niti ne bi prišlo. Vsega tega pa 
ni bilo. in zato je recesija tu. Le
ta pomeni predvsem zmanjšano 
proizvodnjo in zmanjšano izme
njavo blaga. Posledica tega pa je 
povečana brezposelnost v razvi
tih deželah in manjši dohodek 
deviz v nerazvitih deželah, ki 
prodajajo surovine. Ves svet da
nes na primer še vedno več ku
puje od ZDA kakor pa prodaja v 
to najbolj razvito kapitalistično 
deželo. Lansko leto so ZDA pro
dale v tujino za 19,3 milijarde 
dolarjev blaga, uvozile so ga pa 
samo za 13.2 milijarde dolarjev. 
Presežek 6.1 milijarde dolarjev so 
izravnale na ta način, da so dale

za 2.8 milijard dolarjev gospo-' 
darske pomoči, ostali del pa je 
izvozil privatni kapital. Letos se 
bo izvoz iz ZDA občutno zmanj
šal, s tem se bo seveda zmanjšala 
tudi kupna moč drugih držav, kar 
bo pomenilo nov problem za raz
vite dežele. Rešitev tega proble
ma pa leži v dolgoročnem kredi
tiranju in finansiranju nerazvitih 
dežel. Prav sedanja recesija je 
to vprašanje še močno zaostrila: 
Vsebolj se postavlja zahteva, da 
to vprašanje rešijo v mednarod
nem obsegu. /Kakor v vsaki de
želi posebej, se tudi v mednarod
nem obsegu postavlja vprašanje 
polne zaposlenosti in razvoja pro- 
izvajalmh sil. Česar ni mogla re
šiti vsaka dežela posebej, bi bilo 
moč rešiti v mednarodnih okvi
rih. Problem polne zaposlenosti v 
razvitih deželah in gospodarski 
razvoj nerazvitih dežel danes ni- 
več stvar posameznega naroda, 
temveč mednarodna. Rešitev te
ga problema leži samo v medna
rodnih okvirih. Toda ti medna
rodni okviri ne smejo pomeniti 
nadvlado nekaterih dežel nad 
drugimi, temveč delovanje ena
kopravnih in samostojnih dežel, 
ki bi postavile skupne koristi na 
prvo mesto in kjer bi vsaka po
samezna vprašanja reševali v so
glasju s skupnimi vprašanji. 
Možnost za tako reševanje sodob
nih gospodarskih vprašanj v sve
tu nudi OZN, ki že ima za to do
ločene organe. Zato je pričako
vati, da bo prav v sedanjem ča
su. ko recesija zavzema medna
roden obseg, prišla pobuda iz sa
me organizacije ZN za rešitev iz 
sedanjega stanja.

Nenad Popovič
Že 7 milijonov brezposelnih štejejo danes ZDA. Brezposelni se zbirajo 
pred kuhinjami raznih dobrodelnih ustanov, da dobe nekaj tople, hrane

Kriza vlade ali kriza sistemi 1
Je nekaj tragičnega v povojni 

francoski politiki. S temi beseda
mi je neki komentator označil 
padec štiriindvajsete, povojne 
francoske vlade. Drugi spet ime
nujejo to krizo francoskega poli
tičnega sistema. Ta sistem pa je 
tak, da onemogoča kakršenkoli 
izhod iz slepe ulice, v kateri se 
vrti francoska povojna politika, 
tako notranja kakor zunanja. Na 
odru francoskega političnega živ
ljenja se pojavlja cela vrsta raz
nobarvnih strank in gibanj, za 
katere je značilna samo ena 
skupna črta’, a to je, da so te 
stranke razedinjene in v nepre
stanih razprtijah. Razedinjena je 
levica prav tako kot desnica. In 
ker sta taki obe, je razedinjen tu
di centrum. Vsakokratna vlada 
je le splet raznih kompromisov, 
političnih računov in kombinacij.

mm

Tako stanje je pa kot nalašč 
ustvarjeno za delovanje tistih 
krogov, ki skriti v ozadju drže 
nitke v svojih rokah in pošiljajo 
v ospredje zdaj tega zdaj druge
ga politika, zdaj to, zdaj drugo 
politično stranko ali skupino. Ena 
stvar pa drži: naj pride na vlado 
kdorkoli, naj jo sestavljajo soci
alisti ali narodni republikanci, 
politika vlade ostane vselej ista, 
nespremenjena. Slejkoprej ostane 
Francija zapletena v mreže kolo
nialistične vojne v Alžiriji in v 
takšne ali drugačne spore s Tu
nizijci in drugimi afriškimi na
rodi. Prav na tem vprašanju je 
padlo do zdaj že nekaj vlad in 
med njimi tudi- zadnja Felixa 
Gaillarda. Račun za 'to pa plača 
seveda francosko ljudstvo samo 
in pa ugled dežele v zunanjem 
svetu.

V Združenih državah Amerike se grmadijo neprodani poljedelski stroji

Po Gaillardovem padcu se 
Francozi vprašujejo, kaj jim je 
prinesla njegova šestmesečna 
vladavina. Kakšna je naša go
spodarska bilanca? Kakšno je 
resnično stanje v Franciji danes? 
Taka vprašanja si je nedavno te
ga zastavil nek zelo ugleden 
francoski časopis.

Prvo, kar je storila Gaillardova 
'vlada, pravi časopis, je bilo to, 
da je zvišala cene in izčrpala za
logo deviz. Inflacija in neurav
novešenost plačilne bilance, ki je 
posledica vojnih izdatkov, je si
lila vlado, da je iskala kredite pr; 
ameriških in mednarodnih de
narnih ustanovah. Vojni izdatki 
za alžirsko avanturo so na pri
mer toliko porasli, da so spod
jedli ves program razvoja letal
stva. 650 milijonov dolarjev, ki 
so jih posodile ZDA in Evropska 
plačilna unija, so predstavljali 
jedro vse Gaillardove gospodar
ske politike. Ko našteva bodoče 
težave, ki izhajajo iz take poli
tike, omenjeni francoski časopis 
ugotavlja: Francija bo še nadalje 
živela na kredit. Deficit bo pla
čevala Amerika. Toda do kdaj? 
Vprašanje je ostalo odprto.

V Alžiriji je Felix Gaillard za
pustil svojemu nasledniku prav 
takšno oziroma še bolj zamotano 
stanje, kot ga je sam zatekel. Vsi 
napori in poskusi Francije, da bi 
svetu prikazala vojno v Alžiriji 
kot notranjo francosko zadevo, so 
se izjalovili. Napad na tunizijsko 
vas letos februarja in spor s Tu
nizijo je še bolj pripomogel k 
temu, da je alžirsko vprašanje 
postalo splošna mednarodna za
deva. Izjalovili so se tudi vsi po
skusi, da bi s kakršnokoli odlo-

čilnejšo vojaško zmago spravili 
alžirsko vprašanje s sveta. Kje je 
Francija danes po več kot treh 
letih vojne z Alžirci? V medna
rodnem pogledu je vsebolj osam
ljena, kajti celo njeni zahodni 
zavezniki si je ne upajo zagovar
jati v primeru, če bi alžirsko 
vprašanje prišlo pred OZN. Po 
drugi strani pa moč osvobodilne
ga gibanja v Alžiriji vse bolj ra
ste, kar občuti francoska armada 
v vseh novih in novih ofenzivah 
alžirskih upornikov. Francoski 
vrhovni štab pa že tri leta veno
mer ponavlja eno in isto besedo: 
okrepitve, okrepitve, okrepitve.

Tako je bilo stanje, ko je Felix 
Gaillard zapustil predsedniški 
stolček. Nič ne kaže, da bi se to 
stanje v bližnji prihodnosti bi
stveno spremenilo. Z nastopom 
nove vlade se bo spet pričela ista 
igra. Kdorkoli'že naj bo predsed
nik vlade, katerikoli stranki, ki 
se izmenjavajo na oblasti, naj 
pripada, politika ostane ista. Isti 
problemi se vlečejo od vlade do 
vlade. Vse to pa so znamenja, da 
je francosko politično življenje 
zašlo v krizo. Prav zato je toliko 
glasov o krizi francoskega poli
tičnega sistema. Zato ni čudno, 
da se oglašajo vedno glasneje 
mnogi zagovorniki diktature, ki 
pripravljajo pot »odrešeniku« — 
'generalu De Gaullu. Pravijo, da 
je edinole De Gaulle sposoben iz
vleči francoski politični voz iz 
slepe ulice. Stari general, ki je 
takoj po vojni stopil v politično 
življenje, pa se je pozneje spet 
umaknil, še vedno previdno mol
či. Njegov morebitni ponovni na
stop bi pomenil prevago reakcio
narnih sil, kar bi imelo za Fran
cijo daljnosežne posledice.
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Predsednik Združene arabske republike 
Naser je prispel na osemnajstdnevni obisk 
v Sovjetsko zvezo. Med potjo se je ustavil 
tudi v Budimpešti. Med svojim bivanjem V 
Sovjetski zvezi je obiskal mnoge kraje in 
imel razgovore s predstavniki sovjetske 
vlade.

Na konferenci predstavnikov političnih 
strank severnoafriških dežel Tunizije, Alži
rije: in Maroka v Tangerju so priporočili 
ustanovitev federativne države Magreb, ki 
M obsegala vse tri dežele. Zato so se za
vzeli za čimprejšnje prenehanje vojne v Al
žiriji in pozvali vse zahodne države, naj 
ukinejo pomoč Franciji za to vojno.

Tri zahodne velesile so odbile sovjetski 
predlog, da bi se razgovorov veleposlanikov 
v Moskvi o pripravah za konferenco na naj
višji ravni udeležila tudi predstavnika C SR 
in Poljske. Pristale pa so na ločene razgo
vore Sovjetskega zunanjega ministra z vsa
kim od treh zahodnih veleposlanikov v . 
Moskvi,

Angleški guverner na Malti je proglasil 
Izjemno stanje. Vzrok temu so bili hudi ne
redi, do katerih je prišlo med splošno stav
ko malteških delavcev.

Na volitvah v Togu, afriški pokrajini 
pod francosko upravo je zmagala Nacionali
stična stranka, ki se zavzema za neodvisnost 
dežele.

Jugoslavijo je obiskala delegacija Zdru
žene arabske republike, ki jo vodita dva 
člana vlade. Delegacija je obiskala mnoga 
naša mesta in se seznanila z gospodarskimi 
in drugimi problemi naše dežele.

Na sejah Varnostnega sveta OZN, kjer 
razpravljajo o sovjetski pritožbi zaradi po
letov ameriških bombnikov z atomskimi 
bombami proti sovjetskemu ozemlju, so za
hodni predstavniki zavrnili sovjetsko reso
lucijo, ki zahteva prenehanje teh poletov. 
Sovjetski delegat pa je po drugi strani za
vrnil ameriški predlog o mednarodnem nad
zorstvu nad področjem okrog severnega 
tečaja.

CK KP Sovjetske zveze je poslal pozive 
socialističnim strankam Francije, Italije, 
Zahodne Nemčije, Velike Britanije, Norve
ške, Danske, Nizozemske, Belgije in Avstri
je, naj bi začele skupno akcijo proti atom
ski oborožitvi zahodnonemške vojske.

V Kopenhagenu, glavnem mestu Danske, 
so se sestali zunanji ministri držav — čla
nic Atlantske zveze. Kakor poročajo, je bil 
glavni predmet razgovorov atomska oboro
žitev posameznih držav, ki pripadajo Atlant- . 
ski zvezi.

Po dolgih pogajanjih so v Rimu pred
stavniki Združene arabske države podpisali 
z zastopniki bivše Sueške družbe sporazum 
o odškodnini, ki naj jo plača Egipt tej druž
bi. Ta sporazum pomeni velik uspeh Zdru
žene arabske republike. Ob tej priložnosti 
so tudi ZDA sklenile deblokirati 38 milijo
nov dolarjev, ki so last Egipta in ki so jih 
zadržali takrat, ko je egipčanska vlada na
cionalizirala Sueški prekop.

Bolgarijo je obiskala poljska vladna in 
partijska delegacija, ki jo vodi prvi sekre
tar CK Poljske združene delavske partije 
Vladislav Gomulka. Razgovarjali so se o 
medsebojnih odnosih in o raznih mednarod
nih vprašanjih.

Indonezijska vojska je zavzela glavno 
oporišče upornikov Bukitingi, ki so ga šteli 
za prestolnico upornikov. Tuja letala, ki so 
prihajala s Formoze in Južne Koreje, so 
napadla več ladij v indijskih pristaniščih. 
Do novih uporov je prišlo na raznih drugih 
otokih, zlasti na Celebesu. Pri upornikih so 
našli velike količine orožja najnovejše izde
lave. Indonezijska vlada je izjavila, da se 
bo v primeru, če tuja intervencija ne bo 
prenehala, pritožila OZN.

V Pekingu je biilo drugo zasedanje na
cionalnega kongresa KP Kitajske. Na dnev
nem redu skt bila razna poročila o delu CK 
in vprašanje razvoja kmetijstva. Na kon
gresu je sodelovalo nad 1000 članov.

Mnogi časopisi v Ameriki so začeli .ob
javljati vrsto člankov, v katerih razkrivajo 
delovanje vojnega zločinca Andrija Artuko- 
viča in zahtevajo njegovo izročitev Jugo
slaviji.

Mnogi italijanski .časopisi in predstavniki 
raznih političnih strank so protestirali proti 
vmešavanju Vatikana v predvolilno kampa
njo. Nedavno je namreč 282 italijanskih 
škofov dalo navodila katoličanom, kako naj 
volijo na prihodnjih volitvah.

' V sultanatu Lahedž, v državici Adenske- 
ga protektorata so angleške vojaške oblasti 
s tanki in letali napadle posamezne kraje, 
kjer so nastopali uporniki, ki so zahtevali 
•svoboditev izpod angleške oblasti.

Gospodarske; socialni svet Združenih na
rodov je sprejel predlog za ustanovitev go
spodarske komisije za Afriko. Ta komisija 
naj bi uravnavala gospodarske zadeve tega 
kontinenta.

Predsednik indijske vlade je spremenil 
svojo odločitev, da odstopi s svojega polo
žaja in izjavil, da bo še nadalje obdržal to 
funkcijo.

Vodstvo socialno demokratske stranke 
. Zahodne Nemčije je pozvalo ministre zuna

njih zadev držav Atlantskega pakta, naj 
onemogočijo atomsko oborožitev zahodno
nemške vojske. Ta poziv so poslali na zase
danje Atlantskega pakta v Kopenhagenu.

Zahodne države ZDA, Velika Britanija 
in Francija so odbile pian Rapackega. Kakor 
je znano, ta plan predvideva ustanovitev 
posebne brezatomske cone, ki bi obsegala 
obe Nemčije, ter Češkoslovaško in Poljsko.

Etiopski cesar Haile Seiasie jo položil te
meljni kamen za novo etiopsko pristanišče 
Ašab, ki ga gradi jugoslovansko gradbeno 
podjetje iz Splita. Ob tej priložnosti se je 
Halle Seiasie zahvalil za pomoč, ki jo daje 
Jugoslavija za razvoj etiopske države.

Ponedeljkovo jutro je našlo London brez 
značilnih zelenih in dvonadstropnih rdečih 
avtobusov. 50.000 avtobusnih šoferjev in spre
vodnikov je začelo stavkati.

Prvikrat po 20 letih so hkrati obnemeli 
vsi londonski avtobusi. Pravijo, da je s tem 
prizadeto najmanj 3 milijone Londončanov, 
ki se morajo vsak dan prevažati na delo in 
domov. Res, da redno obratuje podzemska 
železnica, vendar je nanjo naval tolikšen, 
da tudi ta ne premore dvojnega bremena. 
Londončani si pomagajo na vse načine: z 
»avto-stopom«, z motornimi čolni po reki 
Temzi, s kamioni, dosti pa jih hodi peš. 
Meščanski tisk hujska prebivalstvo proti 
avtobusnemu sindikatu, ker je v obrambo 
svojih pravic nastopil z najostrejšim sred
stvom — s stavko.

Zavrnjeni kompromis
Spor med Mestnim transportnim podjet

jem in Transportnim sindikatom se vleče že 
dalj časa. Konec minulega leta so »busmeni« 
postavili zahtevo po zvišanju mezd za 10 in 
pol šilinga tedensko. Podjetje je njihovo 
zahtevo zavrnilo in vso zadevo predložilo 
arbitražnemu sodišču. To je naposled odlo
čilo, da se da povišica za 8 in pol šilinga, 
toda samo osebju v središču Londona. Sin
dikat ni privolil v sklep razsodišča. Ker pa 
je stavka avtobusov zeio nepopularna zadeva, 
je sindikalno vodstvo predlagalo kompro

mis. Zvišajo naj mezde samo za 6 in pol ši
linga toda vsetnu osebju, tudi onemu iz 
predmestja. Mestno transportno podjetje pa 
je vztrajalo na prvotnem predlogu s precej 
neprepričljivim izgovorom, da ne »sme pre
kršiti sklepov arbitražnega sodišča«.

Stvar se je zapletla. Ker niti sodišče niti 
podjetje nista hotela spremeniti svojih sta

lišč, tudi sindikatu ni preostalo drugega, kot 
da se odloči za drugo pot, ki jo je nape 
vedal — za stavko. Vodja transportnega sin
dikata Frank Casins, ki se je prav te dni 
mudil na obisku v Jugoslaviji, je nagloma 
skrajšal svoje bivanje za dva dni in se 
nemudoma vrnil v britansko prestolnico. 
Vodstvo sindikata je sklenilo začeti s 1 iavko.

Stavkokazi v limuzinah
Vendar pa je sindikat za zdaj v zelo 

kočljivem položaju. Kolikor ga ne bodo pod
prli ostali sindikati, je le malo verjetnosti,

da bo lahko uspel. Njegovi nasprotniki so 
mobilizirali vse sile, da bi strli stavko. Or
ganizirali so stavkokaze v Izredno širokem 
obsegu. Tako so najeli na stotine osebnih 
avtomobilov, tudi take stare po več deset
letij, ki prevažajo potnike do delovnega 
mesta. Zahtevali so tudi, naj bi se promet 
na podzemski železnici podvojil. Toda tu so

železničarji vsaj doslej ostali solidarni s to
variši iz avtobusnega sindikata. Vlaki skozi 
londonsko podzemlje vozijo po rednem voz
nem redu, ob vhodih pa čaka na tisoče ljudi, 
da bi se zvrstili v podzemski železnici.

Toda tudi železničarji niso preveč zado
voljni s svojim položajem. Prav te dni se 
pogajajo za zvišanje plač in mezd. Ce ne 
bodo ugodili njihovim zahtevam, se utegne 
zgoditi, da bo tudi 450.000 železničarjev za
čelo stavkati. Seveda bi v tem primeru na
stal izredno težak položaj za vse britansko 
gospodarstvo, predvsem pa za konservativ
no vlado.

Dvojni kamen preizkušnje
Vlada si v tem težavnem položaju za

časno po pilatovsko umiva roke. Minister 
za delo ni hotel odgovoriti na zahtevo sin
dikatov avtobusnega osebja, naj posreduje 
v nastalem sporu. Bržkone je menil, da se 
sindikat ne bo lotil skrajnega sredstva. Prav 
tako pa vlada noče posredovati, ker bi se 
tako znašla v precepu. Da bi zavrnila de
lavske zahteve, ne more, ker bi to povzro
čilo splošno nezadovoljstvo. Ce pa jim želi 
ugoditi, se mora spet odreči svoji politiki« 
ki temelji na nezvišanju plač in trdnosti cen.

Sedanja stavka pomeni zato prvo resno 
preizkušnjo vladne gospodarske jjoiitike, ki 
jo je sprejela lansko jesen. Stavka 50.000 
vozačev in sprevodnikov londonskih avtobu
sov bo lahko krepko zamajala temelje bri
tanski vladi. Macmillanov kabinet se dobro 
za-ueda, da bi ugoditev zahtev avtobusnemu 
sindikatu sprožila plaz novih terjatev naj
različnejših sindikatov. To bi torej dejansko 
pomenilo odpoved dosedanji politiki hoja 
proti inflacijskim pojavom. Vlada pr. 
ne more zatisniti oči in si zamašiti ušes 
pred avtobusnim molkom na londonskin 
cestah.

Stavka »busmenov« je torej velik kamen 
preizkušnje trdnosti vladne politike in 'tka 
enotnosti in solidarnosti delavskega razreda 
Velike Britanije.

Martin TOMAŽIČ

Avtobnsnl molk 
v Londonu

DELAVSKA ENOTNOST & GLASILO SINDIKATOV SLOVENIJE LETO XVII. CENA 20 DIN # 9. MAJA 1958 ŠTEV. 20 & STRAN 10


